
 رشد ۲۰ درصدی صادرات به ازبکستان 
در ۱۰ ماهه امسال

سرپرست دفتر روســیه و قفقاز سازمان توســعه تجارت، با اشاره به سفر 
وزیر انرژی ازبکســتان و هیات همراه به ایران و همراهی معاونان وزارت 
صمت در ۵ کمیته مختلف از جمله صنعت، خــودرو، دارو، معدن و حمل 
و نقل با هیات ازبکــی، اظهار امیدواری کرد این ســفر نتایج مثبتی برای 

توسعه تجارت دو کشور به همراه داشته باشد.
به گزارش سازمان توســعه تجارت، اکبر گداری، سرپرست دفتر روسیه 
و قفقاز سازمان توسعه تجارت با اشــاره به دستاوردهای سفر وزیر صمت 
به ازبکســتان، گفت: عباس علی آبادی، وزیر صمــت به همراه یک هیات 
تجاری از بخش خصوصی ۴ تا ۷ بهمن ســال جاری عازم ازبکستان شد؛ 
در این ســفر مقرر شــد وزیر انرژی ازبکســتان برای پیگیری موضوعات 
و امضای توافقات نهایی عازم تهران شــود.وی با بیــان اینکه وزیر انرژی 
ازبکســتان ۱۳ اســفند وارد تهران شــد، اضافه کرد: میرزا محمود اوف 
چورابیک، وزیر انرژی ازبکستان به همراه تیمی از معاونان وزارتخانه های 
مختلف این کشور از جمله حمل و نقل، معدن و تجارت و سرمایه گذاری و 

تعدادی از فعالان اقتصادی بخش خصوصی به تهران آمدند.
به گفته گداری ســفر هیات دولتی ازبکستان تا ۱۶ اســفند ادامه خواهد 
داشت.سرپرست دفتر روســیه و قفقاز سازمان توســعه تجارت با اشاره 
به برنامه ریزی دیدارهای هیات دولتی ازبکســتان از ایــران، اظهار کرد: 
معاونان وزارت صمت در ۵ کمیته مختلف از جمله صنعت، خودرو، دارو، 

معدن و حمل و نقل هیات ازبکی را همراهی خواهند کرد.
وی ادامه داد: طبق برنامه ریزی های انجام شده سه شنبه۱۵ اسفند، وزیر 
صمت و وزیر انرژی ازبکســتان جمع بندی از توافقات نهایی فی مابین دو 
کشــور را ارائه خواهند داد که امیدواریم این ســفر نتایج مثبتی برای ما 
همراه داشته باشــد.گداری با برشــمردن مهم ترین اقلام صادراتی ایران 
به ازبکســتان، بیان کرد: انواع کامپاندهای پلیمــری، کابل، محصولات 
مربوط به خوراک آماده آبزیان، پروفیل فولادی و .... در یک ســال اخیر به 
ازبکستان صادر شده است و از این کشــور نیز نخ پنبه، پتاسیم، حبوبات، 
لوبیا چیتی و نخ ابریشــمی وارد ایران شــده اســت.وی با تاکید بر اینکه 
ازبکستان جزو ۱۵ کشــور هدف صادراتی ایران اســت، گفت: در ۲۰۲۳ 
حجم مبادلات ایران طبق گــزارش مرکز آمار ازبکســتان بیش از ۵۰۰ 

میلیون دلار بوده است.

صادرات گزارشعملکرددولتسیزدهمنشانمیدهد

وژه ریلی در سال ۱۴۰۲ احداث و بهره برداری از ۵ پر
خریدار  عملکرد حــوزه حمل و نقل ریلی 
در بخــش زیرســاخت ها نشــان می دهد، 
دولت سیزدهم ۵ پروژه را از جمله همدان- 
ســنندج، بســتان آباد - خاوران، خط دوم 
اهــواز - اندیمشــک، بافق - زرین شــهر و 
متروی شــهر جدید پرند احداث کرده و به 

بهره برداری رسانده است.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، دفتر 
آمار و پایش برنامه ها و معاونت برنامه ریزی 
و مدیریــت منابع وزارت راه و شهرســازی 
گزارشــی از عملکرد این وزارتخانه در حوه 
حمل و نقل ریلی در مدت دولت ســیزدهم 
تا اسفند ۱۴۰۲ منتشــر کرده که حاکی از 
۵ پروژه احداث و بهره برداری خطوط ریلی 

است.
توســعه خطوط ریلی با اهدافــی از جمله 
افزایش ظرفیــت ترانزیتــی و بهره مندی 
از ظرفیت هــای موجود کریدوری کشــور 
برای درآمدهای ترانزیتــی در مدت دولت 
ســیزدهم و وزارت مهــرداد بذرپــاش در 
اولویت قرار گرفته اســت. به همین منظور 
در این مدت وزارت راه و شهرســازی همت 
و اراده خــود را بــر تکمیل خطــوط ریلی 
احداث شــده و اتمام پروژه های نیمه تمام 

در حوزه های مختلف حمل ونقل گذاشت.

احداث و بهره برداری از راه آهن 
همدان- سنندج

طول خــط آهن تهران، همدان - ســنندج 
۴۲۰ کیلومتــر اســت کــه مســیر تهران 
تــا همــدان بــه طــول ۲۷۰ کیلومتر به 
بهره برداری رسیده است و از ۱۵۱ کیلومتر 
طول خــط ریلی همــدان - ســنندج نیز 
۶۴ کیلومتر از آن در حوزه اســتان همدان 
واقع شده و از شــهر بهار و لالجین عبور و به 
استان کردستان منتهی می شود و سرعت 

متوســط آن ۱۲۰ کیلومتــر در ســاعت و 
تا ســرعت ۱۴۰ تا ۱۵۰ کیلومتر هم مجاز 
تهران-همدان- راه آهــن  است.ســاخت 

ســنندج به طول ۴۲۰ کیلومتر اواخر سال 
۱۳۸۵ آغاز شــد و قطعــات ۱ و ۳ همدان-
سنندج و چندی بعد قطعه ۴ پروژه تهران-

همــدان کلنگ زنــی و آغاز شــد. راه آهن 
همدان- سنندج در طول ۱۸ سال حدود ۶۰ 
درصد پیشرفت داشت و به دلیل مشکلات 
اعتباری تعطیل شده بود. این پروژه به طول 
۱۵۱ کیلومتر بــه ارزش ۱۵ همت آبان ماه 
ســال جاری با حضور رئیس جمهور و وزیر 

راه وشهرسازی افتتاح شد.
پــروژه راه آهــن همدان-ســنندج حدود 
۲۰درصد در دولــت نهم و دهــم و حدود 
۵۰درصد در دولــت دوازدهم پیشــرفت 

داشته است و ۳۰درصد باقیمانده آن در دو 
سال دولت ســیزدهم تکمیل شد. برای این 
مسیر ریلی در سال اول، ظرفیت جابه جایی 
۳۰۰ هــزار مســافر و ۸۰۰ هــزار تــن بار 
پیضش بینی شده که در افق ۱۴۲۰ به ۶۰۰ 
هزار نفر مسافر و سه میلیون تن بارمی رسد.

احداث و بهره برداری از راه آهن 
بستان آباد- خاوران

مســیر ریلی ۴۴ کیلومتری بســتان آباد-
خــاوران بــه ارزش ۶ همــت به عنــوان 
بخشــی از پروژه راه آهــن میانه-تبریز در 
خرداد ماه ســال جــاری با حضــور رئیس 
جمهوری به افتتاح رســید. احداث راه آهن 
تبریز-بســتان آباد-میانه از مهم تریــن و 
قدیمی ترین پروژه های حمل  و نقل کشــور 

و آذربایجان شرقی است که عملیات احداث 
آن، برای تســهیل در رفت و آمــد مردم و 
جابه جایی حجم قابل توجهی کالا از ســال 
۱۳۷۹ آغاز شد و پس از ۲۲ســال وقفه در 

دولت سیزدهم به بهره برداری رسید.
با افتتــاح این بخــش تکمیلــی از راه آهن 
میانه- تبریز، مســیر ریلی تهــران تا تبریز 
۱۱۴ کیلومتــر کوتاه و زمان ســفر کاهش 
می یابــد. این مســیر ریلــی صرف نظر از 
محاسن زیست محیطی، مزایای اقتصادی 
زیادی هم به دنبال دارد؛ درآمد سالانه این 
پروژه ۳.۲ هزار میلیارد تومان اســت که از 
طرق مختلــف ترانزیــت، صرفه جویی در 
مصرف سوخت، کاهش سوانح و ... به دست 
ترانزیتی  ظرفیت هــای  می آید.افزایــش 
معادل ۷ میلیــون تن بــار و ۲ میلیون نفر 

مســافر در ســال از دیگر مزیت هــای این 
پروژه ریلی است. تمامی ریل به کار رفته در 
خط آهن بستان آباد-خاوران تراورس های 

تولید داخل است.

احداث و بهره برداری از خط دوم 
اهواز- اندیمشک

پروژه ریلی دو خطه ســازی محــور اهواز- 
اندیمشــک حد فاصله ایســتگاه شوش تا 
بامدژ به طــول ۷۰ کیلومتر بــه ارزش روز 
۴ همت اردیبهشــت ماه امســال با حضور 
رئیس جمهــورو وزیر راه و شهرســازی به 
بهره برداری رسید. کل مسیر راه آهن اهواز 
- اندیمشــک ۱۴۰ کیلومتر با ۱۰ ایستگاه 
است.افزایش سرعت ســیر قطار از ۱۲۰ به 
۱۶۰ کیلومتر بر ســاعت و افزایش ظرفیت 
ســالانه بار این محور ریلــی از ۱۰ میلیون 
تن به ۲۰ میلیون تن از جملــه مزایای این 
پــروژه محســوب می شــود. همچنین با 
بهره بــرداری از این خــط، ظرفیت حمل 
مسافر افزایش می یابد و در مصرف سوخت 

نیز صرفه جویی می شود.

بهره برداری از خط دوم راه آهن بافق 
- زرین شهر

بهره بــرداری از خط دوم راه آهــن بافق - 
زرین شــهر به طول ۶۲ کیلومتر به ارزش ۳ 
همت از دیگر پروژه هایی اســت که در این 

مدت به بهره برداری رسیده است.

احداث و بهره برداری از مترو شهر 
جدید پرند

احداث و بهره برداری از مترو شــهر جدید 
پرنــد از دیگــر پروژه هایــی اســت که در 
ســال ۱۴۰۲ توســط دولت ســیزدهم به 

بهره برداری رسید.

تحمیلکسریبودجهبهدولت

چرا کاهش تورم را در سفره خود احساس نمی کنیم؟
وزیـراقتصاداعلامکرد

رتبه سوم ایران در تامین مالی 
بین کشورهای اسلامی
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رییسجمهوردردانشگاهعلومانتظامی:
 مردم با وجود همه تحریم ها نیاز دارند 

با آرامش زندگی کنند

معاونوزیرصمت:
برخی ارز دولتی می گیرند و کالا را با ارز 

وشند آزاد می فر

ایجادپیامرسانجایگزینسوئیفت
 پیشنهادهای بانک مرکزی در دستور کار بریکس

 قرار گرفت

میزان وام بازنشستگان در سال ۱۴۰۳ افزایش پیدا می کند
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ح راهبردی آمریکا برای عملیات رسانه ای علیه ایران طر
فرهاد پاشــاوند  یکی از مهمترین راهبردهای آمریکا در قبال ایران، طرح راهبردی 
»اســکات مادل« در بهمن ماه ســال ۹۵ اســت که در آن تمرکز ویژه ای بر رســانه ها 
شده و به نظر می رســد همچنان اســتمرار دارد.یکی از روش های رسانه های بیگانه در 
تشریح رویدادها در داخل کشــور که برخلاف سیاست ها و برنامه ریزی های آنان است، 

بهره گیری از قواعدی است که برمبنای آن سه اصل مورد توجه قرار می گیرد.

یادداشت

جولان لوازم خانگی قاچاق در بازار

صفحه 3

 معــاون وزیر جهــاد کشــاورزی و رییس ســازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی گفت: براساس 
تجزیه آماری، به دلیل بهره منــدی از دانش و فناوری 
۶۰ درصد تولیدات بخش کشــاورزی کشــور پس از 
پیروزی انقلاب اســلامی با افزایش ۶۰ درصدی روبرو 

بوده است.
 ســید مجتبی خیام نکویی روز دوشــنبه در دومین 
همایش رویداد ملی کشــاورزی دانش بنیان اســتان 

قزویــن، اظهار کــرد: تولیدات کشــاورزی ایران قبل 
از پیروزی انقــلاب ۳۱ میلیون تن بود کــه اکنون این 

میزان به ۱۳۰ میلیون تن افزایش یافته است.
وی با بیان اینکــه از ابتدای انقلاب اســلامی تاکنون 
بیش از ۱۰۰ میلیون تن تولیدات کشور افزایش یافته 
است، اضافه کرد: کمتر از ۴۰ درصد این میزان به خاطر 
افزایش ســطح کشــت بوده و ۶۰ درصد دیگــر نیز به 

خاطر بهره مندی از دانش فناوری های روز بوده است.

خیام نکویی تصریح کرد: میانگین تولید گندم کشــور 
ما قبل از انقلاب در هر هکتــار یک هزار ۸۰۰ کیلوگرم 
بود اما اکنون امــروز میانگین تولیــد این محصول در 
هر هکتار به چهار تن افزایش یافته، یعنی ســالانه ۶۰ 

کیلوگرم افزایش تولید گندم داشته ایم.
این مســوول تاکید کرد: امســال همچنین در گندم 
نان نیز خودکفا شــدیم تا جایی که موفق به تامین ۱۳ 
میلیون تن گندم شــدیم، اگر در کشور میانگین تولید 

گندم دیم ۲ تــن و میانگین گندم آبی نیــز پنج تن و 
۳۰۰ کیلوگرم در هکتار شود، در آینده نزدیک صادرات 
این محصول را نیز خواهیم داشــت.خیام نکویی ادامه 
داد: از نظر میزان بارندگی ها و شــرایط جوی نسبت به 
قبل وضع بدی داشــتیم اما چندتا مولفه باعث شــد تا 
بهره وری ما در حوزه گنــدم افزایش یابد که مهمترین 
آن افزایش قیمت تضمیمــی قیمت ها، تغذیه کودی و 

استفاده از ارقام مناسب بذری بود.

کشاورزی

تولیدات کشاورزی ایران با دانش و فناوری ۶۰ درصد افزایش یافت 
شناسه آگهی: 1677575 ) نوبت دوم(

نقل و انتقال لنج باری
 به شماره ثبت 12672 - بندرعباس

 به استناد رونوشت سند  شماره 41254 مورخ 1402/11/04 
اسناد رسمي  با شناسه سند 140211456976000060 دفتر 
21دلوار خانم بتول صفري فرزند عبداله تمامی شش دانگ سهام 
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ح راهبردی آمریکا برای عملیات رسانه ای  طر
علیه ایران

فرهاد پاشــاوند  یکی از مهمترین راهبردهای آمریکا در قبال ایران، 
طرح راهبردی »اسکات مادل« در بهمن ماه ســال ۹۵ است که در آن 
تمرکز ویژه ای بر رسانه ها شده و به نظر می رسد همچنان استمرار دارد.

یکی از روش های رسانه های بیگانه در تشریح رویدادها در داخل کشور 
که برخلاف سیاســت ها و برنامه ریزی های آنان اســت، بهره گیری از 

قواعدی است که برمبنای آن سه اصل مورد توجه قرار می گیرد.
اصل اول؛ تمرکز بر گزاره های اعلام شده، نسبت به آن کیفیت و رویداد 
در رسانه های داخلی اســت که می تواند از نظر مخاطب شائبه برانگیز 

باشد.
اصل دوم؛ تمرکز بر گزاره هایی اســت که بذات می تواند در نزد مخاطب 
با هر کیفیتی دوقطبی  ســاز باشــد و ظرفیت های دوقطبی شــدن در 
سیاست، اجتماع و یا اقتصاد را داشته باشد که نهایتاً برداشت های واحد 

را تبدیل به برداشت های متناقض و مغایر با روند واقعی جلوه می دهد.
اصل ســوم؛ تمرکز بر رویدادهای موازی اســت که می توانــد مقوم یا 
تائیدکننده ادعاهایی باشد که رســانه های بیگانه در رابطه با رویدادها 

یا تحلیل های مورد نظر خود بیان می کنند.
یکی از مهمترین راهبردهــای آمریکا در قبال ایــران، طرح راهبردی 
»اسکات مادل« در بهمن ماه سال ۹۵ است که در آن تمرکز ویژه ای بر 

رسانه ها شده و به نظر می رسد همچنان استمرار دارد.
از دیگر محورهــای این طرح بحث ســازماندهی و تقویت رســانه ای 
علیه ایران و تشــکیل کمپین داده علیه جمهوری اسلامی با علمداری 
رســانه هایی مانند صدای آمریــکا، بی بی ســی، رادیو فــردا و ایران 
اینترنشنال است. در این طرح بر لزوم تشکیل اتاق فکر رسانه به منظور 
تقویت ســاختار و عملکرد تقابلی رســانه ها در مقابل ایران تأکید شده 
است. از ســویی دیگر ســازماندهی رسانه های فارســی زبان و تقویت 
ســاختار آنها برای مقابله با جمهوری اسلامی نیز از محورهای مهم این 

طرح در خصوص رسانه هاست.
در این طــرح بر روی القای فســاد و ایجــاد ناامیدی مردم نســبت به 
حاکمیت تمرکز ویژه ای داشته اند. به گونه ای که برنامه  بلندمدتی برای 
شکل گیری یک پایگاه داده طراحی کرده اند که بر اساس آن وزارت امور 
خارجه آمریکا مســئول آن است و بر همین اســاس خوراک لازم برای 

عملیات رسانه های فارسی زبان تهیه و در دسترس آنها قرار می گیرد.
در این طرح آمده اســت: »ایــن کار موجب می شــود گاهی اطلاعات 
مهم ]با القای برچسب فساد[ افشا شــود که می تواند مورد بهره برداری 

شبکه های اجتماعی قرار گیرد.«
همچنین در این طرح با تأکیــد بر ایجاد التهاب و خشــم در لایه های 
مختلف مردم در ایران با اتکا به عملیات رســانه ای بر سیاست های زیر 
تأکید شده است: بازی با احساسات مردم با محوریت القای فساد، توجه 
و تمرکز بر گروه های کارگری، نژادی، زنــان و معلمان، بهره برداری از 
اختلاف و مناقشات درون حاکمیت، مهار خشم و نفرتی که مردم ایران 
نسبت به آمریکا دارند، تمرکز بر ابراز نظرات مخالف حاکمیت، استفاده 

از ظرفیت بحران های اجتماعی.
رســانه های فارســی زبان در حال اجرایی کردن دستورات طرح ریزی 
شده توسط اتاق فکر ذکر شده در طرح »اســکات مادل« هستند. این 
رســانه ها در قالب هرم اطلاعاتی قرار می گیرند و مجری دســتورات و 
طرح های نهادهای اطلاعاتی و امنیتی غرب هســتند و براساس آن به 

ایفای نقش می پردازند.
متأسفانه در ایران در حوزه رسانه نسبت به بسیاری از مسائل جزیره ای 
عمل می کنیم و هر رســانه ای از دریچه و نگاه خود به مسائل می نگرد. 
اما در رســانه های ضدانقلاب اینگونه نیســت و کامــلًا زنجیروار عمل 
می کنند.ما در مواجهه با رســانه های بیگانه با یک سازمان رسانه ای و 
یک ساختار واحد روبرو هستیم. در این سازمان رسانه ای مشخص شده 
است که شبکه های بی بی سی، ایران اینترنشنال، صدای آمریکا، رادیو 
فردا و ایران وایر هر کدام باید چه نقشی را ایفا کنند. اما در مقابل داخل 
ایران، با تک رسانه هایی مواجه هستیم که هر کدام مسیر خود را پیش 

گرفته اند.
برای مقابله با این فضا باید ادراک ذهنی، راهبردی و ســازمانی در نظر 
گرفته شود و مدیریت رسانه در کشور داشته باشــیم تا هر تصویر یا هر 
حرفی در کشور منتشر نشــود. چرا که ما با ســازمان رسانه ای مواجه 
هستیم که براســاس راهبردها و دســتورات طرح ریزی شده مبتنی بر 

اتاق های فکر دشمن عملیات انجام می دهند.

آیتاللهقمی:
انتخابات پرشور مهر تاییدی بر دلبستگی ملت 

ایران به انقلاب و رهبری بود
نماینده مردم اســتان تهران در مجلس خبرگان رهبری گفت: حضور 
گسترده مردم انقلابی در انتخابات با وجود تنگناهای موجود اقتصادی 
و تبلیغات گســترده جبهه تکاثر برای مشــارکت نکردن، مهر تأییدی 
بر دلبستگی ملت ایران به انقلاب اســلامی، آرمان های شهدا و بیعتی 

دوباره با امام راحل )ره( و رهبری بود.
آیت الله محســنی قمی نماینده مردم استان تهران در مجلس خبرگان 
رهبری در پیامی اعلام کرد: اینک که به فضل الهی و در ســایه توجهات 
حضرت ولی عصــر ارواحنا له الفــدا انتخابات ششــمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری و دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی انجام 
شــد، زمان آن رســیده اســت که از همه نقش آفرینان در این عرصه 
شــکوهمند ملی تقدیر و ســپاس به عمل آید.وی اظهار داشت: حضور 
آگاهانه و مســئولانه ملت ایران در یازدهم اسفند ۱۴۰۲ امید دشمنان 
و بدخواهان نظام جمهوری اســلامی را به یأس مبدل ساخت و رؤیای 
پلید جبهه استکبار در ایجاد شکاف میان ملت با حاکمیت را نقش بر آب 
کرد.نماینده مردم استان تهران در مجلس خبرگان رهبری در این پیام 
تصریح کرد: حضور گسترده، وسیع و ارزشــمند مردم مؤمن، انقلابی 
و غیور ایران اســلامی در این صحنه مهم با وجــود تنگناهای موجود 
اقتصادی، و تبلیغات گســترده جبهه تکاثر برای عدم مشــارکت، مهر 
تأییدی بر دلبســتگی ملت بزرگ ایران به انقلاب اسلامی، آرمان های 
بلند و متعالی شــهدای گرانقدر و بیعتی دوباره با امام راحل )ره( و رهبر 

معظم انقلاب اسلامی )مد ظله العالی( بود.
آیت الله قمــی بیان داشــت: تحقق ایــن صفحه ارزشــمند در تاریخ 
جمهوری اسلامی جز در سایه راهبری و رهنمودهای گره گشای رهبر 
فرزانه و حکیم انقلاب اســلامی که از ابتدای ســال با تأکید بر سلامت، 
امنیت، رقابت و مشــارکت خطوط کلی همه دســتگاه های مسئول را 

تعیین فرمودند، ممکن نبود.
وی یادآور شد: ضمن تشــکر صمیمانه از رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
مراتب ســپاس خود را از همه کســانی که در وقوع این رخداد تاریخی 
نقش آفرین بودند ابراز می کنم.نماینده مردم اســتان تهران در مجلس 
خبرگان رهبری اضافه کرد: همچنین از خانواده معزز شهدا، مدرسین 
معظم حوزه های علمیه و روحانیت مبارز، ائمه محترم جمعه وجماعت، 
جامعه مداحــان، هیات هــای مذهبــی، اصحاب رســانه و فرهنگ، 
دانشــجویان و دانشــگاهیان، جوانان و رأی اولی ها، جامعــه بانوان، 
هنرمندان، ورزشــکاران و افتخارآفرینان عرصه های ملی و بین المللی 
و دیگر اقشــار فرهیخته که در گرمابخشــی به انتخابــات نقش آفرین 
بودند به ویژه مردم فرهیختــه، متدین، ولایتمدار و هوشــیار تهران و 
شهرســتانهای تابعه، صمیمانه تقدیر و تشکر کرده و تلاش خواهم کرد 

قدر شناس این حسن اعتماد مردم استان تهران باشم.

یادداشت

تریبون

سفیر ایران در ژنو خواستار اجرای کامل دستور موقت 
ICJ برای توقف نســل کشــی توســط رژیم اشغالگر 

اسراییل در غزه شد.
»علی بحرینی« ســفیر و نماینده دایم ایران در ژنو در 
یک سخنرانی از طرف بیش از ۶۰ کشور در جلسه روز 
دوشنبه نشست پنجاه و پنج شورای حقوق بشر ضمن 
محکوم کردن کشته شدن بیش از ۱۵۰ نفر از کارکنان 
ســازمان ملل بر اثر جنایات رژیم صهیونیستی در غزه 
در چهار ماه اخیر، گفت: در هشــت دهه اشغالگری در 
سرزمین های اشغالی فلســطین جهان شاهد چنین 
وضعیت وخیم حقوق بشــری و بشردوســتانه نبوده 

است.
سفیر ایران افزود: بیمارســتان ها و هرگونه 
امکانات برای بیماران و زخمی ها به صورتی 
کامــلًا عامدانه توســط نیروهای اشــغالگر 
اســراییل مورد حملــه قــرار می گیرند که 
موجــب از کار افتادن سیســتم درمانی در 
غزه شــده و جهان از میزان هدف قرار دادن 

تعمدی بیمارستان ها و کادر درمانی و بشردوستانه در 
غزه شوکه شده است.

بحرینــی در ادامه اظهار داشــت: طــرح ادعاها علیه 
برخی آژانس های بشردوســتانه در غــزه و اختلال در 

فعالیت های آنها و ســخت تر کردن شرایط 
زندگی مردم در این منطقه بخشی از دستور 
کار نیروهای اشــغالگر اسراییل برای مجبور 
کردن مردم به رها کــردن خانه های خود و 

ترک سرزمین خود است.
سفیر و نماینده دایم ایران در این سخنرانی 
گروهی با ابــراز نگرانی از اقدامــات عامدانه 
نیروهای اشــغالگر اســراییلی علیه زبرســاخت ها و 
آژانس های بشردوستانه، گفت: ما عمیقاً از اجرای این 
سیاست و اقدامات عامدانه اشغالگران که با هدف از بین 
بردن تاب آوری کامل مردم فلسطین علیه اشغالگری 

و دســتیابی به حق خود برای تعیین سرنوشت صورت 
می گیرد، ابراز نگرانی می کنیم.

ســفیر و نماینــده کشــورمان در پایــان در ایــن 
 ICJ سخنرانی خواســتار اجرای کامل دستور موقت
برای توقف نسل کشی توســط رژیم اشغالگر اسراییل 

در غزه شد.
گفتنی است، نشســت پنجاه و پنج شورای حقوق بشر 
از ۷ اسفند کار خود را در ژنو آغاز کرده و در مدت شش 
هفته تا ۱۷ فروردین ۱۴۰۳ موضوعات مختلف حقوق 
بشری از جمله وضعیت حقوق بشــری در فلسطین را 

بررسی خواهد کرد.

سفیر

خریــدار  ســخنگوی وزارت خارجه با 
تبریک به منتخبان مجالس شورای اسلامی 
و خبــرگان رهبــری از دســت اندرکاران 
برگزاری ایــن انتخابات تشــکر و قدردانی 
کرد.ناصــر کنعانــی در نشســت خبری با 
اشاره به برگزاری انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان در روز جمعه ۱۱ 
اســفندماه گفت: این انتخابات در فضایی 
امن، سالم و پر نشاط و با حضور هوشمندانه 

و با بصیرت مردم ایران برگزار شد.

برای همکاری مجدانه، سازنده، مکمل 
و هم افزا با مجلس جدید آماده ایم

کنعانی گفــت: در اینجا بــار دیگر آمادگی 
دســتگاه دیپلماســی را بــرای همکاری 
مجدانه، ســازنده، مکمل و هم افــزا با دوره 
جدید مجلس شورای اســلامی در راستای 
تحقق اهداف و آرمان هــای  ملی و مقدس 
نظام جمهوری اسلامی ایران اعلام می کنم .

ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران اعــلام کرد: فــردا دومین 
نشســت اضطراری وزیران امــور خارجه 
ســازمان همــکاری اســلامی در جده در 
ارتباط با تحولات اخیر فلســطین و جنایت 
های رژیم صهیونســیتی علیــه مردم غزه 

برگزار می شود.
وی ادامه داد: تکلیف کشــورهای اسلامی 
در اجلاس فردا روشن اســت. آنها باید یک 
تصمیم جــدی برای ایجــاد بازدارندگی از 
ادامه حمــلات رژیم صهیونیســتی علیه 
مردم غزه، پایــان دادن به جنــگ و فراهم 
کردن زمینه برای ارسال کمک های انسان 
دوستانه به مردم فلســطین بگیرند و مانع 
از تحقق هدف شــوم صهیونیست ها برای 

کوچاندن مردم غزه شوند.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در پاسخ به سوال خبرنگاری 
در مورد ادعاهای مطرح شده از سوی  برخی 
از رســانه های غربی مبنی بر اینکه ایران به 

دنبال ســاخت پایگاهی در دریای ســرخ با 
کمک سودان است، گرچه وزیر امور خارجه 
سودان شــب گذشــته این خبر را تکذیب 
کرد؟ خطــاب به خبرنگار پرســش کننده 
گفت: آفتاب آمد، دلیــل آفتاب و همانطور 
که شما  گفتید وزیر امور خارجه سودان این 
موضوع را تکذیب کرده است.وی ادامه داد: 
ادعایی که مطرح شــده همانطــور که وزیر 
خارجه ســودان اشــاره کردند یک ادعای 

بی اساس و با اهداف سیاسی است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری 
اســلامی ایــران در پاســخ به ســوالی در 
مورد ادعاهای رســانه های غربــی در مورد 
همکاری هــای دفاعی ایران با روســیه در 
طول جنگ اوکرایــن و اینکه در حال حاضر 
همکاری های دفاعی ایران و روسیه چگونه 
اســت گفت: ما بارها در این ارتباط مواضع 
و دیدگاه های خودمــان را مطرح کرده ایم 
، روابــط نظامــی و دفاعی ایران و روســیه 
همکاری های متعــارف و مبتنی بر حقوق 
و مقررات بین المللــی و همچنین مبتنی بر 

منافع و مصالح مشترک دو کشور است.
کنعانی ادامه داد: این همکاری ها مســبوق 
به قبــل از  وقوع جنگ در اوکراین اســت و 
همکاری های دو کشور در همین چارچوب 

ادامه پیدا می کند.
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران تصریح کرد: ایــن همکاری علیه هیچ 
کشور و طرف ثالثی نیســت و مواضع ایران 

در مورد جنگ اوکراین مشخص است.
وی افزود: ما بارهــا اعلام کرده ایم که جنگ 
را راه حــل نمی دانیم و از راهکار سیاســی 
حمایت می کنیم  و در همیــن ارتباط بارها 
آمادگی ایران را بــرای میانجیگری جهت 

حل این بحران اعلام کرده ایم.
کنعانی افزود: مطرح کــردن این اتهامات را 
با انگیزه های سیاسی و تلاش برای انحراف 
اذهــان از نقــش جنگ افــزاران در ادامه 
این جنــگ می دانیم، جنــگ افروزانی که 

میلیاردها دلار تســلیحات خود را برای یک 
طرف این جنگ ارســال می کننــد  و باعث 

افزایش جنگ افروزی می شوند.
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران تاکیــد کرد:  ایــران از هیچ جنگی در 
منطقــه حمایت نمی کنــد و همواره طرف 

سازنده در مناقشات منطقه ای بوده است.

روابط ایران و ارمنستان سازنده و 
مبتنی بر منافع مشترک است

ادامــه  در  خارجــه  وزارت  ســخنگوی 
گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاســخ به 
سوالی مبنی بر اینکه براساس برخی از اخبار 
منتشر شــده توافقنامه امنیتی بین ایران و 
ارمنستان به امضا رســیده است، گفت: من 
از انعقاد چنین توافقنامــه امنیتی اطلاعی 
ندارم.وی ادامه داد: همان طور که می دانید 
روابط ایران و ارمنستان ســازنده و مبتنی 
بر منافع مشــترک و در چارچــوب امنیت 
منطقه ای و تحکیم ثبات و امنیت در منطقه 
است.سخنگوی وزارت خارجه همچنین در 
پاســخ به ســوالی با تبریک فرا رسیدن ماه 
مبارک رمضان گفت: مــاه مبارک رمضان 
ماهی است که می تواند کشورهای مسلمان 
را در حمایت از کشــور فلســطین متحدتر 
کند و پیام محکمی را به رژیم صهیونیستی 

و حامیانش در کشتار مردم غزه ارسال کند.
وی گفت: ان شــاءالله هر چه زودتر شــاهد 

توقف این جنگ وحشــیانه از ســوی رژیم 
صهیونیستی و حامیانش باشیم.

جهانیان پیام خودسوزی افسر نظامی 
آمریکایی را دریافت کردند

کنعانی همچنین در پاسخ به سوالی درباره 
خودسوزی  افســر نظامی آمریکایی درباره 
مخالفت با سیاست های آمریکا در حمایت 
از رژیم صهیونیســتی در جنگ علیه مردم 
غزه گفت: جهانیان پیام این اقدام را دریافت 
کردند. پیام این نظامی آمریکایی و ســایر 
نظامیــان آمریکایی کــه در حمایت از این 
فرد یونیفرم خــود را در آتش ســوزاندند و 
همچنین راهپیمایی گسترده مردم آمریکا 
در آخر هفتــه در محکومیت حملات رژیم 
صهیونیســتی، حمایت از مردم فلسطین و 

مخالفت با جنگ طلبی آمریکا را شنیدند.
وی با بیــان اینکه جهانیان همــه خواهان 
این هســتند که آمریکا حمایت های خود 
را از رژیم صهیونیســتی متوقف کند، ادامه 
داد: بعید اســت که این صــدای بلند را که 
همه افکار عمومی در دنیا شنید دولتمردان 
آمریکایی نشنیده باشند و آن ها اگر ارزشی 
برای افکار عمومی خود قائل هســتند باید 
حمایت های خود را از رژیم صهیونیستی در 

کشتار مردم غزه متوقف کنند.
کنعانی ادامــه داد: امیدواریــم که مقامات 
آمریکایی صــدای ملت های جهان و صدای 
خواســته های مــردم خود را بــرای توقف 
جنگ و حمایت از صهیونیســت ها بشنوند 
که قطعا شــنیده اند و در راستای احترام به 
این خواسته و ارزش قائل شدن به خواسته 
مردم کشورشــان این حمایت ها را متوقف 

کنند.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنیــن 
در پاســخ به ســوالی در ارتباط بــا برخی 
اظهارنظرهای منتشر شــده درباره کریدور 
زنگزور گفت: موضع ایــران در این ارتباط 
بارها اعلام شــده اســت. تغییــری در این 

موضع ایجاد نشده و نخواهد شد.
وی افزود: ما با هر گونــه تغییر ژئوپلیتیکی 
که موجــب تغییر مرزهــای بین المللی در 
منطقه شود مخالفیم و مواضع خود را بارها 

در این زمینه اعلام کرده ایم.
ادامــه  در  خارجــه  وزارت  ســخنگوی 
گفت وگوی خــود با خبرنگاران در پاســخ 
به ســوال دیگری در مورد انتخابات آمریکا 
و تأثیر آن بر برجام گفــت: انتخابات آمریکا 
یک موضــوع داخلی و مربوط به سیاســت 
داخلی آمریکا اســت و آنچه که برای ما مهم 

است رفتار آمریکا نسبت به ایران است.
وی خاطر نشان کرد: تغییر روسای جمهور و 
دولت های آمریکا امری مربوط به داخل این 
کشور و حقوق مردم آمریکاست و انتظاری 
که ما از مقامات آمریکایی داریم این اســت 
که در امور داخلی ایــران دخالت نکنند و در 

تعامل با ایران با احترام برخورد کنند.
کنعانی گفــت: اکنون در مــورد انتخابات 

آمریکا دیدگاه خاصی نداریم.
وی همچنیــن خاطر نشــان کــرد: رفت و 
آمد دولت هــا در آمریکا تغییــری در تعهد 
این کشــور نســبت به برجام و اجرای این 
موافقتنامــه ایجاد نمی کنــد. آمریکایی ها 
یک جانبه از برجام خارج شدند و مسئولیت 

این موضوع متوجه آن ها است.
وی با بیــان اینکه هــدف از مذاکــرات در 
راستای اجرای کامل برجام لغو تحریم های 
ظالمانــه و همــه جانبــه علیــه ایــران و 
برخــورداری کامل ایــران از حقوق تعریف 
شده خود در برجام است، گفت: کانال های 
دیپلماتیک میان طرف های مذاکره کننده 
از جمله ایران و آمریکا با واسطه فعال است. 
چارچوب های دیپلماتیــک در این زمینه 
وجود دارد و تغییراتی ایجاد نشــده است. 
ما پایبند به میز مذاکره بوده و هســتیم و در 
صورت حسن نیت طرف های مقابل امکان 
جمع بندی مذاکرات و بازگشــت متعهدانه 

همه طرف ها به برجام همچنان وجود دارد.

ورت اجرای کامل دستور موقت ICJ برای توقف نسل کشی در غزه ضر

خریدار  رییس جمهور در میان استقبال 
فرماندهان دانشگاه علوم انتظامی در مراسم 
دانش آموختگی دانشــجویان این دانشگاه 
گفت: مردم بــا وجود همــه تحریم ها نیاز 

دارند تا با آرامش زندگی کنند.
مراســم  در  رئیســی  ســیدابراهیم 
دانش آموختگــی دانشــجویان دانشــگاه 
علوم انتظامــی با بیان این کــه »صمیمانه 
از فرماندهان و مربیان این دانشــگاه برای 
تربیــت جوانــان آگاه، شــجاع، متدین، 
متخصص و آماده بــرای ایجاد، حفظ و ارتقا 
امنیت تشــکر می کنم« ادامه داد: دانشگاه 
محل ارزشــمندی برای آموزش، پژوهش، 
انتقــال تجربیات، مهارت آفرینــی و ارتقاء 
مهارت ها، شناخت تهدیدات معین، پیدان 

کردن راه کارهای مقابله با تهدیدهاست.
وی خاطرنشــان کــرد: دانشــگاه امــام 
مجتبی)ع( و سایر دانشــگاه های نیروهای 
مســلح این ماموریت را دارند که در جهت 
ارتقای امنیت کشور، آسیب ها را بشناسند 

و راه های برون رفت را دقیق بدانند.
وی ادامه داد: با رهنمودهــای فرمانده کل 
قوا نیروهای مســلح مومــن، متدین، آگاه، 
زمان شــناس، مردم دوســت و خودبــاور 
هستند. شما در دل ملت جا دارید. نیروهای 
مسلح همیشه مشکلات را از پیش پای مردم 
بر می دارنــد. وجود خودشــان را در مقابل 
تهدیدها سپر کرده اند. نقش شما به عنوان 
نیروی انتظامی نقش بســیار مهمی است. 
نقش پیش گیری از وقــوع جرم، نقش مهم 
نظــم و قانونمداری، نقش مهم شناســایی 
جرائم ســازمان یافته، نقش مقابله با جرائم 
و آســیب های اجتماعــی. در انجــام این 
ماموریت های خطیر ســه اصل و اساســی 
تدبیر و عقلانیت، مهربانــی و اقتدار وجود 

دارد.
رییس جمهــور اظهــار کــرد: عقلانیت به 
معنای ترس یــا محافظه کاری نیســت به 

معنای دقیق عمل کردن و شناخت دشمن و 
اقدام متناسب است. مردم شهر و روستا باید 
نیروی انتظامی را در مقابل آســیب ها  پناه 

خود بدانند.
 نیروی انتظامی بایــد در مقابل تبهکاران و 
مجرمان بایــد با اقتدار ظاهر شــود. نیروی 
کارآزموده شــجاع آگاه مجرب و دلداده به 
خدا داریــم که همواره در ســنگرها حضور 
دارند و شــرایط و وضعیت را رصد می کنند 
و هرگز دچار غفلت نمی شــوند تا دشمن از 

غفلت آنان سوءاستفاده کنند.
رییســی تقویت بنیه دفاعی کشور را مهم 
دانست و افزود: ســه عنصر قدرت دفاعی، 
ثبات اقتصادی و توانایی فرهنگی در تقویت 

بنیه دفاعی کشور اهمیت دارد.
رییس جمهــور ابزار کار را رمــز کار نیروی 
انتظامی دانســت و اظهار کرد: علم، ایمان، 
توانایــی، دانــش را دارید اما داشــتن ابزار 

مناســب بســیار اهمیت دارد. دولت تاکید 
دارد که در فراجا کمک کنــد تا هم دانش و 
هم ابزار کار نیــروی انتظامی مهیا باشــد. 
مســاعدت با نیروی انتظامی در دستور کار 
دولت اســت چون فرمانده کل قوا دســتور 

داده اند.
وی ادامه داد: مردم بــا وجود همه تحریم ها 
و تهدیدها نیــاز دارند تا بــا آرامش زندگی 
کنند. آرامش پیر و جوان و همه آحاد کشور 
در ســایه امنیت موجب رشــد و پیشرفت 
می شــود. دشــمن فتنه گری و کارشکنی 
می کند اما ملت اراده کرده مسیر پیشرفت 
را بــا اراده ادامه دهــد. در جنــگ اراده ها 
تاکنون اراده ملت ایران پیروز بوده اســت. 
تجربه نشان داده در ۴۵ سال گذشته مردم 
و نیروهای مسلح با اعتماد به نفس و اتکا به 

خدا در میدان های مختلف پیروز بوده اند.
وی ادامــه داد: ما در عرصه هــای مختلف 

خواستیم و توانســتیم اما دشمن خواست 
ولی نتوانست. مردم وظیفه شناس در همه 
عرصه ها حضور دارند. دنیــا حضور مردم را 
در ۲۲ بهمن و پای صندوق هــای رای و در 
کمک به نیروهای مســلح دید. نقش مردم، 
نقش برجسته ای اســت. مردم در کشور ما 
اراده کرده و تصمیــم می گیرند. از همینجا 
از حضور پرشور و باشکوه مردم در انتخابات 

تشکر می کنم.
رییس جمهــور ادامه داد: دشــمن می داند 
مهمترین مولفــه اقتدار و قــدرت ما، ملت 
است. نیروهای مسلح ایران در دل مردم جا 
دارند. امروز مردم به نیروی انتظامی و سایر 
نیروهای مسلح عشــق می ورزند در عوض 
منفورترین ارتش و نیروی مســلح در دنیا، 
ارتش و نیروی مســلح آمریکاســت. دنیا با 
همه وجود از رژیم صهیونیستی و نیروهای 
مسلح آمریکا و نیروهای تحت حمایت آنان 

با همه وجود متنفر است.
رییسی ادامه داد: یقین دارم وعده الهی که 
تاکنون برای ملت ایران قابل مشاهده است، 
نصرت و پیروزی در همه صحنه ها را شاهد 
خواهیم بود. مقاومت جانانه ملت فلسطین 
به نابــودی رژیــم صهیونیســتی منجر و 

پیروزی فلسطینان منجر خواهد شد.
در جریــان این مراســم چندین مراســم 
نمایشــی نیز از سوی دانشــجویان افسری 

حاضر در میدان اجرا شد.
رئیس جمهــور در ادامه مراســم امروز در 
میدان صبحگاه این دانشگاه حضور یافته و 
پس از اجرای ســرود ملی و ادای احترام به 
شهدای نیروی انتظامی، از نیروهای حاضر 
در میدان سان دید و با خانواده های شهدای 
حاضر در مراسم نیز دیدار و به صورت رو در 

رو گفتگو کرد.
 سردار رادان، فرمانده کل نیروهای انتظامی 
ضمن عــرض خیرمقــدم، از حمایت های 
دولت مردمی و شــخص رئیس جمهور در 
حمایت از اجــرای ماموریت هــای نیروی 
انتظامــی در برقــراری نظــم و امنیت در 
کشــور قدردانی و گزارشــی از فعالیت ها و 

دستاوردهای این مجموعه ارائه کرد.
در ادامه مراســم رئیســی از خانواده شهید 
عباســی فر که در ســال ۸۰ در مبــارزه با 
گروهک های ضدانقلاب به شهادت رسیده 
بود و نیز روحانی نمونه عقیدتی سیاســی، 
اســتاد برتر، فرمانده نمونــه و مدیر نمونه 
آموزشــی دوره اخیر آموزشــی دانشــگاه 
انتظامی امام حســن مجتبی )ع( با اهدای 
لوح، تقدیر کرد و درجه نماینده دانشجویان 

درجه بگیر را نیز به وی اعطا کرد.
  سید ابراهیم رئیســی روز دوشنبه با حضور 
در دانشــگاه علــوم انتظامی امام حســن 
مجتبــی )ع( از مجموعه ۲ هــزار واحدی 
خوابگاهی افســران احداث شــده در این 

دانشگاه بازدید و آن را افتتاح کرد.
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انجمنلوازمخانگیباستادمبارزهباقاچاقمکاتبهکرد
جولان لوازم خانگی قاچاق در بازار

انجمن صنایع لوازم خانگی در نامه ای به رییس ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، ضمن گلایه از جولان لوازم خانگی قاچاق در بازار، نســبت به 

جمع آوری این قبیل کالاها اعلام آمادگی کرد.
 انجمن صنایع لوازم خانگــی ایران در نامه ای به ســید مجید رضوی، 
رئیس ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به جایگاه صنعت لوازم 
خانگی بــه عنوان دومیــن صنعت پیشــران و ابزار کارآمد کشــور در 
توانمندسازی اقتصاد بدون نفت و توسعه اشتغال صنعتی کشور اشاره 
و عنوان کرد: این صنعت علی رغم کســب توفیقات ارزشــمند حاصله 
در توســعه کمی و کیفی در طول قریب به پنج ســال گذشته، افزون بر 
مشکل جاری معیشت مردم و کاهش توان خرید خانواده ها، کماکان با 

برخی مشکلات کلیدی و ریشه ای نیز دست وپنجه نرم می کند.
انجمن صنایع لــوازم خانگی ایران از جولان انــواع کالاها و محصولات 
فاقد اصالت و افزایش قاچاق )چه از منظر محصولات نهایی و چه اجزا و 
قطعات( در بازار داخلی به عنوان چالش مهم این روزها یاد کرد و افزود: 
این دست از مشــکلات، مانعی جدی برای اســتمرار پیشرفت صنعت 

خواهد بود.
این انجمن تاکید کرد: برنامه ریزی ها و ســرمایه گذاری های مختلفی 
توســط واحدهای تولیدی در این صنعت صورت گرفته اســت که نه 
تنها به رشد آن کمک کرده بلکه به بهبود شاخص های کلان اقتصادی 
کشور نظیر صادرات غیرنفتی، اشتغال زایی، سهم ارزش افزوده، تولید 

ناخالص ملیّ، مصرف انرژی و… نیز اثرگذار بوده است.
انجمن صنایع لوازم خانگی قاچاق را به هر شکل و عنوان در بازار موجب 
اخلال در نظام اقتصادی و آســیب های جدی به چرخــه تولید، تهدید 
تجارت و رقابت سالم، افزایش هزینه دولت، کاهش نرخ اشتغال، کاهش 
میل به سرمایه گذاری های مولد داخلی بوده و در تقابل آشکار با رویکرد 
و شــعار محوری بیش از یک دهه گذشته که به درســتی به حمایت از 

تولید و کارآفرینی متمرکز بوده، خواهد شد.
انجمن صنایع لوازم خانگــی در انتهای این نامه جهــت نقش آفرینی 
در تســهیل و بهبود محیط کســب وکار این صنعت به منظور کاهش 
خســارات جبران ناپذیر پدیده شوم قاچاق، نســبت به جمع آوری این 
قبیل کالاها در سطح بازار داخلی که به وفور قابل مشاهده است، اعلام 

آمادگی کرده است.

وزیراقتصاداعلامکرد
 رتبه سوم ایران در تامین مالی

 بین کشورهای اسلامی
وزیر اقتصاد گفت: اوایل دهه ۹۰ در بحث تامین مالی اســلامی فاصله 
کمی با کشورهای اســلامی داشــتیم، در حال حاضر نیز رتبه سوم را 
داریم اما با چندین سال رکود و عقب افتادگی در ابزارها و نهادها مواجه 

بودیم. 
سید احســان خاندوزی در نهمین همایش مالی اســلامی با محوریت 
توســعه صنعت مالی اســلامی با تاکید بر مهار تورم و رشد تولید اظهار 
کرد: از یک ماه دیگر برنامه هفتم توســعه آغاز می شــود و هر چقدر در 
برنامه ششــم از شــمول برنامه و عدالت اقتصادی کوتاهی شد باید در 

برنامه هفتم جبران شود.

وی افزود: در ابتدای دهه ۹۰ وقتی در بحث تامین مالی اسلامی، خود را 
با اقتصاد کشورهای اسلامی مقایسه می کردیم فاصله کمی بین ما و آنها 
وجود داشــت. در حال حاضر نیز با توجه به گزارشات سال ۲۰۲۳ ایران 

در رتبه سوم کشورهای اسلامی قرار دارد.
وزیر اقتصاد خاطرنشــان کرد: با این چندین سال رکود سال های اخیر 
داشــتیم که باید این عقب افتادگــی در ابزارها، نهادهــا با تحولات و 

تطورات جبران شود. 
خاندوزی ابــراز امیدواری کرد تــا پایان فروردین مــاه نتایج نهایی در 
خصوص موضوعات مالی اســلامی از طریق نهادهای پژوهشی کشور 

ارائه و در اردیبهشت ماه منتشر شود.

سخنگویسازمانهدفمندسازییارانهها:
اقساط وام اربعین یارانه بگیران پایان یافت

سخنگوی سازمان هدفمندسازی یارانه ها گفت: افرادی که وام اربعین 
دریافت کرده بودند، بهمن آخرین قســط آن از محل یارانه آن ها کسر 

شد و از ماه اسفند کسر قسط از محل یارانه نخواهند داشت.
طیبه حســینی سخنگوی ســازمان هدفمندســازی یارانه ها از پایان 
یافتن اقســاط وام کرونا و اربعین یارانه بگیران خبر داد و گفت: برخی 
از افراد در دوره پاندمی کرونا دو وام یــک میلیون تومانی دریافت کرده 
بودند وام دوم قســط آخر آن بهمن ماه از محل یارانه افراد کســر شد. 

کارمزد این وام نیز این ماه کسر شده و اقساط این وام به پایان می رسد.
وی درباره اقســاط وام اربعین هم عنوان کرد: افرادی که وام اربعین نیز 
دریافت کرده بودند، بهمن آخرین قســط آن از محل یارانه آن ها کسر 
شد و به پایان رسید و از ماه اسفند کسر قســط از محل یارانه نخواهند 

داشت.

سخنگوی سازمان هدفمندسازی یارانه ها ادامه داد: البته این مربوط به 
افرادی است که در این مدت جزو دهک دهم نشده باشند و یارانه آن ها 
قطع نشده باشد. در صورت این اتفاق، یارانه پرداختی وجود نداشته که 
قسط کســر شــود. چنانچه این افراد مجدد در جمع یارانه بگیران قرار 
گرفته باشند باقی اقساط با دیرکرد کسر می شــود. به عنوان مثال، اگر 
کســی به مدت ۵ ماه یارانه وی قطع شده باشــد و مجدد به جمع یارانه 

بگیران اضافه شده باشد ۵ ماه پرداخت اقساط وی از باقی عقب تر است.
حسینی در توضیح بیشتر، گفت: افرادی هســتند که یارانه آن ها قطع 
می شــود. تغییر بعد خانوار داده یا سرپرســت خانوار جابجا می شود. 
فعالیت اقتصادی کــه در پایگاه رفاه خانوار بــرای آن ها در دوره جدید 
لحاظ می شــود، مجدداً از دهک دهم بــه جمع یارانه بگیــران اضافه 
می شود؛ برای جبران این عقب افتادگی در پرداخت اقساط وام اربعین، 

کسر قسط از محل یارانه آن ها ادامه دارد.

بازار

معاون وزیر صمت با بیان اینکــه برخی کالاها در ایران 
بالاتر از نــرخ جهانی فروخته می شــوند، گفت: برخی 
تولیدکنندگان ارز دولتــی میگیرند اما کالا را با نرخ ارز 

آزاد میفروشند.
محمدمهــدی بــرادران در دهمیــن همایــش اعطا 
گواهینامه رعایت حقوق مصرف کنندگان اظهار کرد: 
اولین حقی که برای یک مشــتری متصور هستیم این 
اســت که در زمان فروش یک کالا به صورت شــفاف 
مشخص باشد که عنوان و مشخصات کالا چیست. این 

عناوین تحت عنوان شناسه کالا معروف است.
معاون صنایــع عمومی وزیر صمت افــزود: با این حال 
هنوز کالاهایی هستند که شناسه کالا ندارند و مصرف 

کننده نمی داند این کالا استاندارد است یا خیر.

وی ادامه داد: برخی از واحدهای صنفی هنوز 
از ارائه صورتحســاب خودداری می کنند که 
نشان می دهد در حوزه شــفافیت همچنان 
مشــکل داریم.به گفته برادران، سهم عمده 
کالای قاچاق در بازار نشــان می دهد که در 
حوزه صورتحســاب چالش جدی داریم. در 
برخی از کالاها، عمده بازار دســت کالاهای 

غیرشفاف و تقلبی اســت. اگر به این موضوع به صورت 
جدی نپردازیم و آن را یک موضوع حاشــیه ای بدانیم 

دائماً سهم بازار کالاهای تقلبی بیشتر می شود.
وی افزود: به عنوان مثــال تقلب در کالاهایی مثل لنت 
خودرو در دولت قبل بــه لنت هواپیما رســید؛ یعنی 
متقلبی که لنت خودرو تولید می کرد در یک جلســه 

دانش بنیانِ تقلبی، لنــت تقلبی هواپیما به 
شرکت هواپیمایی فروخته بود.

معــاون وزیر صمــت اضافه کرد: بــا نیروی 
انتظامی صحبت کردم تا عــلاوه بر مقابله با 
کالای قاچاق ساختار مقابله با کالای تقلبی 

را هم فراهم کنند.
وی با بیــان اینکه بحث بعــدی ضمانت کالا 
اســت، گفت: به عنوان نمونه ضمانت در لوازم خانگی 
۱۸ ماه بود که به ۲۴ ماه افزایــش یافت و برخی هم به 

صورت داوطلبانه ۳۶ ماه تا ۵ سال ضمانت می کنند.
برادران با اشــاره به اینکه موضوع بعدی جلب رضایت 
مشــتری اســت، افزود: حق مشتری اســت که بداند 
مشــتریان قبلی چــه میــزان رضایــت از کالا دارند. 

همچنین مباحثی مربوط به مشتریان عام تحت عنوان 
مسؤولیت اجتماعی وجود دارد که باید رعایت شود.

وی در ادامه اظهار کرد: در حال حاضر ایران از ۴ جبهه 
دچار چالش بوده و ممکن اســت دیگر ایرانی نداشته 
باشــیم. موضوع نخست محیط زیســت است؛ کشور 
یعنی یک منطقه جغرافیایی با فرهنگ و زبان و قوانین 
مشــخص و ما در حال از دســت دادن جغرافیای خود 
هستیم. این حجم از تولید زباله و نخاله یعنی کم کم در 

حال از دست دادن جغرافیای خود هستیم.
برادران با بیــان اینکه برخی از محصــولات در داخل 
بالاتر از نرخ جهانی به فروش می رسند، گفت: به عنوان 
مثال برخی از کالاها از ارز دولتی استفاده می کنند اما 

در نهایت کالا را با ارز آزاد و دو برابر قیمت می فروشند.

صمت

محمد مقدم  ســال های ســال است که 
اقتصاد ما درگیر تورم اســت و همه اثر تورم 
بــالا را روی زندگی مان احســاس کرده ایم 
اما الان باوجود کاهش تورم چرا آن را حس 

نمی کنیم؟
 سال های سال اســت که اقتصاد ما درگیر 
تورم اســت. همــه اثر تــورم بــالا را روی 
زندگی مان احســاس کرده ایم. در این بین 
یکی از وعده ها و اولویت های مسئولان بانک 
مرکزی کنتــرل و مهار تورم اســت. نتیجه 
سیاســت های اخیرش هم کاهش رشــد 
نقدینگی بود اما آیا بانک مرکزی موفق بوده 
و مسیر درســتی برای کاهش تورم در پیش 
گرفته است؟ این ها ســوالاتی است که علی 
سعدوندی، کارشــناس بانکی، به آن پاسخ 

می دهد.
لابلای خبرها، خبر کاهش تورم و موفقیت 
نسبی سیاســت های بانک مرکزی به چشم 
می خــورد. عــدد و رقم ها از کاهش رشــد 
نقدینگی که یکی از ریشــه های اصلی تورم 
اســت، حکایت می کند. رشــد نقدینگی 
همانطور که مســئولان بانک مرکزی وعده 
داده بودند به عدد ۲۵ درصد رســیده است. 
با این وجود، در بین مردم کســی نیست که 
به اثرات این کاهش تورم اشــاره کند. هنوز 
حرف از گرانی و فشــار معیشتی است. شب 
گذشــته در برنامه اقتصادی پایش، همین 
سوال مطرح شــد. نمودارها نشان می دهد 
که تورم از ۴۶ درصد به ۳۹ درصد رســیده 
اما چرا تغییری در جیب مردم ایجاد نشــده 

است؟
علی ســعدوندی، صفر تا صد سیاست های 
بانــک مرکزی از زمــان ریاســت فرزین را 
بررسی کرد و در پاســخ به این سوال که چرا 
کاهش تورم ملموس نیســت گفت: »روند 
تغییر کــرده و ایــن کار بزرگی اســت اما 
واقعیت این اســت که تا وقتی تــورم به زیر 
۵ درصد و ۱۰ درصد نرسد، نمی توانیم ادعا 
کنیم کــه توفیق بزرگــی در زمینه کاهش 
تورم داشته ایم. اگر اقدام به خلق پول بدون 
پشتوانه و کسری بودجه شدید داشته باشید 
قطعاً در بلند مدت نمی توانید تورم را کنترل 
کنید. بانک مرکزی سیاست نسبتاً درستی 
را در پیش گرفته و بر روی کنترل نقدینگی 

تاکید کرده. رشــد نقدینگــی کاهش پیدا 
کرده و ایــن توفیقی برای بانــک مرکزی 
به شــمار می رود اما با شــرط و شروطی. نه 
فقــط نقدینگی بلکه باید آزادســازی پول، 
پایه پولی، کسری بودجه و ناترازی بانک ها 
را هم کنترل کرد. بانــک مرکزی در کنترل 
بقیه موارد غیر از نقدینگی توفیقی نداشته 
اســت.«به گفته کارشــناس بانکی مهمان 
برنامه پایش، در بیش از ۱۸۰ کشــور جهان 
تورم به خوبی کنترل شــده و کنترل تورم 
کار شاقی نیســت اما برخی اصول را باید در 

نظر بگیریم که به این هدف برسیم.

ناترازی بانک ها، نتیجه عدم نظارت
علــی ســعدوندی روی آنتن زنــده پایش 
در مورد ناتــرازی بانک ها، دولــت را مقصر 
دانســت. همانطور که در خودروســازی ها 
سهم دولت کم است اما حرف آخر را خودش 
می زند و دولت حاضر نیســت از مدیریت و 
تصاحب این شــرکت ها بگــذرد، در مورد 
نظام بانکی هم همین اتفاق افتاده اســت. 
ســعدوندی می گوید: »تمــام اعضا هیئت 
مدیره بانک ها باید به دولت پاسخگو باشند. 
بانک ها در دنیــا وقتی ســپرده ها را جذب 

می کنند، وظیفه امانی دارند نسبت به مردم 
و مالکان بانــک. اخلاق حرفــه ای در نظام 
بانکی بسیار مهم است. اگر از اعضای هیئت 
مدیره بانک هــای خصوصی بپرســیم که 
نســبت به حفظ ارزش پول ملی حساسیت 
دارید یا سودآوری بانک خودتان، می گویند 
سود آوری بانک خودمان. این سیستم باید 

اصلاح شود.«
بنابرایــن طبــق مباحثی که مطرح شــد، 
بانک های ما با وجود وعده های رئیس بانک 
مرکزی هنوز ناتراز هستند؛ اما سوال مهم تر 

این است که چرا ناترازی به وجود می آید؟
ســعدوندی در ایــن خصــوص می گوید: 
»بانکی در کشــور داشــتیم کــه الان هم 
وضعش تغییــری نکــرده، از ۱۰۰ تومان 
وامی که داده ۹۲ تومان آن برنگشــته و این 
در کل بانکداری جهان بی سابقه است. یک 
روزی باید به این موضوع رســیدگی شود. 
بانک های کامــلًا ناتراز داریــم. بانک هایی 
داریم کــه در ســطح اســتاندارد روز دنیا 
عمل می کنند. اینکه بانــک مرکزی با چند 
مؤسســه کوچک مالی و اعتباری برخورد 
کرده باشــد را نمی توان گفــت برخورد با 
بانک های متخلف. بانک مرکزی بانک های 

ناتراز را روی چشــمش می گــذارد. در دنیا 
بانک ها از ناظر بانکی هراس دارند، نه اینکه 
رفیق باشند و شام و ناهارشان با هم باشند. 

ناظر بانکی باید اخطار و هشدار بدهد.«

بانک های خوب را تنبیه می کنیم
به گفته این کارشــناس اقتصادی، در حوزه 
نظــارت در بانک هــا بســیار ضعیف عمل 
کرده ایــم. درواقــع راه کنترل تــورم رفع 
ناترازی بانک هاســت که بانک مرکزی اصلًا 

به این قسمت توجهی نکرده است.
کارشــناس بانکــی می گوید: »امســال ما 
جلوی ناتــرازی را نگرفته ایــم، نظارت بر 
بانک هــا را تقویــت نکرده ایــم. بانکی که 
بهترین عملکرد را داشته و بانکی که بدترین 
عملکرد را داشته، به هردو گفتیم که باید دو 
درصد رشد ماهانه داشته باشید و تسهیلات 
داشته باشید. به این می گویند کج گزینی، 
یعنی بانکی که خراب بوده را داریم تشویق 
می کنیــم و بانکی که خوب بــوده را تنبیه 
می کنم و این را جایگزین نظارت های فوق 

شدید دنیا کرده ایم.«
مهمان برنامه مستقیم و شــفاف از رؤسای 
بانک مرکزی در ســال های اخیر می پرسد 

که چرا اســتانداردهای دنیا را در خصوص 
نظارت بر بانک ها رعایت نکرده اند؟

در طول برنامه سیاســت های مختلف بانک 
مرکزی بحث و بررســی شــد که تنها مورد 
موفق کاهش رشــد نقدینگی بود. به گفته 
مهمان این برنامه، اگر ســایر عوامل مانند 
پایه پولی و نرخ ارز و بانک های ناتراز کنترل 
نشــوند، تورم کاهش پیدا نمی کند و حتی 
سیاســت های کنتــرل تورمی هــم بی اثر 

خواهند شد.

تحمیل کسری بودجه به دولت
رفع ناترازی ها در کنترل تورم بســیار مهم 
است. یکی از این ناترازی ها بحث بودجه ای 
و کسری بودجه است. در ســال های اخیر 
شاهد کســری بودجه بسیار زیادی بوده ایم 
که مجلس نیز در افزایش آن دســت داشته 
است. بخش پایانی گفتگو با علی سعدوندی 
در برنامه پایش درباره بودجه بود سعدوندی 
می گوید: »یک توصیه به نمایندگان جدید 
مجلــس دارم. مجلس ما ســالیان ســال 
آنچنــان را آن چنانی تر کــرد یعنی بودجه 
دولت در خود دولت سعی می شد که مسئله 
کسری کنترل شود اما وقتی به مجلس آمد 

بدتر شد.
البته در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ خود دولت 
کســری بودجــه را افزایــش داد و این ها 
خبط هــای بزرگــی بــود کــه در زمینه 
سیاســت های بودجه ای صورت گرفته اما 
به طور کلی ساختار کلی بررسی بودجه در 
مجلس به نحوی است که کسری بودجه را 
تشــدید می کند. زیرا مجلس ما منطقه ای 
نگاه می کنــد. باید ســاختار تغییر کند. در 
برخی کشــورها دولت بودجه را به مجلس 
می دهد و مجلــس نمی تواند دخل و تصرف 
کند. اگر ساختار تصویب بودجه تغییر کند، 

تأثیر مثبت خواهد داشت.«
برنامه پایش که به مجری گری ندا ســپانلو 
هر یکشنبه و سه شــنبه از شبکه یک پخش 
می شود، پیگیر مسائل و مشکلات اقتصادی 
مردم است و این بار خلاف جهت حرف های 
مســئولان در مورد عملکــرد مثبت بانک 
مرکزی، از کارهــای نکرده و نظارت ضعیف 

او انتقاد کرد.
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مسکنسازیدولتیآرییاخیر؟

افزایش سرعت ساخت مسکن بدون نیاز به چینی ها
خریدار  مســوولان دلیل ورود چینی ها 
به صنعت مسکن را افزایش سرعت ساخت 
عنوان کرده انــد این در حالی اســت که به 
عقیده کارشناسان واگذاری زمین به مردم 
اصلی ترین راهکار برای ســرعت بخشی به 

ساخت مسکن تلقی می شود.
 چند وقتی اســت ورود چینی ها به ساخت 
و ساز مسکن در کشــور خبر ساز شده است 
و گاه و بــی گاه از زبــان مســئولان نیز این 
موضوع شــنیده می شــود. رئیس جمهور 
از ابتدا شــروع به کار دولت سیزدهم وعده 
داد که دولت طی ۴ ســال ۴ میلیون مسکن 
می ســازد که البته این وعده نیز طبق قانون 

جهش تولید مسکن به مردم داده شد.
از آن زمــان تاکنون بیش از نیمــی از عمر 
دولت تمام شــده اســت و هنوز به صورت 
شفاف و روشن مشــخص نیست چه تعداد 
از این مســکن های وعده داده شده، ساخته 
شــده اســت. هرچند دولــت روش های 
متنوعی را در پیش گرفته اســت تا مردم با 
سرعت بیشــتری صاحب مسکن شوند؛ اما 
شــواهد نشــان می دهد همچنان سرعت 
واگذاری زمین و ساخت مسکن کند است و 
موانع دیگری همچون تأمین مالی طرح نیز 

باعث تشدید این وضعیت شده است.
شاید به این دلیل است که این روزها آمدن 
شرکت ها، سرمایه و تکنولوژی چینی ها به 
کشور برای ساخت مســکن بیشتر شنیده 
می شــود. البته هم دولت و هم شــهرداری 
تهران به دنبال این موضوع هســتند و بارها 

مسئولان دولت و شهرداری به این موضوع 
اشــاره کرده اند.به تکنولوژی چینی ها نیاز 
است یا خیر؟ به گفته مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرســازی، هدف از توافق با چینی ها 
برای ســاخت مســکن در کشــور بیشتر 
آوردن سرمایه در بخش ساختمان و جذب 
سرمایه گذار در این حوزه اســت. وزیر راه و 
شهرســازی این را هم عنوان کرد که ما در 
حوزه ســاختمان و مســکن در تکنولوژی 
رشــدهای خوبی داشــتیم و نیازمندی و 
وابســتگی مان حداقلی است. بیشتر از آنکه 
به تکنولوژی نیاز داشــته باشــیم به منابع 
مالی نیاز داریم تا بتوانیم پروژه ها را سرعت 
بیشتری بدهیم.همزمان با مذاکرات دولت 
با چینی ها برای ورود به صنعت ســاخت و 
ساز کشور، شــهرداری تهران نیز در پی دو 
سفر علیرضا زاکانی شهردار تهران به چین، 
تفاهم نامه هایی را برای ســاخت واحدهای 
مســکونی در تهران با شــرکت های چینی 
امضا کرده اســت و بــه گفتــه زاکانی در 
این تفاهم نامه ســاخت ۲۰۰ هــزار واحد 
مســکونی به صــورت صنعتی ســازی و با 
انتقال تکنولوژی آمده است. زاکانی درباره 
تکنولوژی ســاخت چینی ها گفت که با این 
تکنولوژی هم ســرعت ســاخت و هم عمر 

ساختمان ها افزایش پیدا می کند.
همچنیــن حمیدرضــا صارمــی معاون 
شهرســازی و معماری شــهرداری تهران 
درباره ســاخت مســکن توســط چینی ها 
اظهار داشت: بر اساس این طرح زمین های 

ذخیره در بافت فرسوده تهران، برای محله 
ســازی به روش کلید به کلیــد به چینی ها 
واگذار می شــود. آن هــم در چارچوب یوز 
انس به این معنا که با تأمین مالی ســاخت، 
انتقــال تکنولــوژی نیز به تهــران صورت 
خواهد گرفت. همچنیــن لطف الله فروزنده 
معاون اقتصادی شــهردار تهران با اشاره به 
ضعف تکنولوژی ســاخت در کشور گفت: 
مــا تکنولوژی صنعتی ســازی مســکن را 
نداریم، صنعتی ســازی یعنی اینکه برای ما 
مسکن هایی یکساله می سازند و عمر مفید 
آن از ۴۰ سال به ۸۰ سال می رسد، بنابراین 

باید انتقال تکنولوژی انجام شود.

انتقادات به ورود تکنولوژی چینی ها 
در ساخت مسکن

طرح ایــن موضوع انتقــادات فراوانی را هم 
از سوی شــرکت های ساخت و ســاز و هم 
کارشناسان حوزه مســکن در پی داشت به 

طوری که ایرج رهبر رئیــس هیئت مدیره 
انجمن انبوه ســازان کشــور با گلایه از این 
اقدام عنــوان کرد که حقیقتــاً از نظر فنی، 
نیروی انســانی و مصالح ساختمانی و حتی 
تکنولوژی ما چیزی از چینی ها کم نداریم. 
حتی همان دو سه سال پیش سوال کردیم 
که مگر چینی ها چه تکنولوژی می خواهند 
بیاورنــد؟ گفتنــد سیســتم لارج پنــل 
می خواهنــد بیاورنــد درحالی کــه ما این 
سیستم را مدت هاســت کنار گذاشته ایم و 
از سیستم تونلی استفاده می کنیم. یعنی در 

بحث تکنولوژی هم حتی ما جلوتر بودیم.
همچنیــن فریــد نایینی، رئیــس انجمن 
صنعتــی  فنــاوران  و  تولیدکننــدگان 
ســاختمان، درباره انتقال تکنولوژی چینی 
و افزایش سرعت ساخت مسکن گفت: این 
داســتان سریع ســازی چینی ها هم از آن 
کلیشــه های تبلیغاتی اســت که متأسفانه 
در اســناد ملی و لازم الاجرای مــا نیز مورد 
تحســین قرار گرفته اســت. البته نه اینکه 
چینی ها فناوری ســاخت ســریع نداشته 
باشند. بلکه، متخصصان طراحی ساختمان 
یا معماران به خوبی می دانند که اهداف پایه 
تولید یا سه گانه هزینه، زمان و کیفیت، شأن 
مســتقل ندارند. بلکه، در تعامل هســتند 
و یکــی از مراحل مهــم در طراحی، تنظیم 

مثلث بهینه برای پروژه است.
نایینی توضیح داد که هرگاه کیفیت اولویت 
یابد بر سرعت و هزینه تأثیر می گذارد. یا اگر 
ســرعت اولویت یابد بر کیفیت اثر مستقیم 

و بر هزینه طی یک منحنــی اثر می گذارد. 
بنابراین تمجید از سرعت به صورت مستقل 
بحث عامیانه و غیرتخصصی است. بازگشت 
بلندمرتبه ســازی به بافت های فرســوده؟ 
فــارغ از این انتقــادات و تناقضاتــی که در 
صحبت های دولتی ها و مسئولان شهرداری 
به چشم می خورد، به گفته معاون معماری 
و شهرسازی شهردار تهران، چینی ها برای 
ساخت مســکن در تهران قرار است بر روی 
بافت های فرسوده ســرمایه گذاری کنند. 
این مســئله نشــان می دهد که شهرداری 
تهران بار دیگر به دنبال بلندمرتبه سازی و 
افزایش تراکم در بافت های فرســوده است 
که به اعتقاد بسیاری از کارشناسان مشکل 
ریزدانگی و معابر آن ها را پابرجا نگه می دارد.

طبیعتاً با تکنولوژی که قرار اســت چینی ها 
وارد کنند و مسؤولان شهرداری نیز بر روی 
آن تاکید دارند، قرار نیست ساختمان های 
ویلایی و با طبقات کم ســاخته شود که اگر 
این موضوع باشد، نیازی به ورود تکنولوژی 
پیچیــده ای هم نیســت کــه بخواهیم با 

چینی ها بر سر آن توافق کنیم. 
رای بازآفرینی بافت ها فرســوده حتماً باید 
به کیفیت زندگی و اندازه بناها توجه شــود 
تا مشــکلات فعلی که در این مناطق وجود 
دارد تکرار نشود. در حال حاضر نیاز اساسی 
شــهرهای کشــور و به ویژه تهران در حوزه 
ساخت مسکن، زمین و بسته بودن کمربند 
شــهری اســت که اجازه نمی دهد شــهر 

گسترش پیدا کند. 
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دراولیناجلاسیهنظامپرستاریمطرحشد
مخالفت با گسترش مدارس بهیاری

اولین اجلاسیه مشــترک اعضای شــورای عالی و روسای هیأت مدیره 
های نظام پرستاری سراسر کشور، در تهران برگزار شد.

 اجلاسیه مشــترک اعضای شورای عالی و رؤســای هیأت مدیره های 
نظام پرستاری سراسر کشور، صبح دوشنبه ۱۴ اسفند ۱۴۰۲ در سالن 

اجلاس دانشکده بهداشت دانشگاه علوم پزشکی تهران برگزار شد.
در ابتدا، وحید زمان زاده رئیس شــورای عالی نظام پرســتاری گفت: 

پرستاری صنف نیست، بلکه یک حرفه است.
وی افزود: پرستاری، تشخیص و درمان اســت و این دو واژه می خواهد 

بگوید که پرستاری، هویت و استقلال حرفه ای دارد.
زمان زاده ادامه داد: ما ســازمان نظام پرســتاری را منهای ۲۰ تحویل 

گرفتیم که دارای مشکلات عدیده ای است.
وی افزود: ترکیب شــورای عالی دوره ششــم که قرار است استراتژی 
کلی را به سازمان نظام پرســتاری ارائه بدهد، خیلی خوب شروع به کار 
کرده است.زمان زاده تاکید کرد: مأموریت گرایی هیأت مدیره ها، جزو 

اولویت های شورای عالی نظام پرستاری دوره ششم است.
وی افزود: این مأموریت ها بر اســاس پتانسیل هایی که هیأت مدیره ها 

دارند، تعریف خواهد شد که برای کل کشور اجرایی شود.
رئیس شــورای عالی نظام پرستاری اظهار داشــت: برنامه های ما باید 
عملیاتی شود و از همین رو، فضای دوره ششم به سمت فضای کار پیش 
خواهد رفت.وی افزود: به هیچ عنوان در دوره ششم، اجازه سوءاستفاده 

به مدیران سازمان نظام پرستاری را نخواهیم داد.
زمان زاده ادامه داد: ما دنبال سلامت مردم و بیماران هستیم، اما از حق 

پرستاری نخواهیم گذشت.
وی افزود: شورای عالی نظام پرســتاری با گسترش مدارس بهیاری در 
هر نقطه از کشور مخالف است. نزدیک به ۱۶ هزار دانشجوی پرستاری 

داریم و اجازه نمی دهیم کیفیت خدمات پرستاری کاهش یابد.
زمان زاده ادامه داد: بهیاران مســئولیت فنی و علمی لازم برای مراقبت 

را ندارند و باید زیر نظر پرستاری باشند.
رئیس شــورای عالی نظام پرســتاری افزود: آنچه تحت عنوان کارانه، 
اضافــه کاری و…، به پرســتاران پرداخت می شــود؛ در شــأن حرفه 

پرستاری نیست.

میزان وام بازنشستگان در سال ۱۴۰۳ افزایش 
پیدا می کند

رئیس کانون بازنشســتگان تامین اجتماعی تهران در ارتباط با افزایش 
وام بازنشستگان در سال ۱۴۰۳ توضیح داد.

علی دهقان کیا، رئیس کانون بازنشســتگان تامیــن اجتماعی تهران 
در ارتباط با وام بازنشســتگان تامین اجتماعی گفت: در ســال ۱۴۰۲ 
میزان وام بازنشســتگان از ۱۲ میلیون تومان ۱۴۰۱ بــه ۲۰ میلیون 
تومان افزایش پیدا کرد.وی افزود: وام اشــاره شــده با کارمزد ۴ درصد 
و بدون سود به بازنشستگان پرداخت می شــود.دهقان کیا در ارتباط با 
نحوه ثبت نام و دریافت وام بازنشستگان گفت: بازنشستگان می توانند با 
مراجعه به سایت کانون های بازنشستگی در هر استان، اقدام به ثبت نام 

و در ادامه نسبت به دریافت وام اشاره شده اقدام کنند.

رئیس کانون بازنشســتگان تامین اجتماعی تهران در ارتباط با افزایش 
وام بازنشســتگان در ســال ۱۴۰۳ تصریح کرد: این موضوع در هیئت 
مدیره ســازمان تامین اجتماعی مطرح شــده و به احتمــال زیاد وام 

بازنشستگان در سال آینده افزایش پیدا می کند.
وی دربــاره میــزان افرایــش وام گفــت: پیش بینــی می شــود وام 
بازنشستگان تامین اجتماعی از ۲۰ میلیون به ۳۰ میلیون افزایش پیدا 

کند.

وی لوکس ۵ میلیارد تومانی قاچاق  کشف خودر
در شرق تهران

رئیس پلیــس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشــف یک دســتگاه 
خودروی آئودی قاچاق به ارزش ۵ میلیارد تومان خبر داد.

سرهنگ کارآگاه مهدی افشاری در تشریح این خبر اظهار کرد: با انجام 
اقدامات فنی و پلیســی مامورین این پلیس موفق به کشف محل دپوی 

خودروی قاچاق در محدوده اتوبان یاسینی شدند.
وی گفــت: در پی اقدامــات اطلاعاتی مشــخص گردید یکدســتگاه 
خودروی سواری آئودی قاچاق در داخل تعمیرگاهی واقع در بلوار اتحاد 
پارک شــده که به وســیله کامیون های خودرو بر به این مکان منتقل و 

سپس تحویل مشتری می شود.
سرهنگ افشــاری افزود: مامورین این پلیس محل موصوف را بازرسی 
کرده که مشخص شد محل پارکینگ تعمیرگاهی است و یک دستگاه 
خودروی ســواری آئودی آبی رنگ در این محل پارک شده در حالی که 
پلاک خودروی دیگــر برروی آن نصب و فاقد هرگونه اســناد و مدارک 

گمرکی است و در سامانه نیز ثبت نگردیده است.
این مقام انتظامی افــزود: پرونده قضایی مربوطه تشــکیل و به همراه 

متهم به مرجع قضائی معرفی گردید.
این مقام پلیســی بابیان اینکه کارشناســان ارزش ریالی اموال کشف 
شده را بیش از ۵ میلیارد تومان اعلام کرده اند، از شهروندان درخواست 
کرد درصورت مشــاهده هرگونه قاچاق و یا احتکارکالا با این پلیس به 

شماره های ۰۲۱۶۶۷۴۷۳۴۳ و یا ۰۹۹۹۹۸۷۱۳۹۲ تماس بگیرند.

ماجرای ارسال پیامک به رانندگان با جریمه 
رانندگی بالای یک میلیون

معاون اجتماعی پلیس راهور تهران بزرگ با اشــاره به ماجرای ارسال 
پیامک بــه رانندگان با جریمــه رانندگی بالای یک میلیــون تومان از 

افزایش ساعت کار مراکز اجراییات در تهران خبر داد.
 ســرهنگ فیروز کشــیر معاون اجتماعی پلیس راهور تهران بزرگ در 
پاسخ به سوالی درباره ماجرای ارسال پیامک به برخی رانندگان در مورد 
ضرورت پرداخت جرایم رانندگی بالای یــک میلیون تومان و احتمال 
توقیف خودرو در نوروز اظهارکرد: با توجه به نزدیک شــدن به روزهای 
پایانی ســال، شــهروندان می توانند هم به صورت الکترونیکی و هم با 
مراجعه حضوری نســبت به پرداخت جرایم خود تا پایان ســال اقدام 

کنند.
وی افزود: به منظور ارائه خدمات بهتر، در مرکــز خدمات ترافیکی در 
بخش اجراییات و ســتاد ترخیصی همکاران ما تا ساعت ۱۸ از شنبه تا 
روز چهارشنبه و روز پنج شــنبه تا ساعت ۱۵ به صورت پیوسته در حال 
ارائه خدمات هستند.معاون اجتماعی پلیس راهور تهران بزرگ گفت: 
شهروندان لطفاً زمان خود را مدیریت کنند و نیازی به ازدحام جمعیت 

نیست، چرا که نوبت دهی به صورت الکتریکی انجام می شود.

دیوار

مدیرکل دفتر طرح های ملــی و فراگیر جوانان وزارت 
ورزش و جوانان بــا بیان اینکه در حــوزه صدور مجوز 
مراکز مشاوره، تحولی رقم خورده است، اعلام کرد که 
تا ابتدای سال ۱۴۰۰، به ۳۵۰ مرکز مشاوره مجوز داده 
بودیم، این درحالیســت که از آن تاریخ تاکنون حدود 

۳۷۰ مرکز، مجوز دریافت کرده اند.
مجتبی تاجیک، درخصوص وجود همپوشــانی برای 
صدور مجوز مراکز مشاوره توسط چند ارگان بیان کرد: 
سازمان بهزیستی، معاونت امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان و معاونت پیشــگیری از جرم قوه قضاییه سه 

مرجع در کشــور هســتند که مجوز مراکز 
مشاوره می دهند. سازمان نظام روانشناسی 
تلاش دارد با کمک علمی و بررسی صلاحیت 

داوطلبان، به این موضوع کمک کند.
وی ادامه داد: در حال حاضر هماهنگی میان 
ســازمان بهزیســتی و معاونت امور جوانان 
وزارت ورزش و جوانان وجود دارد که بســته 

به موضوعــات تخصصی، هرکــدام جداگانه پیگیری 
می کنند؛ به طور مثال موضوعــات مربوط به طلاق و 
آسیب ها در بهزیســتی و موضوعات مربوط به ازدواج و 

همسان گزینی در معاونت جوانان دنبال شود 
و به همین نحو می توان موازی کاری در ارائه 
خدمات به جوانان و خانواده های کشــور را 

اصلاح کنند.
مدیرکل دفتر طرح های ملی و فراگیر جوانان 
وزارت ورزش و جوانان افزود: در حوزه صدور 
مجوز مراکز مشــاوره، تحولــی رقم خورده 
است؛ از ابتدای تاریخ صدور مراکز مشــاوره تا ابتدای 
سال ۱۴۰۰، به ۳۵۰ مرکز مشــاوره مجوز داده بودیم 
اما از ســال ۱۴۰۰ تاکنون حدود ۳۷۰ مرکز مشــاوره 

مجوز دریافت کرده اند. از کلیه افراد واجد صلاحیت در 
این حوزه استفاده می کنیم چرا که معتقدیم گسترش 
مراکز مشاوره در سراسر کشــور به طور محسوسی در 

کاهش طلاق و تحکیم بنیان خانواده موثر است.
وی با بیان اینکه تلاش شــده با همــکاری درگاه ملی 
صدور مجوز، اقدامات خوبی صــورت گیرد، از افرادی 
که مدارک و صلاحیت لازم را در این حوزه دارند دعوت 
به همکاری کرد و گفت که دارنــدگان مدارک معتبر و 
متناسب با حوزه روانشناسی و مشــاوره می توانند در 

آزمون صلاحیت عینی شرکت کنند.

مشاوره

خریدار  وزیر آموزش و پــرورش با بیان 
اینکه وضعیت طوری اســت که غربالگری 
می کنیم درحالیکه بچه نباید چاق باشد و یا 
آسیب های اجتماعی داریم در حالیکه روی 
طرح نماد کار می کنیم تا پیش گیری کنیم؛ 
گفت: این همه هزینه برای اشتغال بیکاران 
به ویژه تحصیل کرده ها صــورت می گیرد 
در حالیکــه باید به مدرســه بیاییم و اجازه 
ندهیم دانش آموز ما بی مهــارت بار بیاید؛ با 
یک دهم آنچه هزینــه می کنیم، می توانیم 
در این ســمت، مدیریت فعال و پیشگیرانه 

داشته باشیم. 
رضامــراد صحرایــی در  آییــن اختتامیه 
دومیــن دوره رویــداد ملی ســتاپ که در 
مرکز همایش های بین المللی صداوســیما 
برگزار شــد، در پاســخ به ســوالی درباره 
معلمان تاثیرگذار در زندگی ایشــان، اظهار 
کرد:  معلمان زیــادی در زندگی هر فردی 
تاثیرگــذار هســتند. من در بیــن معلمان 
خودم، معلــم کلاس اول ابتدایی خود را به 
نام آقای مسجدی خوب به یاد دارم. ایشان 
دو ویژگــی خاص داشــتند. یکــی اینکه 

شیک پوش بودند و هم اینکه سخت گیر.
وی همچنین در پاســخ به این سوال که اگر 
آقای وزیر معلمی کنند و بخواهند تدریس 
کنند، دوســت دارند چه درسی را تدریس 
کنند؟ افزود:  من فارغ التحصیل دانشســرا 
هســتم. من دوســت دارم تاریخ را تدریس 
کنم. من معتقــدم تاریخ، چشــم، گوش  و 

اندیشه افراد را باز می کند.
وی در ادامه این رویداد با اشاره به ابزارهای 
قدیمی و نوین آموزشــی و کسب وکارهایی 
کــه در فضاهــای نوین آموزشــی فعالیت 
می کنند، گفــت: اتفاقــی کــه در دنیای 
معاصر افتاده، این است که مفهوم یاددهی 
و یادگیری متحول شده است. البته دامنه  و 
گستره این تحول در همه جا یکسان نیست. 
وقتــی اصل فراینــد یاددهــی و یادگیری 
متحول شده، اگر در گذشته بمانیم محکوم 
به شکســت هســتیم. ما با دانش آموزانی 

مواجهیم که زیست بوم  متفاوتی دارند، نظام 
و ابزار یادگیری متفاوتــی دارند. امروز یک 
خلاء بزرگ، به نام خــلاء ارتباطی و ادراکی 
بین معلمان و محصــلان وجود دارد. عموم 
معلمان ما سنتی آموزش دیده اند، معلمان 
ما در نظامی تربیت شــده اند کــه معلمان 
روبه روی آن ها » کنترل کننده« بوده است 
در حالی که امروز باید نقش »تســهیل گر« 

را ایفا کند. 

مساله و راه حل ما در دست معلم است
صحرایی ادامه داد:  امروز در دنیایی هســتیم 
که اگر معلــم آموزش دهنده باشــد، ابزارها 
جــای معلــم را می گیرنــد. امــا  معلمی  که 
تکراری و کهنه نمی شود، معلمی است که به 
جای آموزگاری، پــروردگاری می کند.  معلم  
جایگزین ناپذیر  کسی است که تربیت کننده 
باشــد. ابزارهای نوین بســیار مهم هســتند 
و من معتقدم  مســاله و راه حل ما در دســت 
معلم اســت. تمام این چیزهای خوب باید در 

دست یک معلم خوب باشــند تا موثر باشند؛ 
در غیر این صورت فقط ابزاری هســتند برای 
انتقال دانش ؛ همه این ها ابزار کمک آموزشی 
هســتند و معلمی می تواند خــوب از این ها 
اســتفاده کند که خود از آن ها استفاده کرده 
باشــد. وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به این 
سوال که  در چه حوزه هایی، آموزش و پرورش 
امروز نیاز به محصولات خلاقانــه، فناورانه و 
نوآورانه دارد گفت: در همه حوزه های مرتبط 
با تعلیم و تربیت نیاز وجــود دارد. در جاهای 

مختلف این نیاز متفاوت است. 

 همه مسئولان کشور 
را به یک گزاره مهم دعوت می کنیم؛ 

»به مدرسه برگردید«
وزیر آمــوزش و پرورش تصریــح کرد:  باید 
یک اتفاق در کشــورمان بیافتد و آن اتفاق 
این اســت که  آموزش و پرورش اگر اولویت 
اول کشــور شــود ما در آینده شــکوهمند 
و شــکوفا خواهیم شــد؛ این مســاله است 

لذا از روز نخســتی که پــای در این عرصه 
خدمتی  گذاشــتیم که عرصه بسیار سخت 
و پرچالشی اســت، مســأله ما این بوده که 
بگوییم اول آموزش و پرورش و در ســطوح 
بــالا باید ایــن را تبیین کنیم. اگــر »اول« 
آموزش و پرورش شــود، آن وقــت اتفاقات 
آینــده، اتفاقات اثرگذاری هســتند. ما اگر 
اقتصــاد پویــا می خواهیم، اگــر فرهنگ 
بانشاط و پاســخگو و پویا می خواهیم،  اگر 
جامعه سالم، مشارکت پذیر و مشارکت جو 
می خواهیم و اگر سیاســت ورزی درست و 
مبتنی بر عرق ملــی و مذهبی می خواهیم، 
بذر این ها همه در مدرســه کاشته می شود. 
باید همه مســئولان کشــور را به  این گزاره 
مهم دعوت کنیم و آن هم این است که »به 

مدرسه برگردید«. 

اجازه ندهیم دانش آموز بی مهارت 
بار بیاید

وی در ادامه تاکید کرد: مــردم از دولت در 

فهم مسأله امنیت آموزش و پرورش پیشی 
گرفته اند و این اتفاق بسیار مبارکی است.  ما 
هرچقدر در ســن پایین هزینه کنیم، یعنی 
بیشتر هزینه روی ۸ سال اول زندگی باشد، 
حتما در ســال های جوانی و میان ســالی، 

مردم آسوده تری هستیم.
 اکنون وضعیت بــه این صورت اســت که 
غربالگری می کنیم درحالیکــه بچه نباید 
چاق باشد، ما مســاله آسیب های اجتماعی 
را داریم در حالیکه باید روی نماد کار کنیم 
و پیش گیری صورت بگیرد و آســیب  ایجاد 

نشود.
 ما مساله وام های آن چنانی داریم و این همه 
هزینه باید برای اشــتغال بیکاران کنیم، به 
ویژه تحصیل کرده های بیــکار، در حالیکه 
باید به مدرســه بیاییــم و اجــازه ندهیم 
دانش آموز مــا بی مهارت بــار بیاید. هرچه 
که داریــم هزینه می کنیم بــا یک دهم آن 
می توانیم در این ســمت، مدیریت فعال و 

پیشگیرانه داشته باشیم. 
صحرایی همچنین افــزود:  تقریبا در نظام 
حکمرانی  هزار روز زندگــی افراد فراموش 
شده است. هزار روز اول زندگی عبارت است 
از  ۲۷۰ روز دوره جنینــی و دو تا ۳۶۵ روز، 
دوره اول و دوم زندگی. ایــن هزار روز را اگر 
دولت ها روی آن سرمایه گذاری کنند، ۱۸ 
سال بعد کشــوری خواهیم داشت که حتما 
متفاوت تــر از الان خواهد بود. ســازه های 
مهم فرهنگی و توســعه انسانی در سن قبل 
از دبستان اتفاق می افتد.  اگر من می خواهم 
بچه ای تربیت کنم که عناصر ملی و هویتی 
در ذات او شکل بگیرد،  دانش آموز تراز سند 
تحول باشــد؛ این ها را بعد از سن ۷ سالگی 
یاد نمی گیرند بلکه قبل از سن ۷ سالگی یاد 

می گیرند.  
به گــزارش مرکز اطــلاع رســانی و روابط 
عمومــی وزارت آموزش و پــرورش؛ وزیر 
آموزش و پــرورش در پایان گفــت: زمینه  
تحولات بــزرگ  در دولت ســیزدهم وجود 

دارد و امیدواریم اتفاقات خوبی بیافتد.

خریــدار  رییــس کل ســازمان نظــام 
پرســتاری با بیان اینکه بیش از ۲۷۰هزار 
نفر از پرســتاران عضو این ســازمان بوده و 
شماره نظام پرســتاری دارند، در عین حال 
گفت: با توجه به افزایش ســرانه تخت های 
بیمارستانی در کشــور، به استخدام سالانه 

۱۵هزار پرستار در کشور نیاز داریم.
محمدتقــی جهانپــور در اولیــن اجلاس 
نظــام  مدیره هــای  هیــات  روســای 
پرســتاری های سراسر کشــور اظهار کرد: 
هــدف از برگــزاری این اجلاســیه حضور 
و دیدار همکاران و اســتفاده از تجربیات و 
نقطه نظرات آن ها برای پیشــبرد اهداف و 
توانمندســازی هیات مدیره های سراســر 

کشور است.
رئیس کل ســازمان نظام پرستاری با اشاره 
به سختی کار پرســتاران و لزوم توجه ویژه 
به جامعه پرستاری، افزود: در بحث تقویت 
جامعه پرستاری نیز بارها از سوی مسوولان 
عالی رتبه کشوری تاکید شــده که کمبود 
نیروی پرســتاری و امنیت شغل پرستاری 
و رفاه و معیشــت پرســتاری در دستور کار 

مسئولین باشد.
وی افزود: در دو سال گذشته ۱۶هزار تخت 
به ســرانه تخت های بیمارســتانی کشور 
اضافه شده اما متاســفانه در بحث استخدام 
نیروهای جدید در بدنه نظام ســلامت رشد 
آنچنانی نداشــته ایم. همچنین در پذیرش 
نیروی کادر پرســتاری در کشــور هم رشد 

چشمگیری وجود نداشته است.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری ادامه داد: 
ما ۱۵هزار پرستار برای اســتخدام سالانه 
نیاز داریم؛ هم اکنون پذیرش دانشــجوی 
پرستاری ۱۰۵۰۰ نفر در مقطع کارشناسی 
اســت که تقاضا داریم پذیرش دانشجو در 
دانشــکده های پرســتاری بیش از گذشته 

رشد داشته باشد.

وی گفت: امروز ســازمان نظام پرســتاری 
دوره ششم متشکل از ۱۵۹هیئت مدیره در 
سراسر کشور به همراهی سازمان مرکزی و 
اعضای شورای عالی در حال خدمت به مردم 
اســت و بیش از ۲۷۰هزار نفر از پرستاران 
عضو سازمان نظام پرستاری و دارای شماره 

نظام پرستاری هستند.
جهانپور ادامــه داد: یکی دیگــر از اهداف 
ســازمان نظام پرســتاری در دوره ششم، 
تقســیم بندی هیأت مدیره های سراســر 
کشور به ۱۰ منطقه آمایشی است.همچنین 
خانه های پرســتار در مناطق مختلف دایر 
می شــود و در بحــث رفاهی و معیشــتی، 
ارتقای تحصیلی پرستاران نیز برنامه هایی 
داریم که با همــکاری شــورای عالی نظام 

پرستاری، پیش خواهیم رفت .
وی افزود: ۲۰۰ تشخیص پرستاری توسط 
پرســتاران در مراکز درمانی وجــود دارد 
و باید بیش از همیشــه قــدردان زحمات و 
تلاش های پرســتاران باشــیم و مشکلات 

پرستاران را با تمام توان رفع کنیم.
وی گفــت: گفتمان و رویکرد دوره ششــم 
سازمان نظام پرســتاری، تعامل و همیاری 
اســت و اعتقاد داریم اگر با وزارت بهداشت 
این همــکاری ادامه یابد، ارتقای ســلامت 
مردم به همــراه کیفیــت ارائــه خدمات 
پرســتاری رخ خواهــد داد. امیدواریم در 
بحث مطالبات جامعه پرســتاری به ویژه در 
موضوع تعرفه گذاری خدمات پرستاری که 
چالش های بســیار زیادی در کشور ایجاد 
کرده، تغییراتی ایجاد شــود. کارگروه های 
متعددی در ششــمین دوره نظام پرستاری 
کشــور تشــکیل شــده و با ایجاد پل های 
درآمدی در جهــت رفاه همــکاران تلاش 

می کنیم.
جهانپور با اشــاره به بازنگری و تدوین آیین 
نامه های نظام پرســتاری، گفت: در جهت 

قانون جوانی جمعیت نیــز گام های خوبی 
برداشــته ایم و بر اســاس مکاتباتی با وزیر 
بهداشت درخواست شــده در بحث کمبود 

نیروی انسانی کمک کنند.
وی از راه انــدازی دفتــر ارتقای ســلامت 
جسم پرستاران نیز خبر داد و گفت: جامعه 
پرستاری به علت سختی کار و شیفت های 
طولانی دچار آسیب می شــوند؛ به همین 
دلیل آن ها و خانواده هایشــان از بسته های 

مشاوره ای و حمایتی برخوردار می شوند.
وی ادامــه داد: خانــه نوجوان نیــز ایجاد 
می شــود تا اقدامات موثری بــرای جامعه 
پرستاری ایجاد شــود، زیرا حال این جامعه 
خوب نیســت و باید تلاش های زیادی برای 

رفاه آنها انجام شود.
جهانپور تاکید کرد: خانــه مجمع خیرین 
سلامت پرســتاری نیز تشکیل شــده و از 
مســئولان خواســتیم به ما کمک کنند تا 
نیروهای پرستاری که دچار بیماری شدند 

برای درمان آن ها مساعدت هایی شود.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری همچنین 
نســبت به نحوه اجرای قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری از ســوی بیمه ها انتقاد 
کرد و گفــت: ما از بیمه های پایه به شــدت 
گلایه مندیــم کــه بســته های خدمــات 
پرســتاری را به شــکل درســتی پوشش 
نمی دهند.وی با بیان کــرد: موضوع بعدی 
این است که حذف کارانه با اجرای ناصحیح 
تعرفه خدمات پرســتاری همراه شد که این 
همراهی منجر بــه نارضایتی گســترده و 
مشکلات معیشتی پرستاران شد؛ خصوصاً 
در مناطق کم برخوردار این مشــکل بیشتر 
بود؛ زیــرا بســیاری از بیمارســتان های 
۳۲تخته که افتتاح شده اند زیان ده هستند 
و همین امــر باعث کاهش ضریب اشــغال 
تخت شــده که این موضــوع باعث کاهش 
درآمد پرســتاران از محل کارانه می شود. 

در همین راستا پیشنهاد ما این است که در 
مناطق کم برخــوردار برای جبران خدمات 
پرســتاران تعرفه بــه صــورت ۲کا و ۳کا 

محاسبه شود.
جهانپور تصریح کــرد: موضوع بعدی بحث 
فــوق العاده خاص اســت؛ یکــی از اهداف 
و تلاش هــای مــا این اســت کــه از محل 
درآمدهــای اختصاصــی و منابــع داخلی 
وزارت بهداشــت به پاس زحمات ارزشمند 
همه همــکاران در نظام ســلامت به ویژه 
همکارانی کــه در دوران کرونا جانفشــانی 
کردند فــوق العاده خــاص برقرار شــود. 
امروزه پرســتاران عزیزی که در ایام کرونا 
جانفشــانی کردند و نیروهای طرحی بودند 
با بی مهری کامل از دانشــگاه های کشور به 
دلیل اتمام دوران طرح بعد از ۶۶ماه اخراج 
شدند و پیشــنهاد ما این اســت که سقف 
۶۶مــاه در کل کشــور با اولویــت مناطق 
محروم برداشــته شــود؛ خصوصــا تعداد 
افــرادی کــه در دوران کرونا فعــال بودند 

مشــخص شــود و بتوانند در قالب نیروی 
طرحی، شرکتی و قراردادی ادامه کار دهند. 
همچنین خواهش داریم کــه در قالب یک 
تبصره به مجلس شورای اسلامی ارائه شود 
که طرح ســاماندهی کارکنان دولت برای 
نیروهایی که در ایام کرونا جانفشانی کردند 

لحاظ شود.
جهانپور همچنین در پایــان درباره تربیت 
کمک پرســتار تصریح کرد: درخواســت  
تفویض اختیارات صــدور پروانه صلاحیت 
حرفه ای به ســازمان نظام پرستاری، کمک 
به بازسازی ساختمان ایرانشهر و اختصاص 
اعتباراتی بــرای بازســازی و واگذار کردن 
میــزان تربیت کمک پرســتار بــه هیئت 
مدیره هــای نظام پرســتاری در سراســر 
کشور و براســاس مصوبه شورای هماهنگی 
پرستاری هر دانشــگاه و پیگیری پرداخت 
هدیه روز پرســتار سال گذشــته، از دیگر 
برنامه های ما اســت که امیدواریم به همت 

وزارت بهداشت تحقق یابد.

ایجاد تحول در صدور مجوز مراکز مشاوره
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سریال های رمضانی آی فیلم مشخص شدند
شــبکه آی فیلم در ایام ماه مبارک رمضان ســریال های »نیمه پنهان 
مــاه«، »زیرزمین«، »مثــل هیچ کــس«، »خانه بــه دوش«، »میوه 

ممنوعه«، »پایتخت ۴« و »در چشم باد« را به روی آنتن خواهد برد.
 به نقل از روابط عمومی شــبکه آی   فیلم، ســریال هایی که این شبکه 
برای پخش در ایام ماه مبارک رمضان درنظر گرفته اســت به شرح زیر 

هستند:
ســریال »نیمه پنهان ماه« به کارگردانی مجید جعفری محصول سال 
۱۳۷۳ تلویزیون است که از چهارشــنبه، ۲۳ اسفند ساعت ۱۶ به روی 
آنتن خواهــد رفت.زنده یاد مهین شــهابی، ثریا قاســمی، عنایت الله 
بخشی، حسین کســبیان، محمود عزیزی، اکرم محمدی، فریده سپاه 

منصور و ... در »نیمه پنهان ماه« ایفای نقش کرده اند.
همچنین سریال طنز »زیرزمین« به کارگردانی علیرضا افخمی که در 
سال ۱۳۸۵ تولید شده قرار است از چهارشــنبه، ۲۳ اسفند در ساعت 
۱۷ پخش شود.زنده یاد فتعلی اویسی، بهاره رهنما، ابوالفضل پورعرب، 
مهتاج نجومی، ســروش صحت، مهران رجبی، مرجانــه گلچین و ... از 

بازیگران این سریال هستند.
مجموعه تلویزیونی »مثل هیچ کس« ســاخته عبدالحسن برزیده هم 
از دوشــنبه، ۲۱ اسفند ساعت ۱۸ در نوبت پخش شــبکه آی  فیلم قرار 
گرفته است.سریال کمدی »خانه به دوش« به کارگردانی رضا عطاران 
نیز که در ســال ۱۳۸۳ برای شبکه سوم ساخته شــد، از یکشنبه، ۲۰ 

اسفند ساعت ۱۹ به روی آنتن می رود.
همچنین ســریال »میوه ممنوعه« به کارگردانی حسن فتحی با بازی 
علی نصیریان، گوهر خیراندیش، هانیه توســلی، امیــر جعفری، نیما 

رئیسی، عمار تفتی از یکشنبه، ۲۰ اسفند ساعت ۲۰ پخش خواهد شد.
مجموعه »پایتخت ۴« به کارگردانی سیروس مقدم هم در نوبت پخش 
شبکه آی  فیلم برای ماه مبارک رمضان قرار گرفت که با اتمام فصل سوم 

که اکنون روی آنتن است پخشش آغاز خواهد شد.
سریال »در چشم باد« ساخته مسعود جعفری جوزانی هم از شنبه، ۲۶ 

اسفند ساعت ۲۲ به صورت دو قسمتی پخش می شود.

افتتاح ۱۷۸ میلیون دلاری دنباله »تل ماسه«
دنباله فیلم ســینمایی »تل ماسه« ســاخته »دنیس ویلنوو« در اکران 
آغازین در سینماهای آمریکا و جهان به فروش ۱۷۸.۵ میلیون دلاری 

دست یافت.
دنباله پرهزینه فیلم سینمایی »تل ماســه« با توجه به نقدهای مثبت 
و نمره ســینمایی A خود پایگاه طرفداران خود را فراتر از علاقه مندان 
فیلم های علمی تخیلی گسترش داده و به ســطح بالاتری از انتظارات 
رســیده اســت و در اکران آغازین خود در ســینماهای آمریکا فروش 

چشمگیر ۸۱.۵ میلیون دلار را به ثبت رسانده است.
کمپانی برادران وارنر که ســازنده این فیلم اقتباســی بر اســاس رمان 
نوشته »فرانک هربرت« در سال ۱۹۶۵ اســت، به طور محافظه کارانه 
فروش افتتاحیه ۶۵ میلیون دلاری را برای قســمت دوم »تل ماســه« 
پیش بینی کرده بود، اگرچه اکثر ناظران گیشه معتقد بودند که  فروش 

این فیلم از ۸۰ میلیون دلار فراتر خواهد رفت.

رمان »تل ماسه« درباره جنگ برای کنترل یک ســیاره، نخستین بار 
در سال ۱۹۸۴ توســط »دیوید لینچ« اقتباس سینمایی شد و در سال 
۲۰۰۰ نیز یک ســریال تلویزیونی بر اساس آن ساخته شد. داستان  این 
فیلم درباره مرد جوان و مستعدی است که برای نجات آینده خاندانش و 
مردم باید سفری به خطرناک ترین سیاره در جهان هستی داشته باشد.

این فیلم در گیشــه بین الملل نیز از محل اکران در ۷۱ کشور به فروش 
۹۷ میلیون دلاری دســت یافت تا فــروش جهانی ایــن فیلم در هفته 

نخست اکران به ۱۷۸ میلیون دلاری برسد.
»تیموتی شــالامی« و »زندایا« در کنار بازیگران سرشناســی شامل 
»آستین باتلر«، »ربکا فرگوســن«، »خاویر باردم«، »جاش برولین«، 
»اســتلان اسکارســگارد«، »دیو باوتیستا«، »شــارلوت رمپلینگ«،  
»فلورانس پو« و »کریستوفر واکن« در قسمت جدید فیلم »تل ماسه« 

نقش آفرینی کرده اند.
قســم دوم فیلم »تل ماســه« به ســفر »پل اتریدیز« می پردازد که با 
قدرت های روشــن بینی خود می تواند بشــریت را به آینــده ای بهتر 
راهنمایی کند. او در مســیر جنگ انتقام جویانــه از توطئه گرانی قرار 

می گیرد که خانواده او را نابود کرده اند و ...
قسمت نخست فیلم »تل ماسه« در گیشه جهانی بیش از ۴۰۲ میلیون 
دلار فروش داشت که با توجه به شــرایط همه گیری کرونا رقمی قابل 
قبول و امیدوارکننده بود اما ســازندگان فیلم انتظارات بسیار بیشتری 

برای قسمت دوم این فیلم دارند.

بازیگرنوجوان»نوروز«:
 بازی در کنار استاد نصیریان سخت بود

بازیگر نوجوان فیلم ســینمایی »نوروز« گفت: بــازی در کنار بزرگانی 
مانند استاد علی نصیریان ســختی هایی دارد؛ مثلا این که ایشان چون 
پیشکسوت و در ایفای نقش متبحر اســت باید تک برداشت می رفتیم 

که اذیت نشوند.
طاهر شــادی فر درباره چالش ها و ظرافت های بازی در فیلم سینمایی 
»نوروز« اظهار داشــت: من در ســکانس پل معلق بدلکار خودم بودم. 
این اولین تجربه بدلکاری مــن بود.وی افزود: بــازی در کنار بزرگانی 
مانند استاد علی نصیریان ســختی هایی دارد؛ مثلا این که ایشان چون 
پیشکسوت و در ایفای نقش متبحر اســت باید تک برداشت می رفتیم 
که اذیت نشوند. اما با وجود تمام ســختی ها به شدت خوب بود و خیلی 

چیزهای خوبی را به من یاد دادند و از استاد ممنونم.

پیشنهادهایم بیشتر شده است
شــادی فر همچنین از حضور در یک کار مجموعه نمایش خانگی خبر 
داد و در این باره که بعد از جشــنواره فیلم فجر که »نوروز« در آن اکران 
شد، پیشنهاد برای حضور و ایفای نقش در پروژه ها از سوی کارگردان ها 
و تهیه کننده ها چقدر بود؟ اظهار داشــت: خیلی بیشتر شده است؛ قبلا 
که هنوز حرفه ای شروع نکرده بودم سالی یک پروژه به من می خورد اما 
بعد از این پروژه هایی مانند لالایی، مترســک و خیلی پروژه های دیگر 

بیشتر شده است.
وی در عین حال گفت: از اســتادم داریوش موحد سپاسگزارم که متد 
هندسه بازیگری را آموزش داد و کتابی نیز در این زمینه به رشته تحریر 

درآورده که صفر تا صد بازیگری را به ما می آموزد.
»نــوروز« فیلمــی بــه کارگردانــی و نویســندگی ســهیل موفق و 
تهیه کنندگی محمدرضا نادری محصول سال ۱۴۰۲ است. این فیلم در 
بخش سودای سیمرغ چهل و دومین دوره جشنواره فجر حضور داشت.

قاب

در آســتانه اکران عمومی کمدی نوروزی »تمســاح 
خونی« از چهارشنبه ۱۶ اســفند، از پوستر آن منتشر 

شد.
 به نقــل از روابط عمومی پروژه، همزمان با مشــخص 
شدن زمان اکران کمدی اکشن »تمساح خونی« اولین 
ساخته سینمایی جواد عزتی به تهیه کنندگی کامران 
حجازی و نویســندگی پدرام افشــار، از پوستر رسمی 

این فیلم با طرحی از عرفان بهکار رونمایی شد.
»تمساح خونی« که با بیشترین ســانس فوق العاده و 

اســتقبال مردمــی، پرمخاطب ترین فیلم 
چهل ودومین جشــنواره فیلم فجــر بود، از 
چهارشــنبه ۱۶ اســفند ماه توسط پخش 
شــهرفرنگ روی پرده ســینماهای سراسر 

کشور می رود.
در این فیلم ســینمایی جواد عزتی، عباس 
جمشــیدی فر، الناز حبیبی، بهــزاد خلج، 

شــبنم قربانی و ســعید آقاخانی با حضور جمشــید 
جهانــزاده، رامیــن پورایمــان و کیومــرث مرادی 

نقش آفرینی می کنند.
همچنین دیگر بازیگران »تمســاح خونی« 
را بهراد خــرازی، مرتضی تقــی زاده، یدالله 
شــادمانی، محمــد صابری، حامــد نظامی 
اصل، فرهاد شــعاع، ابوذر چهــل امیرانی، 
بهراد سلاح ورزی، حاتم مشمولی و محمود 

موسوی تشکیل می دهند.
در خلاصه داستان این فیلم آمده است:

»ما می خوایم بزرگتریــن قورباغمونو قــورت بدیم! 

طعمه بزرگ، دردســرای خودشــو داره، ولی ما قراره 
بدون خــون و خونریزی شــکارش کنیم؛ آخــه ما از 

تمساح ها، باهوش تریم! … .«
»تمساح خونی« با کســب ســیمرغ بلورین بهترین 
کارگردانی فیلــم اول از چهــل  و دومین جشــنواره 
بین المللی فیلم فجر، در نخســتین تجربه کارگردانی 
جواد عزتی مورد توجه بسیاری از منتقدان و مخاطبان 
نیز قرار گرفت و اکنــون بلافاصله به اکــران نوروزی 

درمی آید.

یکی از اعضــای هیــات داوران بخش مســابقه ایران 
ســیزدهمین جشــنواره پویانمایی تهــران برگزاری 
کارگاه ها و نشســت های تخصصــی را نقطه قوت این 

رویداد دانست.
 امید خوش نظــر یکی از اعضای هیــات داوران بخش 
مسابقه ایران سیزدهمین جشــنواره پویانمایی تهران 
اظهار کرد: با بررســی و داوری آثار بخش مسابقه ایران 
چند نکته چشــم گیر و حائز اهمیت بود؛ در سینمای 
کوتاه همچنان نســل های مختلف در کنــار هم قرار 
می گیرند و مــا در این دوره جشــنواره از نســل های 
قدیمی تر هم فیلم داریم و این نشــان می دهد که این 
نســل همچنان پویاســت و کار می کند. در کنار آن ها 
نســل بعد از اولین کارگردان های انیمیشن نیز در این 

رویداد فیلم دارند و با حضور جوانــان ترکیبی خوب و 
جذاب ایجاد شده است.

وی خاطرنشــان کرد: حجم آثار جوانــان در این دوره 
جشنواره بیشــتر از دیگر نسل هاست و شاهد کیفیتی 
مطلوب در آثار هســتیم که برای من به شخصه بسیار 

امیدوارکننده است.
به گفته وی، سینمای انیمیشــن کوتاه کشورمان پله 
پله پیشرفت کرده و همانطور که می دانید امسال حتی 
یکی از آثار کوتاه ایرانی به آکادمی اسکار راه پیدا کرده 
است. با این حال حجم آثاری که واقعاً در سطحی بسیار 
باکیفیت و مطلوب باشند، چشم گیر نبود، فاصله کیفی 
آثار به یکباره بسیار زیاد شــد و به همین دلیل داوری و 

انتخاب فیلم برگزیده، کار چندان سختی نبود.

کارگردان انیمیشن »تمام زمستان هایی که ندیده ام« 
درباره فاصلــه زمانی برگزاری این رویداد ســینمایی 
گفت: به نظر من جشــنواره پویانمایی این ظرفیت را 
دارد که به جای برگزاری دو ســالانه، هر ســال برگزار 
شــود. زیرا می تواند برای تولیدکنندگان انیمیشــن 
بســیار انگیزه بخش باشد. در شــرایطی که جشنواره 
پویانمایی دوسالانه برگزار می شــود، تولیدکنندگان 
آثار می توانند اینگونه تصور کنند که برای ساخت یک 
انیمیشن زمان زیادی دارند و به همین دلیل پروژه های 
خود را به زمان دیگری موکول می کنند، اما با برگزاری 
ســالانه این رویداد مطمئناً انگیزه تولید و تلاش برای 

ساخت اثر بیشتر می شود.
وی تاکید کرد: این جشــنواره در حــال حاضر به یک 

پختگی و اعتبار جهانی رســیده و تأثیر بســیاری در 
سینمای انیمیشن کشورمان دارد.عضو هیات داوران 
بخش مسابقه ایران ســیزدهمین جشنواره پویانمایی 
تهران درباره رشد کمی تولیدات انیمیشن در سینمای 
ایران گفت: من به رشــد کمی توجه چندانی ندارم، از 
طرفی در این رویــداد هم داور بودم و می دانســتم که 
فیلم ها با نظر اعضای هیات انتخاب به جشنواره راه پیدا 
کرده اند و ما با تعداد محــدودی از آثار متقاضی روبه رو 
بودیم. قطعاً هر چقــدر میزان تولید افزایش داشــته 
باشــد کیفیت ها بالاتر خواهد رفت ولــی اصلی ترین 
دلیلی که برای برگزاری ســالانه این رویداد دارم، این 
اســت که برگزاری هر ســاله جشــنواره پویانمایی به 

تولیدکنندگان آثار انگیزه می دهد.

تمساح خونی

 پویانمایی

خریدار  رضــا فیاضی با اعتقــاد براینکه 
تلویزیون برای موفقیتــش راهی جز جلب 
اعتماد مردم نــدارد، اظهار می کند: در عین 
حالی که برای ســینما و تلویزیون کشورم 
با افتخار کار می کنم اما منتقد هم هســتم 
و دلم می خواهد اگر حرفــی هم می زنم در 
کشــور خودم بزنم. این هنرمند تاکید دارد: 
»صداوسیما باید با آزادی بیشتر و تولیدات 
خوب، خودش را به مردم ثابت کند و دوباره 

آنها را به این رسانه ملی بازگرداند.«
این بازیگر دربــاره آخریــن حضورش در 
تلویزیون می گوید: مدت هاســت از طرف 
تلویزیون برای ســریالی دعوت نشــده ام 
و آخرین کاری که در قالب ســریال داشتم 
»عقرب عاشق« و »دادزن« برای پلتفرم ها 
بود که هر دو از جملــه کارهای خوب بودند 
و نقــش متفاوتی در آنها داشــتم که خودم 
دوستشان داشــتم. اخیراً یک تله فیلم هم 
بازی کردم. آخرین کارهایم برای تلویزیون 
سریال های »خانواده خوشبخت« و »جزر و 

مد« بود که سال گذشته پخش شدند.

دوست دارم تصویرم از صداوسیمای 
کشورم دیده شود

او در پاســخ به اینکه به عنوان یک هنرمند 
قدیمــی حضــور در تلویزیون را بیشــتر 
ترجیح می دهید یا شــبکه نمایش خانگی؟ 
خاطرنشــان می کند: هر کاری که مخاطب 
بیشــتری داشــته باشــد من هم همان را 

دوســت دارم و برایم فرقی ندارد. ظاهراً این 
روزها مخاطب پلتفرم ها بیشــتر است ولی 
این دلیل نمی شــود که من کار تلویزیونی 
نکنم. بارها تاکید کرده ام که دلم می خواهد 
تصویرم و صدایم از صداوســیمای خودمان 
پخش شــود و برای مردم خــودم کار کنم. 
دوست دارم تا وقتی زنده ام در کشور خودم 
بتوانم حرفی بزنم.فیاضــی تاکید می کند: 
من به عنوان یک هنرمند هــم برای تئاتر، 

تلویزیون و سینمای کشــورم کار می کنم 
اما در عین حال منتقد هم هســتم؛ چراکه 
نمی توانم نســبت بــه مســائل اجتماعی 
بی تفاوت باشــم. اگر هم قرار است انتقادی 
باشد دوســت دارم صدایم از صداوسیمای 

خودمان پخش شود نه رسانه های دیگر.

یک بام و دو هوا که نمی شود
این بازیگر باســابقه ســپس به فضای بازتر 

سریال ها در پلتفرم ها اشاره و بیان می کند: 
قطعاً پلتفرم ها فضای آزادتــری دارند و هر 
چیزی که از تلویزیون پخش نمی شــود در 
آنجا به راحتی پخش می شود؛ این در حالی 
است که ما همیشه گفته ایم چه فرقی دارد. 
یک بام و دو هــوا که نمی شــود. ما همه در 
همین مملکت زندگــی می کنیم پس اگر 
این دو رســانه یک دست شــوند قطعاً بهتر 
است و اعتماد مردم بیشــتر جلب می شود. 

صداوسیما باید بیشتر خودش را برای مردم 
ثابت کند با آزادی بیشــتر و تولیدات خوب. 
بهترین خدمتی کــه تلویزیــون می تواند 
در قبال مردم داشــته باشــد همین است. 
انتظاری هم که ما از مدیران داریم این است 

که سریال های خوب بسازند.

برای کودکان نسل امروز با چه 
خاطره سازی کنیم؟

بازیگر ســریال های »پهلوانان نمی میرند«، 
»امیرکبیــر«، »هتــل«، »کلاه پهلــوی«، 
»معمای شاه« و »آرایشگاه زیبا« به علاقه اش 
به حوزه کودک اشــاره و تاکید می کند: من 
خودم به عنــوان یک هنرمنــد تعلق خاطر 
بسیاری به کودکان دارم و دوست دارم برای 
این نسل هم خاطره ســازی کنم. بچه های 
دهه ۶۰ با کارهایی مثل »قصه های تا به تا«، 
»دنیای شــیرین دریا«، »هادی و هدی« و 
خیلی کارهای دیگر با من خاطره ها داشتند 
اما الان باید چه خاطره ای برایشان بسازیم؟ 
من دلم می خواهد در اینجا هم نقش داشته 
باشم و برای نســل امروز خاطره بسازم.رضا 
فیاضــی صحبت هایــش را اینگونــه پایان 
می دهد: باز هم تاکیــد می کنم که تلویزیون 
باید مورد اعتمــاد مردم قــرار بگیرد و هیچ 
راه دیگری ندارد؛ بنابرایــن هرچه بتواند در 
این راه اعتماد بــه وجود بیاورد تــا مردم به 
تلویزیون برگردند قطعا برای من هنرمند هم 

خوشحال کننده است.

پوستر »تمساح خونی« منتشر شد

کیفیت آثار جشنواره پویانمایی تهران چگونه است؟

نخستین جشنواره ملی تئاتر شبستان آغاز به کار کرد

خریدار  نخســتین جشــنواره ملی تئاتر 
شبســتان که به همت کانون های فرهنگی 
هنری مساجد کشور با شعار »مسجد، تئاتر، 
آگاهی« در ســطح مســاجد تهران برگزار 

می شود، آغاز به کار کرد.
به گزارش جشــنواره ملی تئاتر شبستان؛ 
آییــن افتتاحیــه نخســتین دوره ایــن 
رویداد بــا حضور محمود ســالاری معاون 
هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
و حجت الاســلام کمال الدیــن خدادادی 
رییس ســتاد کانون های فرهنگی هنری 
مساجد کشــور و جمعی از اهالی فرهنگ 

و هنر برگزار شد.
ســالاری در این آیین با طرح یک ســوال 
اظهارکرد: »بازیگر« یا »هنرپیشه« به نظر 
شــما کدام واژه صحیح است؟ حضرت آیت 
الله جوادی آملی می فرماید: نگویید بازیگر! 

چون قرآن فرموده اســت »و ما کنا لاعبین؛ 
ما بازیگر نیســتیم« بنابراین میان بازیگر و 

هنرپیشه تفاوت وجود دارد.
معــاون هنــری وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی تصریح کــرد: تمایز بیــن تئاتر 
مســجدی با دیگر هنرها در همین اســت. 
یعنی مبنا و ریشــه تئاتر مسجدی، مبنای 

قرآنی است.
وی با اشــاره به مقاله دکتر زریــن کوب با 
موضوع رابطه هنر با اســلام گفــت: دکتر 
زرین کوب در بخشــی از مقالــه خود می 
نویســد: »که گفت که در اســلام، دین را با 
هنر ســازگاری نیســت؟ بر عکس، این هر 
دو با یکدیگر ملاقــات می کنند و آن هم در 
مسجد دوســتدار جمال. یک نظر به بعضی 
مساجد کهن نشان می دهد که این بناهای 
باشکوه والا که به پیشگاهِ خدا اهداء شده اند 

صرف نظــر از قــدس و نزهــتِ معنوی که 
دارند از احــاظِ یک مؤرخ نیــز در خور آنند 
که گالری های هنر اســلامی تلقّی شوند… 
حقیقت آن اســت که معمار مســلمان در 
روزگاران گذشته هر زیبایی را که در اطراف 
خویش می دید اگــر آن را در خورد عظمت 
و جلال خدا می یافت ســعی می کــرد تا به 
هنگام فرصــت برای آن درمســجد جایی 

بازکند.«
ســالاری ادامه داد: مســجد در طول تاریخ 
تجلی گاه همه هنرها بوده اســت. متاسفانه 
با ظهور مدرنیته هنــر از زندگی مردم جدا 
شــد. در حالی که در گذشته هنر در زندگی 
روزمره مردم جاری و ســاری بود.  مردم ما 
حتی ظرف آبی که در آن آب می نوشــیدند 
آمیخته با هنر خوشنویســی بــود و بر روی 
کاســه های آب با خط خوشنویسی نوشته 

بود سلام بر سالار شهیدان.
وی در بخش دیگــری از ســخنان خود با 
اشــاره به جایگاه تئاتر و نمایش در زندگی 
خاطرنشان کرد: جشــنواره تئاتر شبستان 
طلیعه ای اســت برای این که هنر و زندگی 
دوباره در کنار هم قرار گیرند. اوج هنر ما در 
دورانی بود که هنر و زندگــی با هم ممزوج 
بودند. تئاتر شبســتان باید »هنرپیشــه« 
تربیت کند نه »بازیگر«. هنر پیشــه بودن 

است که ارزش و اهمیت دارد.
معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با بیان این نکته که ما باید مساجد را مأمن و 
پناهگاه هنر قدسی قرار دهیم و هنر قدسی 
را از مساجد به ســطح جامعه بیاوریم گفت: 
زمانی آبشــخور، مأمــن و جلــوه گاه همه 
هنرمندان در همه رشــته ها آستان قدس و 

به تبع آن مساجد بودند. ملک الشعرای بهار، 
که شــما نام او را در تاریخ مــی خوانید این 
لقب را از آستان قدس داشــت یعنی ملک 
الشــعرای آســتان بود. امروز هم باید به آن 

دوران بازگردیم.
در ادامــه ایــن مراســم، حجت الاســلام 
کمال الدیــن خــدادادی رییــس ســتاد 
کانون های فرهنگی هنری مســاجد کشور 
تئاتر اظهارکرد: خــدا در خانه خودش که 
خانه توحید است به شما توفیق داده تا یک 
کار بســیار مهم تربیتی را انجام دهید. تئاتر 
موثرترین ابزار برای انتقــال مفاهیم والای 
انســانی و الهی به مخاطب است که علاوه بر 
حواس ظاهری انسان، عقل او را به اندیشه و 

تفکر دعوت می کند.
رییس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی 
هنری مساجد با اشاره به تقارن هنر متعالی 
تئاتر با مســجد و مهم و مبارک دانستن آن 
بیان کرد: این تقارن مبــارک را قدر بدانیم 
و از ایــن نورانیت بــرای انتقــال مفاهیم 
ارزشــمند انســانی و الهی به مخاطب بهره 

بگیریم.
خــدادادی در ادامه خطاب بــه گروه های 
نمایشی حاضر در جشنواره تصریح کرد: در 
این مدت که به اجــرای نمایش می پردازید 
مراقبت های لازم را در رعایت حریم مساجد 

داشته باشید.
وی ابراز امیدواری کرد اولین تجربه اجرای 
تئاتر در مســجد تجربه شــیرینی هم برای 
کارگزاران مســاجد و هم بــرای گروه های 

نمایشی باشد.
در ادامه مراسم حســین عالم بخش، مدیر 
مدرسه تئاتر شبستان ضمن خوشامدگویی 

به میهمانان و گروه های نمایشی بیان کرد: 
انشــاءالله به زودی شــاهد روزی باشیم که 
گروه های تئاتر در همه مساجد یک بازوی 
مهم و تاثیرگذار برای امام جماعت مســجد 
باشند.عالم بخش با اشــاره به سخنان مقام 
معظم رهبری گفت: رهبــر انقلاب درباره 
تئاتر می فرماینــد: » تئاتر همچون منبر اثر 
دارد و بلکه بیشتر از منبر« و این تاثیرگذاری 
زمانی ارزشــمند اســت که در خدمت به 

انسانیت و شرافت انسانی باشد.
وی افزود: ۵۳۶ اثر به دبیرخانه جشــنواره 
ارسال شد و بعد از بررســی هیئت بازبینی 
در نهایت ۳۲ اثــر در چهار قالب انتخاب و به 

مرحله نهایی راه یافت.
مشاور هنری رییس ستاد هماهنگی کانون 
های مســاجد با بیان این کــه در این مدت 
بیش از ۱۳۰ اثر توسط هنرمندان مسجدی 
اجرا می شــود خاطرنشان کرد: تمایز اصلی 
تئاتر مسجدی این اســت که در میان مردم 

است و مخاطب گریز نیست.
وی از راه یابی ســه اثر از آثار جشنواره تئاتر 
شبستان به جشنواره صاحبدلان خبر داد و 
تاکید کرد: بعد از سال ها هنرمندان مساجد 
ســخنان رهبر انقــلاب ایشــان را عملی و 
اجرایی می کنند کــه فرمودند تئاتر باید در 
خدمت فرهنگ و اعتقاد باشــد و امیدوارم 
با ایــن کار لبخند رضایتی بــر لبان رهبری 

عزیزمان بنشانیم.
نخستین جشــنواره ملی تئاتر شبستان به 
همت کانون های فرهنگی هنری مســاجد 
کشــور؛ از ۱۳ الی ۱۸ اســفندماه ۱۴۰۲ با 
شــعار »مســجد، تئاتر، آگاهی« در سطح 

مساجد تهران برگزار می شود.
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ســعید مهری می گوید که برای قهرمانی بــا آپوئل به 
لیگ قبرس آمده و رونالدو را بت خودش معرفی کرده 

و از علایق اش به ورزش اسنوکر صحبت کرده است.
آپوئل در دور دوم از مرحلــه قهرمانی لیگ برتر قبرس 
به مصاف پافوس رفت و موفق شد با یک گل به پیروزی 
دست پیدا کند. با این سه امتیاز، شــاگردان ساپینتو 
موقتا و با یک بازی بیشــتر، هفت امتیاز از تیم رده دوم 
یعنی آریس لیماســول پیش افتاده اند و این تیم امروز 
بازی خــود را برگزار می کند و باید دیــد چه نتیجه ای 
حاصل خواهد شد. ســعید مهری که در نقل و انتقالات 
زمســتانی از اســتقلال جدا شــد و به آپوئل پیوست، 
شب گذشــته ۳۳ دقیقه برای تیمش به میدان رفت. او 
امیدوار است که بتواند با تیم جدیدش عنوان قهرمانی 

لیگ قبرس را به دست بیاورد.
بازیکن سابق استقلال مصاحبه ای را با بخش رسانه ای 
باشگاه آپوئل انجام داده و درخصوص وضعیت خود در 

این باشگاه به صحبت پرداخته که در زیر می خوانیم:

 سعید، به آپوئل خوش آمدید. در مورد تصمیم 
خود برای حضور در قبرس و پوشــیدن پیراهن 

تیم ما چه احساسی دارید؟
احســاس خیلی خوبی دارم. من تصمیمــم را گرفتم، 
اما مهم ترین چیز این اســت که وقتی به اینجا یعنی به 
قبرس آمدم، چه چیزی پیدا کردم. من متوجه شدم که 
تیم بسیار خوبی داریم. تیمی که ذهنیت برنده و اهداف 

بالایــی دارد. بنابراین فراتــر از اینکه هنگام 
تصمیم گیری چــه چشــم اندازی به آینده 
داشتم، احساس می کنم در واقعیت تصمیم 
درســتی گرفتم زیرا همه چیز در عمل ثابت 

شده است.

 اولین واکنشــی که در مورد علاقه 
آپوئل به خودت شنیدی چه بود؟

حقیقت این است که احساس هیجان داشتم و من این 
پیشنهاد را با خانواده ام در میان گذاشتم. ما در مورد آن 
صحبت کردیم و آنها بلافاصله از تصمیم من برای آمدن 

به قبرس برای حضور در آپوئل حمایت کردند.

 آیــا قبلا چیــزی در مورد آپوئــل یا قبرس 
می دانستید؟

بله، من بــه عنوان یــک بازیکــن فوتبــال، آپوئل را 
می شناختم. این تیم مدام در جام باشگاه های اروپایی 
حضور دارد و حضورش در لیگ قهرمانان باعث شناخته 
شــدن آن حتی در ایران شــده اســت. من گروه های 
اروپایی را دنبال می کنم و مسابقات آپوئل را هم دیده ام. 
من همچنین می دانستم که آپوئل باشگاهی با تاریخچه 

بزرگ و موفقیت های زیادی است.

 این اولین باری است که برای بازی به خارج از کشور 
می روید. در یک کشور جدید. در این هفته های اولی 

که در قبرس هســتید، سازگاری با محیط 
جدید چقدر آسان است؟

می توانم بگویم کــه خیلی راحت تر از چیزی 
بوده که انتظار داشــتم. همه کادرفنی تیم، 
هم تیمی هایم، اســتقبال بسیار خوبی از من 
کردند. من با نگرش های عالی روبرو شــدم 
و خیلی ســریع به عنوان بخشــی از کل تیم 
پذیرفته شــدم. من واقعاً در ســازگاری با اینجا، هیچ 

مشکلی مواجه نشدم.

 شما با یک قرارداد بلند مدت می آیید. تا سال 
2026. این نشان می دهد که آپوئل به شما اعتماد 
دارد و روی کیفیت و ارزش شما سرمایه گذاری 

می کند. اهداف شخصی شما چیست؟
در حال حاضــر تنها یک هــدف وجــود دارد. آن هم 
قهرمانی با آپوئل است. پس از آن هدف بعدی من که با 
اهداف تیمم مطابقت دارد، رقابت در یک گروه اروپایی 
است. من هم می خواهم این موضوع را تجربه کنم. فکر 
می کنم اینها اهداف مشترکی هستند که می توانند ما 

را یک گام جلوتر از سال های گذشته ببرند.

 داستان فوتبال شخصی شما چیست؟ چطور 
شد که یک فوتبالیست حرفه ای شدی؟

فوتبال بازی کردن همیشه رویای کودکی بوده است. 
ســپس به یک جاه طلبی و یک هدف تبدیل شد. برای 

ســاختن آن واقعاً ســخت کار کردم و اکنــون در این 
مرحله ای هســتم که می توانم بگویم جدا از خانواده، 

فوتبال مهم ترین چیز در زندگی من است.

 به عنوان فوتبالیست در چه پست هایی بازی 
کرده اید؟

در تمام پســت های محور مرکزی بازی کرده ام. هم در 
پست »۶«، هم در پست »۸« و هم در پست »۱۰«. من 
احساس می کنم موقعیتی که برای من مناسب تر است 
موقعیت هافبک مرکزی است، یعنی پست هشت. این 
موقعیتی اســت که من ویژگی های آن را خوب درک 
می کنم و به عنوان یک فوتبالیست، توانایی هایی برای 

بازی در این پست دارم.

 الگو شما کدام بازیکن فوتبال است؟
کریســتیانو رونالدو. او مظهر کار سخت است. من همه 
چیز او را دوست دارم. شــخصیت و طرز تفکر او فراتر از 

استعدادهای فوتبالی اش است.

آیــا می توانید هیجان انگیزتریــن لحظه خود 
را به عنوان یک بازیکن فوتبال بــا ما در میان 

بگذارید؟
زمانی که بــرای اولین بار بــه تیم ملی دعوت شــدم 
و پیراهــن ایــران را پوشــیدم. ایــن اوج، رویای یک 

فوتبالیست است.

فوتبال

سپهر ســتاری  پرســپولیس این روزها 
گرچه نتایج خوبی گرفته ولی با چند چالش 

مهم روبه رو شده است.
 پرســپولیس یکی از تیم هایی بــود که در 
تعطیــلات نیم فصــل تغییرات زیــادی را 
تجربه کــرد و با چهــره ای متفــاوت پا به 

نیم فصل دوم گذاشت. 
سرخپوشــان پایتخت پس از جدایی یحیی 
گل محمدی حالا اوســمار ویــرا برزیلی به 
عنوان ســرمربی خود می بیننــد و با چند 
خریــد جدیــد وارد مســابقات شــده اند. 
مدافــع عنــوان قهرمانی پس از شکســت 
مقابل آلومینیوم اراک، موفق شــد تراکتور 
و ذوب آهن را شکســت دهد تا اوضاع برای 
اوسمار ویرا تا حدی آرام شــود. با این حال 
پرســپولیس این روزها با چند موضوع مهم 
دست وپنجه نرم می کند و باید دید مدیران 
این باشــگاه چگونه با این چالش ها مواجه 

خواهند شد.

اعتراض و تهدید پس از برد شیرین
پس از برد ارزشمند پرســپولیس در خانه 
ذوب آهــن، چند بازیکــن این تیــم مثل 
مهدی ترابی و وحید امیری لب به اعتراض 
گشــودند و از وضعیت مالی تیم شان انتقاد 

کردند. 
بازیکنــان پرســپولیس ایــن روزها اصلا 
از پرداختی های باشــگاه راضی نیســتند 
و معتقدند وقتــی این تیم توانســته چند 
بازیکن جدید جذب کند، پس باید مطالبات 
بازیکنان قبلی را هــم بدهد تا در حق نفرات 
قدیمی ظلم نشــود. ترابی در صحبت های 
خود به صــورت غیرمســتقیم درویش را 
هم تهدید کرد که اگر مشــکلات حل نشود 

ممکن اســت تصمیــم دیگری از ســوی 
بازیکنان گرفته شود.

این نخســتین باری نیســت که بازیکنان 
پرســپولیس به دلیل مشــکل در پرداخت 
دســتمزد روبه روی مدیریت قرار می گیرند 
و ابتدای فصل هم عدم پرداخت آپشن های 
فصل گذشــته باعث اعتصاب بازیکنان شد. 
پرسپولیســی ها تا امروز حدود ۳۵ درصد 
دستمزدشــان را دریافت کرده اند و از این 

موضوع راضی نیستند. 
درویش اخیرا به تمرینات پرســپولیس هم 
رفته ولی تا وقتی دســتمزد بازیکنان به حد 
قابل قبولی نرســید این اعتراضات فروکش 

نخواهد کرد.

چالشی به نام مجوز حرفه ای
باشــگاه پرســپولیس هم این روزها مثل 
استقلال درگیر بحث مجوز حرفه ای است و 
مدیران این تیم تا ۱۱ فروردین برای ارسال 

مدارک فرصت دارند. 
در حال حاضر پرســپولیس هیــچ بدهی 
قطعی ندارد و از ایــن نظر خطری این تیم را 
تهدید نمی کند اما بحث مالکیت مشــترک 
سرخابی های پایتخت به یک چالش جدی 
در راه کســب مجوز حرفه ای تبدیل شــده 

است. 
در شرایطی که قرار بود برای حل این مشکل 
مالکیت پرســپولیس به شستا واگذار شود، 
این شــرکت تا امروز تمایل چندانی نسبت 

به این موضوع نشــان نــداده و بحث انتقال 
مالکیت سرخپوشــان فعلا بــه نتیجه ای 

نرسیده است.
از طرفی اســتقلال هم برای انتقال موانعی 
دارد و در فاصله کمتر از یــک ماه تا فرصت 
باقی مانده برای ارسال مدارک، هر ۲ باشگاه 
اســتقلال و پرســپولیس تحــت مالکیت 
وزارت ورزش هســتند. کیومرث هاشمی، 
وزیر ورزش وجوانان هــم وعده داده که این 
مشــکل حل شــود ولی تا امروز اتفاقی رخ 
نداده و خطر حذف از لیگ قهرمانان آســیا 
به شدت پرسپولیس و اســتقلال را تهدید 
می کند. بدون تردید حذف از لیگ قهرمانان 
آســیا می تواند با اعتراض هواداران مواجه 

شــود و آن ها تحمل اینکه تیم شان به دلیل 
مشــکلات مدیریتی نتواند به آسیا برود را 

ندارند.

دربی، آزمون بزرگ اوسمار ویرا
رضا درویش پــس از انتخاب اوســمار ویرا 
به جای یحیــی گل محمدی بــا انتقادات 
زیــادی مواجه شــد و کمتر کســی از این 
تصمیم حمایت کرد. پس از شکست مقابل 
آلومینیوم انتقادات به اوج رسید ولی ۲ برد 
مهم مقابــل تراکتور و ذوب آهــم و نمایش 
خوب پرسپولیس در این بازی ها باعث شد 
هواداران نسبت به آینده تیم شان با سرمربی 

برزیلی امیدوار شوند.
 پرســپولیس پیش از دربی باید با نفت وگاز 
گچساران و فولاد خوزســتان در ورزشگاه 
آزادی بازی کنــد و برد احتمالــی در این 
۲ بازی باعث می شــود این تیــم با بهترین 

شرایط پا به دربی بگذارد.
با این حال دربی آزمون بزرگ اوســمار ویرا 
روی نیمکت پرســپولیس است و شکست 
در آن می تواند باعث انتقاد شدید هواداران 

شود. 
از طرفی رضا درویش هم به عنوان کســی 
که پس از جدایی گل محمدی، اوســمار را 
انتخاب کرد نمی توانــد از تیغ تیز انتقادات 
در امان بماند و شکســت مقابل اســتقلال 
شــرایط را بــرای او هم ســخت کنــد. به 
خصوص کــه خیلــی از هــواداران اکنون 
معتقدنــد اتفاقاتــی مانند خریــد بازیکن 
و اردوی خارجــی در زمــان حضــور کادر 
فنی قبلی انجام نمی شــد و پس از جدایی 
گل محمدی تمــام نفراتی که در لیســت 

خرید او حضور داشتند جذب شدند!

سعید مهری: جدایی از استقلال درست بود

واکنش اسبقیان به بی میلی تامین اجتماعی برای خرید پرسپولیس
خریدار  معاون ورزش حرفه ای و قهرمانی 
وزارت ورزش و جوانان پس از پایان مجمع 
انتخابات فدراســیون آمادگی جســمانی 
و تندرســتی گفت: هر چقــدر هیات های 
استانی در راستای توسعه ورزش با موضوع 
آمادگی جسمانی تلاش کنند سبب کاهش 

فقر حرکتی می شود.
 محمدشــروین اســبقیان، معاون ورزش 
حرفه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان 
پــس از پایان مجمع انتخابات فدراســیون 
آمادگی جسمانی گفت: فدراسیون آمادگی 
جسمانی فدراســیون مهمی است و گواری 
که صاحــب تجربه و دانش اســت با اعتماد 
مجمع رییس فدراســیون شــد و تغییر نام 
فدراســیون نیز به درخواســت خود او بود. 
همان طــور که خود من نیز بــا رای اعضای 
مجمع نام فدراسیون جانبازان و معلولان را 

به نام جانبازان و توانیابان تغییر دادم.
وی افــزود: فقر حرکتی جامعه را پریشــان 
خاطر کرده اســت. بنابراین هر چقدر هیات 
های اســتانی در راستای توســعه ورزش با 
موضوع آمادگی جسمانی تلاش کنند سبب 

کاهش فقر حرکتی می شود.
معاون وزیر تصریح کــرد: از رییس آمادگی 
جسمانی این درخواست را دارم که توجه به 
توسعه ورزش بانوان و موضوع استعدادیابی 
را در دســتور کار برنامه های این فدراسیون 

قرار دهد.
اســبقیان همچنین به آمایش ســرزمین 
توســعه ورزش کشور که در شــورای عالی 

ورزش تصویب شده اشاره کرد و افزود: وزیر 
ورزش این مساله را به صورت جدی پیگیری 
می کند و کارشناسان ما در استان ها نیز این 

موضوع را بررسی و دنبال می کنند.
وی در پایــان گفت: برنامه ملی پیشــرفت 
ورزش و تربیــت بدنــی با رویکــرد علمی، 
فرهنگی و توسعه ورزش بانوان مورد توجه 
و تاکید وزارت ورزش، کمیته ملی المپیک 
و پارالمپیــک قرار گرفته اســت، امیدوارم 
شــاهد اتفاقــات خوبی در ورزش کشــور 

باشیم.
اسبقیان همچنین اظهار کرد: امروز توفیق 
حاصل شــد که مجمع انتخابات فدراسیون 
آمادگی جسمانی را برگزار کنیم. البته بعد 
از دستور وزیر وزیر ورزش و در بند اول حکم 
من آمده بود کــه وضعیت فدراســیون ها 
تعیین تکلیف شــود که تلاش بر این است 
تا پایان ســال انتخابات فدراسیون هایی که 
با سرپرســت اداره می شــوند زودتر برگزار 

کنیم.
وی درباره حضور فاطمه ابوالقاســمی و رد 
صلاحیت او نیز گفت: موضوع رد صلاحیت 
او مطرح نبود بلکه بایــد برای حضور وی در 
انتخابات مکاتبات و هماهنگی لازم صورت 
می گرفت که پس از انجام این هماهنگی او 

توانست در مجمع حضور پیدا کند.
اسبقیان در پاسخ به این پرسش که تا پایان 
سال انتخابات چند فدراسیون دیگر برگزار 
خواهد شد؟ خاطرنشــان کرد: انتخابات ۷ 
فدراســیون را تا پایان ســال داریم که فردا 

انتخابات جانبــازان و توانیابــان را داریم و 
سپس ســوارکاری، والیبال و ناشنوایان را 

برگزار خواهیم کرد.
وی همچنین درباره علت برگزاری جلســه 
تجدید نظر بــرای نامزدهای ســوارکاری، 
خاطرنشــان کــرد: تعــدادی از کاندیداها 
درباره جلسه تطبیق نقطه نظراتی داشتند 
که به همین دلیل جلسه تجدیدنظر برگزار 
کردیم که به زودی نظــر نهایی در خصوص 
لیست نهایی نامزدهای سوارکاری را اعلام 

خواهیم کرد.
وی همچنین در پاســخ به این پرسش که 
آیا انتخابــات ژیمناســتیک در تاریخ ۲۶ 
اردیبهشــت برگزار خواهد شــد و ثبت نام 
مجدد انجام می شــود یا خیر؟ خاطرنشان 
کرد: انتخابات ژیمناستیک در تاریخ اعلام 
شــده و با همان نامزدهای که سال گذشته 

ثبت نام کرده بودند، برگزار خواهد شد.
معاون وزیر ورزش دربــاره آخرین وضعیت 
دو باشگاه اســتقلال و پرســپولیس برای 
واگذاری و خبر عدم تمایل تامین اجتماعی 
برای خرید پرسپولیس گفت: در این زمینه 
دوســتان ما در ســازمان خصوصی سازی 
بهتر می توانند پاســخ دهند. وزارت ورزش 
و جوانــان دنبال تیمداری و باشــگاه داری 
نیست و تنها ناظر بر عملکرد باشگاه هاست. 
تــلاش وزارت ورزش این اســت که زودتر 
تکلیف این دو باشــگاه محبوب حل و فصل 
و تعیین تکلیف شود تا دغدغه هواداران این 

دو باشگاه رفع شود.

وی همچنیــن درباره واگذاری باشــگاه 
پرسپولیس به ســازمان تامین اجتماعی 
در ازای بدهــی دولــت به این ســازمان 
گفــت: چنین موضوعی را نشــنیده ام اما 
سیاست وزارت ورزش و جوانان این است 
که این باشــگاه را واگذار کند و دولت نیز 
به جد پیگیر این موضوع اســت تا زودتر 
وضعیت این دو باشگاه مشخص و تعیین 
تکلیف شــود تا دغدغه هواداران برطرف 

شود.
اســبقیان همچنین در پاسخ به این پرسش 
که چرا همیشــه برگزاری مجمع انتخابات 
فدراسیون ها به پایان سال موکول می شود؟ 
خاطرنشــان کرد: مــن امســال در حوزه 
معاونت توســعه ورزش حرفه ای و قهرمانی 

ســمت گرفته ام و در خصــوص انتخابات 
گذشــته اطلاع خاصی نــدارم. از زمانی که 
مسئولیت گرفتم بر اساس بند یک حکم من 
که وزیر ورزش بر برگزاری مجمع انتخابات 
فدراســیون هایی که با سرپرست اداره می 
شوند، تاکید کرده بود سعی دارم انتخابات 
فدراســیون ها را تا قبــل از المپیک برگزار 
کنم تا تکلیف ریاست فدراسیون ها تعیین 

تکلیف شوند.
وی در پایــان در خصــوص حضــور اینچه 
فدراســیون  انتخابــات  در  درگاهــی 
ژیمناستیک گفت: مشــکلی برای حضور 
وی وجود ندارد و بســتگی به تصمیم اینچه 
درگاهی دارد که در انتخابات شــرکت کند 

یا خیر؟

پاکدامن نفر پنجم رنکینگ جهان ماند
علی پاکدامن در جدیدترین رنکینگ جهانــی همچنان جایگاهش را 

حفظ کرد.
 فدراسیون جهانی شمشــیربازی رنکینگ جدید شمشیربازان را اعلام 
کرد. علی پاکدامن، کاپیتان تیم ملی، توانســت همچنان جایگاه پنجم 
جهان را حفــظ کند. محمد رهبــری بدون تغییر جایــگاه باقی ماند و 
همچنان نفر ۲۸ رنکینگ جهان اســت. محمد فتوحی به رده ۷۳ آمد 

و فرزاد باهر از رده ۹۰ به ۹۱ رفت.
رنکینگ جدید شمشیربازان به شرح زیر است:

انفرادی
۵- علی پاکدامن )بدون تغییر جایگاه(

۲۸- محمد رهبری )بدون تغییر جایگاه(
۷۳- محمد فتوحی )۷۷(

۹۱- فرزاد باهر )۹۰(

موانعپیشرویگراییدرچرخهانتخابی
واز شاهین ایرانی به پاریس شانس کم پر

محمدعلی گرایی ملقب به شــاهین ایرانی برای قرار گرفتن نامش در 
چرخه انتخابی تیم ملی کشــتی فرنگی ناگزیر از پرش از موانع پیش رو 

است.
 نهم اســفند ماه بود که خبر رســید با تلاش فدراســیون کشــتی و 
پیگیری های وکیــل مربوطــه، ســرانجام اتحادیه جهانی کشــتی 
محرومیت یک ساله محمدعلی گرایی را بخشید؛ این بار اما با پرداخت 
میلغ ۴۶۰ میلیــون تومان معــادل ۷ هزار فرانک ســوئیس به عنوان 

جریمه!
کاپیتان تیم ملی کشــتی فرنگی که بــه دلیل رفتار غیرورزشــی در 
رقابت های جهانی ۲۰۲۳ صربستان و پرتاب بطری با محرومیت مواجه 
شده بود، حالا بعد از این بخشــش، می تواند از ۱۳ فروردین ماه ۱۴۰۳ 

دوباره به میادین بازگردد.
اما آن چه در این بین مطرح اســت، چگونگی حضــور دوباره گرایی در 
ترکیب تیم ملی کشــتی فرنگی اســت. گرایی که علاقه مند است در 
واپسین سال های عمر ورزشی اش بار دیگر حضور در المپیک پاریس را 
به عنوان آخرین المپیک ورزش حرفه ای اش تجربه کند برای رســیدن 
به این هدف ۲ مانع پیش رو دارد؛ کارنامــه ای مملو از ۲ باخت پیاپی در 
رقابت های جهانی ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ و تجربه شکست و حذف از المپیک 
توکیو به عنوان مانع اول و نیز قرار گرفتــن در چرخه انتخابی تیم ملی 

به عنوان مانع مهم دوم!

او که به دلیــل محرومیت اولیه توســط اتحادیه جهانــی، مدت ها از 
تمرینات دور بوده، در صورتی می تواند وارد چرخــه انتخابی تیم ملی 
شود که در وهله اول عملکرد ســایر مدعیان وزن ۷۷ کیلوگرم کشتی 
فرنگی در جام وهبی امره ترکیه، قهرمانی آســیا و گزینشی المپیک در 
قاره کهن چنگی به دل نزند. آن گاه در وهلــه دوم کادرفنی تصمیم به 
برگزاری یک رقابت انتخابی بین او و برخــی مدعیان این وزن بگیرد تا 
گرایی وارد چرخه انتخابی شود. چراکه بدون ورود او به چرخه انتخابی، 

عملا قرار گرفتن نامش در ترکیب تیم ملی امکان پذیر نیست.
البته نباید فراموش کنیم که هنوز کشــتی فرنگی ایران موفق به کسب 
سهمیه المپیک در وزن ۷۷ و البته ۸۷ کیلوگرم نشده است؛ وزنی بسیار 
ســخت و ســنگین که مدعیان نامداری برای تصاحب سهمیه و مدال 

المپیک ۲۰۲۴ پاریس در دنیا دارد.
رقابت های انتخابی المپیک در قاره آســیا فروردین ماه ســال آینده به 

میزبانی قرقیزستان برگزار خواهد شد.

 نظارت داوران ایرانی در مقدماتی
 جام جهانی ۲۰۲۶

فدراســیون بین المللی فوتبــال )فیفــا( از نظــارت داوران ایرانی در 
رقابت های مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ خبر داد.

دیدار تیم های قطر و کویــت از گروه A مرحلــه مقدماتی جام جهانی 
۲۰۲۶ روز پنجشــنبه ۲ فروردین مــاه ۱۴۰۳ در الریــان قطر برگزار 
می شــود و محســن ترکی به عنوان ناظر داوری در این مسابقه حضور 

دارد. قضاوت این بازی برعهده داورانی از کشور ژاپن است.
دیدار ۲ تیم قرقیزســتان و چین تایپه نیز از گــروه D مرحله مقدماتی 
جام جهانی ۲۰۲۶ روز سه شــنبه ۷ فروردین ماه ۱۴۰۳ در بیشــکک 
قرقیزستان در حالی برگزار می شود که هدایت ممبینی به عنوان ناظر 
داوری در این دیــدار حضور دارد. داوران بحرینــی قضاوت این بازی را 

برعهده دارند.
دیدار دو تیم تاجیکستان و عربســتان از گروه G مرحله مقدماتی جام 
جهانی ۲۰۲۶ روز سه شــنبه ۷ فروردین ماه ۱۴۰۳ در شــهر دوشنبه 
تاجیکستان در حالی برگزار می شود که از ســوی فیفا مسعود مرادی 
به عنوان ناظر داوری در این دیدار انتخاب شــده است. داورانی از کشور 

کره جنوبی قضاوت این بازی را برعهده دارند.

مهساقربانی:
توانایی قضاوت در دربی را داریم

مهسا قربانی به قضاوت زنان در دربی واکنش نشان داد.
به گــزارش خبرگزاری خبرآنلایــن؛ دربی ۱۰۳ تیم های اســتقلال و 
پرسپولیس ساعت ۲۰ روز چهارشنبه ۲۳ اســفند برگزار خواهد شد و 
این دیدار همانند بازی رفت دو تیم از سیســتم کمــک داور ویدئویی 
VAR اســتفاده خواهد کــرد.در خبرها آمده بود که مهنــاز ذکایی و 
مهســا قربانی تنها داوران زن ایرانی هستند که لایسنس VAR را اخذ 
 VAR کرده اند و توانایی آن را دارند تا در دربی ســرخابی داوران اتاق
باشند.مهســا قربانی در واکنش به این خبر گفت: تفکیک جنســیتی 
معنایی ندارد. من و خانم ذکایی دانــش و توانایی قضاوت را داریم و اگر 
همت کمیته داوران باشد و چنین تصمیم بگیرند، بهترین تصمیمات را 

در دربی خواهیم گرفت.

مفقودی
سبز  1378رنگ  مدل  کارپاترول  نیسان  وسند  سبز  برگ 
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فاطمه سلطانی گرد فرامرزی مفقود واز در جه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



استان

اصفهان-مریــم مومنی   معــاون بهره برداری فولاد 
مبارکه بــه همراه جمعــی از مدیــران ناحیه نورد ســرد 
و رئیــس نظام هــای مشــارکتی و تحــول بــا حضــور در 
ناحیــه نــورد ســرد از رونــد اجرایــی و دســتاوردهای 
پیاده ســازی نظــام آراســتگی )5S( در ایــن ناحیــه 

بازدید کرد. 
غلامرضــا ســلیمی معــاون بهره بــرداری فــولاد مبارکه 
بــا اشــاره بــه اهمیــت فرهنــگ آراســتگی در شــرکت 
فــولاد مبارکــه و ضمــن قدردانــی از زحمــات مدیران، 
تســهیل کنندگان و کارکنان کــه در عملیاتی ســاختن 
این نظام در تمامــی نواحی از جمله نورد ســرد همت 
گماردنــد، بــر اهمیــت و نقــش اجرایــی مراحــل نظام 
کاهــش  و  کارکنــان  انگیــزش  افزایــش  آراســتگی در 

کید کرد. حوادث در محیط کار تأ
، محل زندگی کارکنان است محل کار

، محــل زندگــی کارکنــان  وی بــا بیــان اینکــه محــل کار
کــه بــه نظــم و ترتیــب و  گفــت: همان طــور  اســت، 
آراســتگی محل زندگی با خانــواده اهمیت می دهیم، 
در محــل کار نیــز که محــل زندگی بــا همکاران اســت، 
بایــد تــلاش کنیــم محیطــی آراســته و مرتــب داشــته 

باشیم.
معاون بهره بــرداری اظهار داشــت: موضــوع فرهنگ 

مدیــران  تعهــدات  و  باورهــا  از  همــواره  آراســتگی 
ارشــد فــولاد مبارکــه بــوده و ایــن امــر در بازدیدهــای

 VIP نظــام آراســتگی )5S( توســط مدیــران نواحــی 
نمایان است.

وی برنامــه بازدیدهــای اختصــاص در ایــن حــوزه در 
ماه هــای آینده بــا حضور مدیــران نواحــی را مهــم و بر 

کید کرد. انجام آن طبق برنامه از پیش تعیین شده تأ
مژده میرعنایت، رئیس نظام های مشــارکتی و تحول 
فولاد مبارکه نیز در تشریح تاریخچه این نظام با بیان 
مقدمــه ای بر نظام آراســتگی گفت: سیســتمی تحت 
عنوان 5S بــرای اولین بــار بعد از جنــگ جهانی دوم، 
در ژاپــن شــکل گرفت، ولــی ایــده اولیه این سیســتم، 

ژاپنی نیســت. ژاپنی ها با الگوبــرداری از برخی صنایع 
آمریکایــی و اروپایی و پس از توســعه و سیســتماتیک 
ســاختن آن، ایــن سیســتم را ارائــه کردند.الگوهــای 
اولیه ای که مورداســتفاده ژاپنی ها قرار گرفت، شامل 

سه دسته از صنایع است: 
دســته اول: صنایعــی کــه رعایــت بهداشــت، تمیــزی 
اســت،  آن  اساســی  زیرســاخت های  از  نظــم  و 
صنایــع  یــا  دارویــی  و  بهداشــتی  صنایــع  ماننــد 
میکروالکترونیک که عموماً بــه محیطی تحت عنوان 

« یا Clean room نیازمندند. »اتاق تمیز
دســته دوم: ســازمان های خدماتــی ماننــد هتل ها، 
کــز تفریحــی کــه در  ســوپرمارکت ها، کتابخانه هــا و مرا
آن ها مشــتری بــا محیــط ســازمان تماس مســتقیم و 
نزدیــک دارد. حساســیت زیــاد مشــتریان این گونــه از 
ســازمان ها به تمیــزی، نظم و ســرعت پاســخ گویی به 
خواسته هایشــان موجــب می شــود ایــن ســازمان ها 
برای بقا و رقابت، ناچار باشند اصول خاصی را رعایت 
کنند. به طورکلــی در آمریــکا رعایت این گونــه از اصول 
)چه اجبــار قانونــی باشــد و چه الــزام عرفــی و صنفی( 
در زمینه هایــی کــه مرتبــط بــا بهداشــت و ســلامتی 
 Good House انسان هاســت، »خانه داری خوب« یــا

Keeping نامیده می شود.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 شناسایی 139 فقره انشعاب آب غیر مجاز 
در منطقه براان و کراج

کنون 139 فقره انشــعاب آب  اصفهان-مریم مومنی   از ابتدای ســال تا
غیر مجاز در منطقه براان و کراج شناسایی شد.

انشــعاب هــای غیرمجــاز  اینکــه  بیــان  بــا  کــراج  بــراان و  آبفــای  مدیــر 
موجب افزایــش بی رویــه مصــرف آب می شــود، گفــت: در یک ســال اخیر 
ســعی شــده بــا شناســایی انشــعابات غیــر مجــاز و تعویــض کنتورهــای 
 فرســوده و اصــلاح و بازســازی شــبکه هــای فرســوده آب ازهــدر رفــت آب 

جلوگیری شود.
حمیــد رضــا شــمس زاده افــزود: بــا اقداماتی کــه در یک ســال اخیــر برای 
جلوگیــری از هــدر رفت آب در دســتور کار قــرار گرفــت، هدر رفــت آب از 45 

درصد در منطقه براان و کراج به 29 درصد کاهش یافته است.
وی اصلاح و بازســازی شــبکه های فرســوده آب را در کاهش هدر رفت آب 
در این منطقه بسیار موثر برشــمرد و اظهار داشت: در سال جاری بیش از 
13 کیلومتر از شــبکه فرســوده آب منطقه یازسازی شــد، این درحالیست 
که 350 کنتور فرســوده آب در منطقه شناســایی شــده اســت کــه درصدد 

تعویض آنها هستیم.
کنــون بیــش از 30 هزار  مدیــر آبفای منطقــه بــراان و کــراج با بیــان اینکــه تا
گذار شــده اســت اظهار کرد: تمــام تلاش ها  انشــعاب آب در این منطقه وا
جهــت تامین آب شــرب پایــدار بــرای جمعیــت 49 هــزار نفــری در منطقه 
براان و کراج در دســتور کار قرار دارد، این در حالیست که در چند ماه اخیر 
ســاخت مخزن 500 مترمکعبی برای روستای منشــیان نیز عملیاتی شده 

است.
شــمس زاده به زیر ســاخت های موجــود برای تامیــن پایدار آب شــرب در 
منطقه بــراان و کراج اشــاره کرد و افــزود: برای تامیــن پایدار آب شــرب این 
منطقه اجرای 1۷ کیلومتر خط انتقال و ۶9 کیلومتر شــبکه توزیع اجراشد 
، 3 مخزن بــا ظرفیــت ۷00 متر مکعــب ، 9 مخزن هوایــی با ظرفیــت 300 متر 
مکعب و 2 فقره ایســتگاه پمپاژ آب نیز احــداث و در مدار بهره بــرداری قرار 

دارد.

مناسبت هفته بوشهر صورت گرفت؛

پایی ۶٠ غرفه فرهنگی، هنری ورزشی   بر
و اجتماعی در ساحل بوشهر

بوشــهر -رضا حیــدری   رییــس ســازمان فرهنگــی، اجتماعی و ورزشــی 
شهرداری بندر بوشهر گفت: جشــنواره ورزشی و نمایشگاه صنایع دستی 
در ساحل بوشــهر با برپایی ۶0 غرفه فرهنگی، هنری ورزشی و اجتماعی در 
میدان شــهید رییس علی دلــواری با حضور شــهردار و رییس کمیســیون 

، آغاز به کار کرد. فرهنگی شورای شهر بوشهر
امیرحســین احمدپــور در حاشــیه ایــن آییــن اظهــار داشــت: غرفه هــا در 
حــوزه فرهنگــی، اجتماعی، صنایع دســتی و ورزشــی بــرای بازدیــد عموم 

مردم در کنار ساحل خلیج فارس دایر است.
احمد پور اضافه کــرد: در کنار این غرفه ها فوتبال دســتی و ســرگرمی های 

ورزشی دیگر برای استفاده خانواده ها برپاست.
رییــس ســازمان فرهنگــی، اجتماعــی و ورزشــی شــهرداری بنــدر بوشــهر 
گفت: در این غرفه ها، هر شــب یکی از هیات های ورزشی مستقر می شود 
و مســابقاتی را برگزار می کند. همچنین برخــی از غرفه هــا را در اختیار زنان 

خودسرپرست و بدسرپرست قرار داده ایم.
 ، کمیســیون فرهنگــی و هنــری شــورای شــهر ، رییــس  شــهردار بوشــهر
رییــس ســازمان فرهنگــی، اجتماعــی و ورزشــی شــهرداری بنــدر بوشــهر 
و دیگــر مســوولین ضمــن بازدیــد از غرفه هــا و گفت وگــو بــا غرفــه داران بــه 

درخواست های آنان رسیدگی کردند.

همزمان با هفته درختکاری انجام می شود؛

ج    توزیع بیش از ۸۲ هزار اصله نهال در کر
هفته درختکاری

-ترنم مظفری   رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای ســبز شــهری  البرز
شــهرداری کرج از برنامه ریزی بــرای توزیع بیــش از ۸2 هزار اصلــه نهال در 

هفته درختکاری خبر داد.
علیرضا عاقلی با اشــاره به اینکه نهضت درختکاری در کرج از دو ماه پیش 
آغاز شده، اظهار کرد: در این نهضت سعی شده درختانی سازگار با اقلیم و 

مقاوم در مقابل کم آبی در سطح شهر کاشته شود.
کیــد بــر اینکــه هــدف مــا فقــط کاشــت درخــت نیســت و حفــظ و  وی بــا تا
نگهــداری از آنهــا در اولویت اول اســت، گفــت: همــکاران ما در ســازمان تا 

رسیدن این نهال ها به وضعیت تثبیت نظارت ویژه ای بر آنها دارند.
این مسئول تصریح کرد: با کاشت درختان ســعی داریم هویت باغشهری 
را به کــرج بازگردیــم و گامی در راســتای کاهش آلودگــی هــوا و تغییر فضای 

بصری شهر برداریم.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در بخش 
دیگری از صحبت های خود با اشــاره به در پیش بــودن هفته درختکاری 
، توزیع  تصریح کــرد: در هفتــه درختکاری به منظور گســترش فضای ســبز
بیــش از ۸2 هــزار اصلــه نهــال در گونه هــای مختلــف مثمــر و غیرمثمــر در 

دستور کار قرار گرفته است.
وی ضمــن اعــلام راه انــدازی جایگاه هــای توزیع نهــال رایــگان در مناطق 
10گانه کــرج، افزود: ایــن جایگاه ها از اولیــن روز هفته درختــکاری فعالیت 

خود را آغاز می کنند.
رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای ســبز شــهری شــهرداری کــرج بیان 
کــرد: هــدف از توزیــع نهــال، توســعه مشــارکت عمومــی، فرهنگ ســازی و 
ترویــج منابــع طبیعی در بیــن عموم مــردم و ایجــاد روحیه کاشــت نهال و 

توسعه فضای سبز است.

وابط عمومی مرکز اسلامی گلستان   ر
برگزیده کشوری شد 

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   از ســوی دبیرخانــه شــورای برنامــه ریــزی 
، روابــط عمومــی مرکــز اســلامی  مــدارس علــوم دینــی اهــل ســنت کشــور

گلستان به عنوان روابط عمومی برتر کشور انتخاب شد.
کــز اســلامی کشــور در   در نشســت هــم اندیشــی روابــط عمومــی هــای مرا
دبیرخانه شــورای برنامه ریزی مدارس علوم دینی اهل ســنت از زحمات  

مظاهر شیرزادی و رستم جرجانی تقدیر و تجلیل به عمل آمد. 
در این نشست، با اهدا لوح تقدیری از ســوی حجت الاسلام والمسلمین 
لطفیان دبیر شــورای برنامه ریــزی مدارس علوم دینی اهل ســنت کشــور 
و ســید حامــد موســوی مشــاوره ویــژه و مدیــر حــوزه دبیــر شــورا، از روابط 
عمومی مرکز اسلامی استان گلســتان به عنوان روابط عمومی برتر تجلیل 

و تقدیر به عمل آمد.
در بخشــی از این تقدیرنامه آمده اســت: تلاش خالصانه و صادقانه شما، 
ک دانایــی و تعهد اســت. نتیجه بــذر تلاش  آیینــه وظیفه شناســی و پــژوا
و کوشــش شــما، درخت امیدی اســت که به بار مــی نشــیند و نوید بخش 

آینده ای پرنشاط و زیباست.
بدینوســیله احراز جایگاه روابط عمومی برتر کشور در ســال 1402 در میان 
کز اســلامی کشــور که حاصــل زحمات و تــلاش های بی دریغ شــما می  مرا
باشــد تبریک عــرض نمــوده و از درگاه ایــزد منان توفیق و ســلامتی شــما را 

مسئلت داریم.

-چراغی   اســتاندار فارس از غرس 15 هزار نهال به یاد شهدای   شــیراز
استان در آستانه روز درختکاری خبر داد. 

محمدهــادی ایمانیــه ، در چهارمیــن جلســه شــورای ترویــج و توســعه 
فرهنگ ایثار و شــهادت اســتان فارس بر ضرورت ثبت و ضبط خاطرات 
کیــد کــرد و گفــت: از امکانات  منســوبین شــهدا به ویــژه والدین آنــان تأ
مرکز اســناد اســتان که امکانات قابل توجهی دارد برای تحقق این مُهِم 

استفاده شود.
وی به برگزاری کنگره امیران، ســرداران و 15 هزار شــهید ســرافراز اســتان 
فارس در ســال آینده هم اشــاره کــرد و افــزود: در آســتانه روز درختکاری 
چندین هزار نهــال به یاد همــه این عزیــزان و با همــکاری خانواده های 
ک نام  معظم ایشــان کاشــته شــود؛ منابع طبیعی هــم موظف اســت پلا

شهید عزیز را در جوار درخت نصب کند.
 ایمانیه، رتبه بندی دســتگاه ها و فرمانداران در توجه به مباحث ترویج 
و توســعه فرهنــگ ایثــار و شــهادت را اقدامــی مناســب در جهــت توجه 
بیشــتر به این حوزه دانســت و گفت: وظایف و توقعات را بــه فرمانداران 

اعلام و پس از مهلت زمانی مشخص شــده برای تحقق موارد، نسبت به 
رتبه بندی اقدام شود.

وی بــه فرا رســیدن عیــد باســتانی نــوروز و لحظه تحویل ســال شمســی 
هم اشــاره کرد و افــزود: آییــن تحویل ســال همانند ســنوات گذشــته در 
حرم هــای مطهــر امامــزادگان جلیل القــدر برگــزار می شــود؛ تدابیــر و 

برنامه ریزی های برگزاری این مراسم ســنتی به صورتی باشد که در حرم 
مطهر احمدبن موســی الکاظم)ع(، شــهدای حادثه تروریستی حرم نیز 

پس از زیارت امامزادگان معظم، زیارت شوند.
نماینده عالــی دولت در فــارس در ادامه بــه موضوع اعتبــارات مرتبط با 
توســعه و ترویج فرهنــگ ایثار و شــهادت پرداخــت و از اقدامــات تعریف 
شــده بــرای دســتگاه های مختلف در ایــن حوزه ســخن گفــت و تصریح 
کرد: بنیاد شهید و امور ایثارگران، بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس، ستاد بزرگداشت کنگره شــهدا و ســتاد راهیان نور استان چهار 
نهاد متولی در این زمینه هســتند که هر کدام بــرای انجام فعالیت های 
خود به اعتبــار نیــاز دارند. پس باید مســئولان ایــن نهادها در جلســه با 
حضــور رئیــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریــزی اســتان، تمــام مــوارد و 
موضوعات این حوزه ها را تا پایان ســال 1403 در مباحــث مختلف اعم از 
عمرانــی، فرهنگــی، امــورات جــاری و ... مشــخص و ارائه کنند تــا محل و 
ردیف های مرتبــط، با تامین اعتبار آنان مشــخص شــود و هر ســازمان و 

نهاد وظیفه خود را به نحو احسن به سرانجام برساند.

فارس

15هزار نهال به یاد شهدای فارس کاشته می شود

بختیاری و  چهارمحال  کردستان
 باحضور استاندار کردستان انجام شد؛

وژه ۴۲ واحدی نهضت ملی مسکن شهرستان دهگلان افتتاح  و بهره برداری از پر

اســتاندار  باحضــور  ملایــی     ســنندج-فاطمه 
کردســتان، معــاون عمرانــی اســتانداری، فرمانــدار 
شهرســتان دهگلان ، مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب 
از مدیــران  کردســتان و جمعــی  اســتان  اســلامی 
ادارات سطح شهرستان آیین افتتاح  و بهره برداری 
از پروژه 42 واحدی نهضت ملی مســکن شهرستان 

دهگلان برگزار گردید.
اســتان  اســلامی  انقــلاب  بنیادمســکن  مدیــرکل 
کردســتان از همکاری دســتگاه های خدمات رسان 
اب و بــرق و گاز جهــت نصــب همه انشــعابات تشــکر 
کرد، ســپس گزارشــی درباره فعالیتهای این بنیاد در 

حوزه نهضت ملی مسکن ، عنوان نمود.
رســولی اظهــار کــرد:  42 واحــد مســکن مربــوط بــه 
نهضت ملــی با اعتبــاری بالغ بــر 550 میلیــارد ریال از 
محــل آورده متقاضی و تســهیلات به انجام رســیده 

است. 
آییــن فعالیت هــای  ایــن  کردســتان در  اســتاندار 
بنیــاد مســکن کردســتان را ســتودنی عنــوان نمود و 
از  رســولی مدیــرکل این نهــاد ، بســیار تقدیر و تشــکر 
نمود. زارعی کوشا، در این مراسم اظهار کرد: با توجه 
بــه اینکــه یکــی از برنامه های مهــم دولت ســیزدهم 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن است این اقدام در 
اســتان روی ریل قرار گرفته و پیشرفت قابل توجهی 

دارد.
وی افزود: در ســال 1400، توســط راه و شهرســازی 1۶ 

قطعه زمین تحویل بنیاد مســکن شد و ساخت این 
42 واحد در دهگلان نیز در دستور کار قرار گرفت که 

امروز به متقاضیان تحویل داده شد.
در ادامــه ســفر اســتاندار کردســتان، طــرح پــرورش 
ماهی در قفس در ســد ســورال دهگلان نیــز واقع در 

روستای گزگزاره سفلی افتتاح شد.
این طرح با پیش بینی ظرفیت تولید ســالانه 100 تُن 
ماهی در ســال به بهره برداری رسید که نقش مهمی 

در توسعه اشتغال در منطقه خواهد داشت.
برای اجــرای ایــن طــرح 40 میلیــارد ریال تســهیلات 
از بانــک کشــاورزی پرداخت شــده و مابقی ســرمایه 

شخصی سرمایه گذار است .
در ســال جاری 19 طرح پــرورش ماهی در اســتان به 
بهره برداری رسیده و 500 تن به ظرفیت تولید ماهی 

در استان کردستان اضافه شده است.

مدیر بیمه دی استان چهارمحال و بختیاری :

رضایت مندی مشتریان در بیمه دی یک اصل اساسی است
شــهرکرد -محســن حســن زاده   مدیــر بیمــه 
دی اســتان چهارمحــال و بختیــاری گفــت: دوم 
اســفندماه مصادف با میلاد با ســعادت حضرت 
کبر )ع(، نوزدهمین ســالروز تأســیس بیمه  علی ا
دی در کشــور مــی باشــدکه ســهامداران اصلــی 
بیمــه دی خانــواده ی بــزرگ ایثارگــران و شــهدا 

هستند.
وی افــزود: شــرکت بیمــه دی19 ســال ســابقه در 
صنعــت بیمــه دارد کــه در اســتان چهارمحــال و 
کنون  بختیــاری از ســال 13۸5 تاســیس شــده و ا
دارای 25000 بیمه شــده و بالای 200 مرکز درمانی 

فعال با این بیمه همکاری دارد
بیتــا زنــدی اظهــار داشــت بــا توجــه بــه افزایــش 
میلیــارد   5/590 از  کشــور  در  شــرکت  ســرمایه 
ریــال بــه 9/500 میلیــارد ریــال در ســال 1402 و 
نیــز در ده ماهــه ســال جاری حــق بیمــه بیــش 
در  و  کــرده  تجــاوز  ریــال  میلیــارد   1۶0/000 از 
کشــور   حــال حاضــر 2/300/000 بیمــه شــده در 

وجود دارد .
وی افزود: سودآوری بیمه دی پایدار است و این 
مهم، محقق نمی شــود مگر بــا فروش خــوب و با 
، در نظر داشــتن مدیریت هزینه ها  کیفیت، و نیــز
و رضایت مندی مشــتریان کــه به تفســیری دیگر 
رضایت مندی بیمه شــدگان و مشتریان در بیمه 
دی، یــک اصــل اساســی اســت و حرکــت هــای 

نوآورانه بیمــه دی در ارایه راهکارهــای فن آورانه 
جهــت افزایــش رضایــت بیمــه شــدگان بــه ویــژه 
جامعه معــزز ایثارگران و شــهدا از جمله برنامه ها 

و افتخارات بیمه دی می باشد.
مدیــر بیمه دی در اســتان تصریح نمــود که عقد 
قــرارداد بــا بیــش از 9۶00 مرکــز درمانــی در کشــور 
بیش از 20 درصــد بازار بیمه درمان را در کشــور به 

خود اختصاص داده است
وی افــزود: بیمــه دی بــا دارا بــودن 4۸ شــعبه و 
بیــش از 1300 نماینــده و کارگــزار در ســطح کشــور 
به ســازمان ها و نهادهایــی مانند بنیاد شــهید و 
ایثارگــران ، خاتم الانبیا ، دانشــگاه آزاد اســلامی و 
غیره توانســته رتبه نخســت را در گروه موسسات 
بیمه ای در بین صد شــرکت داخلی در ســالهای 

9۸ و 99 کسب نماید .

لرستان

خرم آباد- فرزانه هداوند   مدیر عامل ســازمان میادین و مشــاغل شــهری 
شهرداری خرم آباد گفت: به منظور ساماندهی، پیشگیری از ترافیک شهری 
و عرضه میوه و تــره بار با قیمت و کیفیت مناســب، ســه  بازارچــه محلی عرضه 

مستقیم در سطح شهر خرم آباد پیش بینی شده است.
مهــرداد ســیاهپور اظهــار کــرد: اولیــن بازارچــه عرضــه میــوه و تــره بــار در بلوار 
بهشــت و روبــروی آرامســتان خضــر راه انــدازی و حــدود 100 خــودروی ســیار 

عرضه میوه و تره بار در این منطقه ساماندهی شده است.
کنــده و نامنظــم خودروهای میــوه در نقــاط مختلف  وی افــزود: اســتقرار پرا
، مســبب مشــکلات متعــددی همچــون آلودگــی معابــر و گــذرگاه هــا و  شــهر
انباشــت زباله های به جامانــده از فروش میوه و تــره بار خودروهــای حامل و 
ایجاد سد معبر و ترافیک می شــد و امکان نظارت مســتقیمی بر قیمت ها نیز 
وجود نداشــت. مدیــر عامل ســازمان میادین و مشــاغل شــهری شــهرداری 

خرم آباد بیان کــرد: همچنین مقدمات ایجاد 2 بازارچــه دیگر در بلوار ولایت، 
جنــب میــدان اســب ســواری و خیابــان آبشــار طلایی جنــب اســتخر صدف 
به منظــور ســاماندهی خودروهــای ســیار عرضه میــوه و تــره بار ایــن مناطق 
در دســت انجام اســت. ســیاهپور در خصوص گلخانــه های عرضــه گل های 
آپارتمانــی و تزیینــی واقع در بلوار شــهید شــفیع پور عنــوان کرد: ایــن گلخانه 
ها نیز بــه دلیل بــار ترافیکی ایــن منطقــه و تجمــع خودروها بــرای خریداری، 
جمع آوری و بــه باغ کشــاورزی در خیابان ســاحلی منتقل خواهند شــد. وی 
در خصوص عرضــه میوه تنظیم بازاری ویژه شــب عید در ســطح شــهر افزود: 
با همکاری ســازمان جهاد کشاورزی و تعاون روستایی اســتان بنا است غرفه 
، میــدان کیــو جنب پــارک شــهر نــت و میدان  هایــی در جنــب مصلــی الغدیر
شــقایق جلوی کارخانه آرد ایجاد شود تا شــهروندان میوه مورد نیاز خود را به 

قیمت مناسب از این غرفه ها خریداری نمایند.

مدیر عامل سازمان میادین و مشاغل شهری شهرداری:

وهای سیار عرضه میوه در شهر خرم آباد ساماندهی شدند خودر

معاون بهره برداری  فولاد مبارکه در بازدید از دستاوردهای نظام 5S در نورد سرد عنوان کرد:

)5S(افزایش ایمنی و انگیزش کارکنان با استقرار نظام آراستگی
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بانکمرکزیاعلامکرد
پرداخت ۲۷ همت تسهیلات کمک ودیعه مسکن

 بانک مرکزی اعلام کرد: از تیرماه ســال ۱۴۰۱ تاکنون حدود ۲۷ هزار 
میلیارد تومان تســهیلات ودیعه مســکن با هدف تنظیم بــازار اجاره 
مســکن و حمایت از مســتاجرین به ۳۹۳ هزار و ۸۵۰ نفر از متقاضیان 

توسط شبکه بانکی پرداخت شده است.
به گزارش بانک مرکــزی، طی این مدت از مجمــوع ۴۵۴ هزار و ۶۰۱ 
متقاضی معرفی شده از طریق ســامانه وزارت راه و شهرسازی به بانک 
 های عامل برای دریافت تســهیلات کمک ودیعه مسکن از محل منابع 
ماده )۴( قانون جهش تولید مســکن که نسبت به تشکیل پرونده اقدام 
نموده اند، تعداد ۳۹ هزار و ۸۵۰ فقره تســهیلات بــه مبلغ ۲۶۹ هزار 
میلیارد ریال پرداخت شــده و الباقی متقاضیان نیــز )تعداد ۶۰ هزار و 
۷۵۱ نفر( در حال ســپری کردن فرآیند تشکیل پرونده می باشند تا در 

صورت واجد شرایط بودن، نسبت به دریافت تسهیلات اقدام کنند.
این گزارش حاکی است، طی ســال های ۹۹ و ۱۴۰۰ نیز مجموعاً ۴۵۴ 
هزار و ۳۵۸ متقاضی به مبلغ ۱۳۸ هــزار میلیارد ریال موفق به دریافت 
تسهیلات کمک ودیعه مســکن از محل منابع مالی اختصاص یافته به 

ستاد ملی مقابله با کرونا شدند.

دربهمنماهسالجاریصورتگرفت
 پرداخت بیش از 12 هزار میلیارد ریال در قالب
 7 هزار و 420 فقره تسهیلات توسط بانک سپه

بانک سپه در بهمن ماه ســال جاری مبلغ ۱۲ هزار و ۷۰ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون ریال در قالب ۷ هزار و ۴۲۰ فقره تســهیلات خرد به حوزه های 
ازدواج، فرزندآوری، قرض الحسنه خوداشتغالی و کمک ودیعه مسکن 

مستأجران اختصاص داده است.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، این بانک کــه در زمره 
بانک های برتر در زمینه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج است، 
در راســتای اجرای تکالیف ابلاغی بانک مرکزی، بــه چهار هزار و ۶۴۷ 
پرونده مبلــغ ۹ هــزار و ۶۵۸ میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج با کارمــزد ۴ درصد در بهمن ماه ســال جاری 

پرداخت کرده است.
این بانک همچنین در حوزه تســهیلات قرض الحســنه فرزندآوری در 
مدت مذکور یک هــزار و ۱۱۸ میلیارد و ۶۰۰ میلیــون ریال برای یک 

هزار و ۷۱۰ فقره پرونده اختصاص داده است.
در همین راســتا بانک ســپه میزان ۸۲۴ میلیارد و ۴۴۰ میلیون ریال 
در قالب ۶۵۴ فقره پرونده تســهیلاتی قرض الحســنه خوداشتغالی به 
مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره(، ۳۵۱ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
ریال بابت ۲۵۳ فقره پرونده تســهیلات قرض الحسنه خوداشتغالی به 
معرفی شدگان بنیاد برکت و ۱۱۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال در رابطه 
با تسهیلات کمک ودیعه مسکن مســتأجران بر اساس مصوبه شورای 
پول و اعتبار برای ۱۵۶ پرونده در مدت مورد اشاره پرداخت کرده است.

ازابتدایامسالتاپایانبهمنصورتگرفت
وج جوان   آغاز زندگی مشترک 92 هزار ز

با تسهیلات بانک تجارت
بانک تجارت تــا پایــان بهمن ماه امســال با 
پرداخــت بیــش از ۹۲ هزار فقره تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج و ۸۰ هزار فقره تسهیلات 
قرض الحســنه فرزندآوری، گامــی بلند را در 
مسیر تسهیل ازدواج زوج های جوان برداشته 
اســت.به گــزارش مدیریــت روابط عمومی و 
ارتقای ســرمایه اجتماعی بانــک تجارت، این 
بانک در بهمن ماه امسال تعداد ۴۶۰۴ فقره تسهیلات ازدواج پرداخت 
کرد و مجموع تســهیلات پرداختی  در این ســرفصل از ابتدای سال تا 

پایان بهمن ماه را به ۹۲ هزار و ۵۹ فقره رساند.
بانک تجارت همچنین در راستای اجرای قانون حمایت از فرزندآوری، 
در بهمن ماه سال جاری، تعداد ۹۲۳۳ فقره تسهیلات پرداخت کرد و به 
این ترتیب تعداد تسهیلات پرداختی  در این بخش تا پایان بهمن ماه، به 

۸۰ هزار و ۱۰۱ فقره بالغ شد.
بر اســاس این گزارش، در حال حاضر ۱۴ هزار و ۷۴۶ نفر از متقاضیان 
تســهیلات ازدواج و ۴۴ هــزار و ۹۰۵ نفــر از متقاضیان تســهیلات 
فرزندآوری در نوبت دریافت این تســهیلات هســتند کــه با تکمیل 

مدارک مورد نیاز به نوبت تسهیلات خود را دریافت خواهند کرد.

اعلام شعب کشیک بانک ایران زمین در ایام 
پایانی سال

به منظور خدمت رســانی بهتر و جلب رضایت 
مشتریان گرامی، شعب کشــیک بانک ایران 

زمین در ایام پایانی سال اعلام شد.
به گزارش روابط عمومی؛ از روز ســه شــنبه 
۱۴۰۲/۱۲/۱۵ تا یکشنبه  ۱۴۰۲/۱۲/۲۷کلیه 
شعب بانک ایران زمین به صورت کشیک آماده 
خدمت رســانی به هموطنان عزیز هســتند.

مشتریان گرامی می توانند با مطالعه لیســت پیوست، شعبه مورد نظر 
خود را انتخاب کرده و بر اســاس ســاعات کاری اعلام شــده به شعبه 

مراجعه کرده و امور بانکی خود را انجام دهند.
لازم به ذکر است کلیه شعب استان تهران در این ایام به صورت یکسره 

تا ساعت ۱۶:۳۰ آماده ارائه سرویس به شهروندان عزیز هستند.
مشتریان گرامی می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با مرکز ارتباط 
با مشــتریان بانک ایران زمین به شــماره ۰۲۱۲۴۸۰۹ تماس حاصل 

نمایند.

حضور ۲۷ ناظر شرعی در بانک های کشور
رئیس کمیته فقهی ســازمان بورس گفت: در حــال حاضر ۲۷ ناظر در 
۲۷ بانک کشــور حضور دارند که به آموزش بانکداری اسلامی و تطبیق 

موضوعات تامین مالی با مبانی شرعی می پردازند.
 غلامرضا مصباحی مقدم در نهمین همایش مالی اســلامی با محوریت 
توســعه صنعت مالی اســلامی با تاکید بر مهار تورم و رشد تولید اظهار 
کرد: بنده همواره در ســال های گذشــته بر تامین مالی اسلامی تاکید 
داشــتم اما در همه بخش ها تامین مالی مبتنی بر فاینانس و برگرفته از 

نرخ بهره بود.
وی افزود: تــا زمانی که مفروضات و مبانی را با کشــور خودمان تطبیق 

ندهیم نمی توانیم برداشت درستی از اقتصاد اسلامی داشته باشیم.
مصباحی مقدم تاکید کرد: امروز تامین مالی اســلامی به یک شــجره 
طیبه قدرتمند تبدیل شــده و در ســطح ملی و جهانی در حال مطرح 
شدن اســت.رئیس کمیته فقهی ســازمان بورس با بیان اینکه منابع 
مالی باید به سمت کارهای تولیدی هدایت شود گفت: اگر این موضوع 
محقق شود از نشت منابع به سمت بورس بازی و سفته بازی جلوگیری 
می شود و در مهار تورم تاثیرگذار است. حقیقتاً ابزارهای مالی اسلامی 

در همین راستا عمل می کند.
وی تصریح کرد: صنعت مالی اسلامی مســتقیماً در رشد تولید اثرگذار 
اســت. در این راســتا ابزارهایی مانند اوراق گام برای کمک به زنجیره 
تولیــد، اوراق ودیعه بــرای کنترل تــورم و توافق بازخریــد به منظور 

جلوگیری از استقراض از بانک مرکزی به کار گرفته می شود.

معاونوزیرنفتخبرداد
 افزایش ۶۰ هزار بشکه ای تولید نفت 

با بهره برداری از فاز ۲ سپهر و جفیر
 مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: تولید نفت از میدان سپهر و جفیر 
شروع شده که حدود ۴۰ هزار بشکه در روز است و با بهره برداری از فاز ۲ 

این میدان، تولید نفت از آن به ۱۰۰ هزار بشکه در روز می رسد.
محسن خجسته مهر با اشــاره به زمان بهره برداری میدان نفتی سپهر 
و جفیر، اظهار داشــت: تولید نفت از میدان ســپهر و جفیر شروع شده 
و حدود ۴۰ هزار بشکه در روز اســت، البته با توجه به این که از میادین 
بهره برداری رسمی نیز می شود، منتظر این خبر هستیم تا با حضور یکی 

از مقامات ارشد کشور این میدان به بهره برداری برسد.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران افزود: با بهره بــرداری از فاز ۲ این 

میدان، تولید نفت از این میدان به ۱۰۰ هزار بشکه در روز می رسد.
وی با اشــاره به میدان آزادگان گفت: مذاکرات طرح یکپارچه ســازی 
میدان آزادگان نیز به پایان رسیده و در انتظار موجز مقامات برای انعقاد 

قرارداد هستیم.
خجســته مهر در خصوص فشــارافزایی پــارس جنوبی، بیــان کرد: 
مهم ترین کار ما در میدان گازی پارس جنوبی نگهداشــت توان تولید 
است، در این خصوص نیز سه بحث، فشارافزایی، حفر چاه های infill و 

اسیدکاری را مدنظر قراردادیم.
وی اغلام کــرد: همچنین قراردادهای ۳۵ حلقه چاه توســعه ای پارس 

جنوبی به ارزش ۱.۲ میلیارد یورو در آینده منعقد خواهد شد.

باتوجهبهبارشهایاخیر
۴۶ درصد ظرفیت سدها پُر آب شد

 میزان پرشدگی سدهای کشــور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر 
۱۴۰۲( تا ۱۲ اسفند ماه با توجه به بارش های اخیر به ۴۶ درصد رسیده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳ درصد کاهش را نشان می دهد.

 بارش های کشــور گرچه هنوز نســبت به سال گذشــته کاهش ۱۴ 
درصدی دارد، اما بارندگی های اخیر اندکی حجم آب ســدها را افزایش 
داد.بر اســاس این گزارش میزان پرشدگی سدهای کشــور که هفته 
گذشــته ۴۵ درصد بود با بارش های اخیر و از ابتدای ســال آبی جاری 

)ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۱۲ اسفند ماه به ۴۶ درصد افزایش یافته است.
حجم آب در ســدهای مهم کشــور از ابتدای ســال آبی جاری تا ۱۲ 
اسفندماه نسبت به مدت مشــابه در سال گذشــته ۳ درصد کاهش را 

نشان می دهد.
بنابر این گزارش، حجم آب موجود در ســدهای کشور تا ۱۲ اسفند ماه 
به ۲۲ میلیارد و ۸۸۰ میلیون مترمکعب رســیده اســت. این میزان در 

سال آبی گذشته ۲۳ میلیارد و ۷۱۰ میلیون مترمکعب بود.

کاهش 12 درصدی میزان آب ورودی به سدها
میزان آب ورودی به ســدهای کشور از ابتدای ســال آبی جاری تا ۱۲ 
اســفندماه در حالی به رقم ۱۱ میلیارد و ۶۸۰ میلیون مترمکعب رسید 
که این میزان در مدت مشابه سال گذشــته ۱۳ میلیارد و ۳۰۰ میلیون 

مترمکعب بوده که ۱۲ درصد کاهش یافته است.

افزایش 21 درصدی خروجی آب از سدها
بر اســاس اعلام دفتر اطلاعات و داده های آب کشور از ابتدای سال آبی 
جاری تا ۱۲ اســفندماه ۱۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون مترمکعب آب برای 

مصارف مختلف از سدها خارج شده است.
این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشــته که هشت میلیارد و 
۷۱۰ میلیون مترمکعب آب از سدها خارج شــده رشد ۲۱ درصدی را 

نشان می دهد.

 رشد ۲۹۲ درصدی بخش نفت طی ۹ ماهه 
سال ۱۴۰۲

رشــد بخش نفت از ۵.۷ درصد در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۱ به ۲۲.۴ درصد 
در ۹ ماه امسال رسیده اســت که از رشد ۲۹۲ درصدی در این بخش در 

سال ۱۴۰۲ در مقایسه با مدت مشابه پارسال حکایت دارد.
طبق اعلام وزارت نفت، رشــد اقتصادی یکــی از مهم ترین نماگرها از 
وضعیت اقتصادی هر کشوری اســت که به واسطه آن می توان تغییرات 
در بخش های مختلف از نفت و انرژی گرفته تا خدمات را بررسی کرد. با 
توجه به آنکه بخش بزرگی از اقتصاد ایران را صنعت نفت و گاز تشــکیل 
می دهد، نقش این بخش در رشد اقتصادی کشور غیرقابل انکار است تا 
آنجا که با بازگشــت تحریم ها بعد از خروج آمریکا از برجام، رشد بخش 
نفت و گاز منفی شــد و همین موضوع در دولت گذشته رشد اقتصادی 

کشور را نیز به زیر صفر برد.
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم و تأکید بر توجه به توان داخلی برای 
بی اثر کردن تحریم های نفتــی، راهکارهای مختلفی در دســتور کار 
وزارت نفت قرار گرفت. در گام نخســت و در همان سال اول، بدون آنکه 
تغییری در شرایط تحریم ها ایجاد شود، رشــد صادرات نفت ایران ۴۰ 
درصد افزایش یافت تا نخستین نشــانه های بهبود شرایط اقتصادی در 

دولت سیزدهم خودنمایی کند.
در سال ۱۴۰۱ به تدریج رشد تولید و صادرات نفت ایران، رشد اقتصادی 
کشور را مثبت کرد و تورم نیز تا حد زیادی کنترل شد. با این حال یکی 
از مهم ترین آثار رشــد بخش نفت و گاز در کشور، جبران کسری بودجه 
دولت در ســال ۱۴۰۰ بود که به نوعی میراث دولت دوازدهم به شــمار 

می آمد.
 با افزایش فروش نفت ایران به مشــتریان سنتی و بازاریابی های جدید، 

کسری بودجه بدون ایجاد نقدینگی جدید در کشور جبران شد.
این رشد البته ادامه دار شد و در سال ۱۴۰۲ نیز با قدرت بیشتری تداوم 
یافت تا آنجا که رشد اقتصادی با نفت در ۹ ماه امسال در مقایسه با مدت 
مشابه پارسال رشدی ۳۳ درصدی را تجربه کرد. این در شرایطی است 

که رشد اقتصادی بدون نفت در همین مدت منفی ۱۲ درصد بود.
مقایســه این اعداد حکایت از تاثیر مهم نفت بر رشــد اقتصادی کشور 
دارد. در واقع در حالی که سایر بخش ها با کاهش رشد اقتصادی همراه 
بوده اند، بخش نفت با رشدی ۲۲.۴ درصدی در ۹ ماهه امسال توانسته 

افت سایر بخش های اقتصادی را جبران کند.
رشد بخش نفت در ۹ ماهه امســال ۲۲.۴ درصد و در مدت مشابه سال 
قبل ۵.۷ درصد بوده اســت و با توجه به این ارقام رشد اقتصادی بخش 
نفت در ۹ ماهه امسال در مقایسه با ۹ ماهه ســال ۱۴۰۱ بیش از ۲۹۲ 
درصد رشد نشان می دهد؛ رشدی که توانسته به خوبی در دیگر عوامل 
اقتصادی خودنمایی کرده و سبب بزرگ شدن کیک اقتصاد ایران شود.

همین افزایش سبب شــد صندوق بین المللی پول در تازه ترین گزارش 
خود از سلسله گزارش های چشم انداز اقتصادی جهان که سه ماه یکبار 
منتشر می شــود از رشــد ۵.۴ درصدی اقتصاد ایران در سال میلادی 

گذشته خبر دهد.
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پیشنهادهای بانک مرکزی در دستور کار بریکس 
قرار گرفت

خریدار   معاون امور بین الملــل بانک مرکزی 
در نخستین جلسه وزرای اقتصاد و روسای بانک 
های مرکزی عضو گروه بریکس در ســال ۲۰۲۴ 
به تشریح پیشــنهادهای بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران برای تاسیس ســه نهاد رتبه بندی 
اعتباری بین المللی ،  نهاد مبارزه با پولشــویی و 
تامین مالی تروریسم مستقل بریکس و همچنین 
ایجاد نظام پیام رســان بانکی )مشــابه سوئیف ( 

پرداخت.
به گــزارش بانــک مرکزی، محســن کریمی در 
نخســتین جلســه وزرای اقتصاد و روسای بانک 
های مرکزی عضو گروه بریکس در ســال ۲۰۲۴ 
با تشریح پیشــنهادهای بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران برای تاسیس ســه نهاد رتبه بندی 
اعتباری بین المللــی، نهاد مبارزه با پولشــویی 
و تامیــن مالــی تروریســم مســتقل بریکس و 
همچنین ایجاد نظام پیام رســان بانکی )مشابه 
ســوئیف ( برای اعضای گروه بریکس گفت: این 
پیشنهادها که چندی پیش توسط بانک مرکزی 
ایران به رئیس دوره ای گروه بریکس ارائه شــده 
بود در هیات مدیره این گروه با آنها موافقت شــد 
و در دستور کار نخســتین نشست وزرای اقتصاد 
و روســای بانک های مرکزی عضو گروه بریکس 
و نشســت های آتی جهت بحث و بررســی قرار 

گرفت.
معاون امور بین الملل بانک مرکزی در این جلسه 
که در سائوپائولو برزیل برگزار شــد، اضافه کرد: 
پیشــنهادات بانک مرکزی ایران در دســتور کار 
نخستین نشســت وزرای اقتصاد و روسای بانک 
های مرکزی عضو گروه بریکس و نشســت های 

آتی جهت بحث و بررسی قرار گرفت.
وی تصریــح کرد: کشــورهای عضــو بریکس به 
عنوان قدرت های اقتصــادی نوظهور حتما برای 
دستیابی به ساختار یکپارچه مالی در میان خود 
به ایجاد یک  ســازوکار تسویه حســاب هم نیاز 
دارند که ایران می توانــد در این زمینه نیز کمک 

رسان باشد.
کریمی با عرض تبریک به تمام کشــورهایی که 
اخیراً عضو گروه بریکس شــده اند، گفت: دوران 
گذار کنونی نشان می دهد ساختارهای منبعث از 
نظام های تک قطبی و دو قطبی دیگر کفایت لازم 
برای مدیریت پیچیدگــی های این دوره را ندارند 
و در حقیقت، تاســیس گــروه بریکس منعکس 
کننده درک مشــترک جمعی مــا از این واقعیت 

اســت.معاون بین الملل بانک مرکــزی با تاکید 
بر ضرورت اســتفاده از پیشــرفت های مستمر 
اعضای گــروه بریکــس در حوزه هــای مختلف 
بویژه در موضوع سرمایه  گذاری های زیرساختی، 
بیان کرد: بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 
پیشنهاد می دهد که کشــورهای عضو بریکس، 
آمادگی لازم برای ارتقای یکپارچگی مالی در بین 
خود را داشته باشند و این مهم می تواند از طریق 
ایجاد یک سازوکار تسویه حساب و نیز  کانال های 
تبادل اطلاعات بانکی سریع و امن بریکس ) پیام 
رسان های بانکی مســتقل از سوئیفت ( به دست 

بیاید.
وی ادامــه دادا: معتقدیم که در شــرایط کنونی، 
ارتقاء نظام های مالــی و پولی بین المللی اهمیت 
قابل توجهی دارند و ساختار فعلی به دلیل نواقص 
قابل توجهی که دارد اغلب به عنــوان ابزار اصلی 
برای اعمال فشــارهای سیاســی و اقتصادی به 
برخی از کشــورها بکار گرفته می شود. به همین 
دلیل، بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران 
پیشــنهاد می کند پتانســیل های موجود برای 
برقراری یک زیرســاخت مالی مستقل، به منظور 
ایجاد پیوندهای اقتصادی قویتر میان کشورهای 

عضو بریکس، مورد بررسی قرار گیرند.
کریمی با اشــاره به محورهای پیشنهادی بانک 
مرکزی تصریــح کرد: جمهوری اســلامی ایران 
در این نشســت مهم موافقت خــود را با تمامی 
موضوعات و حوزه های مطرح شــده در مباحث 
و گفتمــان هــا اعــم از محورهــای کاری فعلی 
شــامل ترتیبات ذخیره احتیاطی )CRA(، نظام 
مبادلات اطلاعات اقتصاد کلان )SEMI(، کانال 
های حفاظت اطلاعات ســریع بریکس، همکاری 
در نظام های پرداخت، تامین مالــی گذار، گروه 
پژوهشــی فین تک و همچنین ایده های مربوط 
به همکاری های بیشتر در سایر حوزه ها همچون 
همکاری در حــوزه مبارزه با پولشــویی و تامین 
مالی تروریســم و رتبه بندی اعتبــاری ملی که 
پیشــنهادهای بانک مرکزی ایران به دستور کار 
نشست های بریکس افزوده شده است اعلام می 

کند.
معاون بین الملل بانک مرکزی بــا تاکید بر اینکه 
این بانک خود را متعهد می داند تا کشورهای عضو 
گروه بریکس را در دستیابی به اهداف خود کمک 
کند به طور ویژه به دو حــوزه رتبه بندی اعتباری 
ملــی و همــکاری در زمینه مبارزه با پولشــویی 

و تامین مالی تررویسم اشــاره کرد و گفت: رتبه 
بندی اعتباری ملی پتانســیل قابل ملاحظه ای 
در تســهیل تامین مالی پروژه های زیرساختی و 
توسعه ای در بین کشــورهای عضو دارد و نیاز به 
توسعه این سیســتم رتبه بندی مالی، مورد توجه 

جمهوری اسلامی ایران نیز قرار گرفته است.
وی گفت: لازمه این کار به رســمیت شــناختن 
متقابل رتبه بندی های اعتباری اعطا شده توسط 
نهادهــای رتبه بندی اعتباری کشــورهای عضو 
بریکس اســت. بر همین اســاس بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران آماده هر گونه همکاری 
در این بــاره با تمامــی بخش هــا و اعضای گروه 

بریکس است.
کریمی در خصــوص همکاری با گــروه بریکس 
در حــوزه مبــارزه با پولشــویی و تامیــن مالی 
تروریســم هم گفت: پیشــنهاد مشــخص بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران در این باره این 
اســت که یک نهاد مبارزه با پولشــویی و تامین 
مالی تروریسم مستقل در گروه بریکس تاسیس 
شــود تا در مبادله اطلاعات نظارتی برای اهداف 
پولشویی و تامین مالی تروریسم موثر باشد. البته 
این نهاد، متشــکل از ناظران مالــی خواهد بود و 
تقویت همکاری ها بین کشورهای عضو بریکس و 

ناظران مالی را تسهیل خواهد کرد.
معــاون بین الملــل بانک مرکزی بیان داشــت: 
به ویــژه اینکــه شــاهدیم برخــی نهادها های 
شــناخته شــده فعلی، بطــور غیر ســازنده بر 
قواعــد و اســتانداردهای غالبــا تدوین شــده 
توســط کشــورهای غربی تکیه دارند و رویکرد 

غیراقتصادی و سیاسی بر آنها غالب است.
وی ارائــه چنیــن ابتــکاری را هــم راســتا با 
استانداردهای بین المللی موجود خواند و گفت: 
این ســاختار قطعا نیاز به وجــود همکاری های 
سریع، ســازنده و موثر در بین ناظران مالی دارد تا 
آنها بتوانند بیشترین حجم از همکاری های بین 
المللی مرتبط با پولشویی و تامین مالی تروریسم 

را ارائه دهند.
کریمی در پایان خاطرنشــان کرد: بایستی تلاش 
های لازم برای پیشــگیری از پیامدهــای ناگوار 
نهادهای مشابه مثل FATF - که مورد تائید خود 
آنها نیز قــرار گرفته- به عمل آید. در این راســتا، 
پیشــنهاد ایجاد یک نهاد اطلاعاتی بین المللی/

متمرکز را می پذیریم و بطور کامل از آن حمایت 
می کنیم.

آب

 ســخنگوی صنعــت آب گفت: 
همه تــوان وزارت نیــرو و بخش 
آب صرف رفع این ناترازی شده و 
رئیس جمهور هم در این خصوص 
دستوراتی در شــورای عالی آب 
دادند که نقشــه راه آب کشور در 
پاســخ به رفع این ناترازی تدوین 
شــده اســت.به گزارش شرکت 
مدیریت منابع آب ایران، عیسی 
بزرگ زاده با در برنامه زنده تهران 
۲۰ در خصــوص وضعیت مصرف 
آب در تهــران، اظهــار داشــت: 
صحبت از تهران یعنی شهری که 
منابع آب اســتان البرز، بخشی از 
اســتان قزوین، ورامین، بومهن و 
رودهن را تأمیــن می کند؛ یعنی 
از یک شــهر ۱۸ میلیونی حرف 
می زنیــم.وی با بیــان اینکه حل 
مسئله آب تهران یک اقدام بسیار 
ســخت و پیچیده اســت، گفت: 
در روزهــای ســرد و بارانی نباید 
مصرف آب این مقدار زیاد باشــد 
و نیاز اســت که شهروندان در این 

زمینه به مسئولان کمک کنند.

خاطرنشان  بزرگ زاده 
کرد: در واقــع ما همه 
جا نیــاز به رجــوع به 
مردم داریم ولی ســهم 
مســئولان نیز در جای 
خود باقی و مهم اســت 
که باید تدابیر درستی 

به کاربندند. تاکنــون نیز در این 
خصوص تدابیــر موفقیت آمیزی 
توسط شــرکت آبفا و شرکت آب 

منطقه ای اتخاذ شده است.
سخنگوی صنعت آب در واکنش 
به آمارهای منتشر شــده از رتبه 
ایران در زمینه فرونشست زمین 
تصریح کرد: واقعیت این اســت 
که با آب به ویــژه با آب زیرزمینی 
در چند دهــه گذشــته مهربان 
نبوده ایم و برداشــت های فراوانی 
از آب های زیرزمینی انجام شــده 
که هرچند اهــداف خوبی مانند 
ایجاد شــغل و تأمیــن آب برای 
مردم داشــته اما منجــر به ایجاد 
ناترازی بین قدرت تأمین آب چه 
در بخــش آب ســطحی و چه در 

بخــش آب زیرزمینی 
و میــزان مصــرف در 
بخــش کشــاورزی و 
ســایر بخش ها شــده 
اســت.وی بــا بیــان 
ناتــرازی  این  اینکــه 
اکنون شــدید شــده 
و آثار خــود را بر روی دشــت ها 
گذاشــته، گفت: در حال حاضر 
حــدود ۴۲۰ دشــت ممنوعه و 
بحرانی در کشــور وجــود دارد. 
با این حال در یکی دو ســال اخیر 
تلاش زیادی برای رفع ناترازی ها 
صورت گرفته است.بزرگ زاده با 
تأکید بر اینکه فرونشست مسئله 
جدی پایداری زیســت بوم ایران 
است، بیان داشــت: فرونشست 
پدیده ای اســت که طی سالیان 
متمادی ایجاد می شــود و اثر آن 
نقطه به نقطه متفاوت است؛ ولی 
آمارســازی های مربــوط به این 
پدیده در فضای مجازی را دارای 
پشتوانه علمی و دقیق نمی دانیم.

وی رفــع ناتــرازی را مهم تریــن 

دغدغه امروز کشور خواند و افزود: 
همه تــوان وزارت نیــرو و بخش 
آب صرف رفع این ناترازی شــده 
اســت. آقای رئیس جمهور نیز در 
این خصوص دســتورات واضحی 
در شــورای عالی آب دادند و نقشه 
راه آب کشــور در پاســخ به رفع 
این ناترازی تدوین شــده اســت.
سخنگوی صنعت آب کشور یادآور 
شد: در خصوص مدیریت مصرف 
در بخش کشاورزی نیز تیرماه سال 
جاری، سند امنیت غذایی تصویب 
و توســط رئیس جمهور ابلاغ شد 
کــه طبــق برنامــه وزارت جهاد 
کشاورزی در این سند مصرف آب 
در بخش کشاورزی تا سال ۱۴۱۱ 
باید بــه ۵۱ میلیارد متــر مکعب 
برسد.بزرگ زاده گفت: ما از ظرفیت 
برنامه هفتــم و ظرفیت های دیگر 
نیز برای استانداردســازی مصرف 
آب برخی از تجهیــزات پرمصرف 
مانند کولرهای آبی و ماشین های 
ظرفشویی و رختشویی نیز استفاده 

خواهیم کرد.

سخنگوی صنعت آب:تدوین نقشه راه آب برای رفع ناترازی ها است
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